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ПУБЛИЧНИТЕ ВЛЯГЯЛИШЯ И СТОКОВИЯТЪ КРЕДИТЪ.

Публични влагалища, въ които всеки
тьрговецъ и пндустриалецъ да има право
и да може да вложи своите стоки па съ-
хранение за известно време, въ България
не саществуватъ. Поради това, ие същест-
вува у насъ и добиване кредптъ срещу та-
кива стоки, понеже влагалищата съ необ-
ходимо условие за това. Ако, обаче, стоко-
виятъ или варантниятъ кредитъ, както се
нарича въ странство, у насъ не съществу-
ва, отъ това още не следва, че нуждата
отъ него не се чуетвува. Напротивъ, по-
ради недостатъчните собствени капитали,
съ конто . работятъ пашите търговци и
индустриалци, използуването отъ тЬхна
страпа изобщо на кредита става вт. голе-
ми размери, а отъ това следва, че би биль
използуват, и СТОКОВИЯТЪ кредитъ. ако па
това съществуваше възможности. Ако при
все това едно конкретно искане по тоя
въпросъ не е предявявано отъ нашето тър- |
говско съсловие ИЛИ отъ търговските ка-
мари, то причината за това, вероятно, се |
крие въ слабото познаване п разбиране на
тая материя у насъ. ПрЬдъ видъ на това,
ние се решихме въ неколко статии да ос-
ветлимъ интересуващите се съсловия по
организацията на публичните влагалища ;
и стоковия (варантпия) кредптъ въ стран-
ство, та да може да се намери най-пра-
вилното разрешение на този въпросъ при
нашите, български, условия.

Започваме отъ Англия, гдето публич-
ните складове п стоковиятъ кредптъ игра-
ятъ твърде важна роля въ търговията, а
слЬдъ това ще прЪминемъ и къмъ други
н-Ькоп държави, за да се спремъ наи-сет-
п-Ь па България.

Англия. \
За да можемъ да разберемъ грамадно- .

то значение на публичните влагалища въ |

Англия и на стоковия (карантини) кре-
дптъ, необходимо нужно се явява да иро-
атЬдимъ, макаръ и naii-бЬгло, търговско-
економпческото развитие на тая страна.
Злщото само по тоя начинъ намъ ще ста-
не ясно, какви нужди съ извикали на жп-
вотъ публичните влагалища и израсналия
върху техъ стоковъ кредптъ.

Известно е, че Апглия въ търговията
съ задморските страни и въ мореплава-
нето бе изпреварена отъ Испания, Пор-
тугалия н Нидерландия (Холандия), кои-
то, слЪдъ откритието на Америка, уснЬха
да заграбятъ много леми и да обрааупап.
колонии к'ь повия свЬтъ. За да достигне
сегашното си господство но море, Ан-
глия трг/>паше да ет круши надмощието
на споменатите държани. Тона тя и на-
прави. Ире.ть нощьта па 8 августъ 1588
г. биде съкрушена морската сила на Ис-
пания, прочутата армада, състояща се on.
130 големи кораби, 19,290 солдати, 2,000
топа и 8,350 матрози. На 9 октомврпй
1651 г. англпнекиятъ парламептъ гласува
навигационния актъ на Кромвеля, на кой-
то бе съдено да извоюва и затвърди окон-
чателно господството на Англия по море.
Тозп актъ постановяваше: всички стоки,
които се внисатъ въ Апглия отъ вънев-
ропеиски страни, ще се ирЬвозватъ само
съ апглийскп кораби; стоките отъ Евро-
па могатъ да се впасятъ или чрЬзъ ан-
глийски кораби, или чрЬзъ корабитЬ на
страната, чиито съ стокитЬ. ЦЬльта е бн-
ла да се нанесе ударъ на морското могъ-
щество на Нидерландия (Холандия), коя-
то господствуваше по море и извършваше
търговията на всички държави, даже п па
Англия. Съ гласуването на навигационния
актъ заиочна се борбата между тия две
държави. Англия победи. Победи слЪдъ
продължителни упорити борби. Станала
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най-могъща морска държава, Англия за-
почна постепенно да увеличава колонии-
те си въ стария и новия светъ, като за-
владяваше нови, или отнемаше колонии-
те на другите държави.

Паралелно съ това развиваше се и
индустрията въ метрополията, а така
също и търговията, както вносната, та-
ка и износната. Колониите беха неиз-
черпаеми източници на сурови материа-
ли за преработване въ индустриални про-
изведения, а така също и на разни по-
требителни колониални продукти, които
се стичаха отъ целия светъ все къмъ Ан-
глия, а отъ тука, една частъ преработени,
се разнасяха въ континента за консоми-
ране. Презъ 17 и 18 векове, подъ влия-
нието на економическите учения на мер-
кантилистите и онпя на Адамъ Омитъ,
въ Англия вече се оформи и кристализи-
ра цельта на нейната економическа по-
литика — Англия да бъде единствена
индустриална страна въ света, а всички
останали да бъдатъ земледелчески, про-
изводящи сурови материали; отъ целия
светъ да се внасятъ въ нея сурови ма-
териали за преработване, и тя само да
разнася индустриални произведения също
по целия светъ. Наистина, тази гранди-
озна задача не можа да бъде постигната;
израстнаха индустрии и въ други дър-
жави, но при все това Англия можа да
остане първа въ своето индустриално раз-
витие и мощь по море и до сега. Тя съз-
даде силна индустрия и морска вносно-
износна и транзитна търговия, въ което
отношение некои отъ нейните съперници
едва въ последните години я настигнаха.

Големата търговия на Англия бе въз-
можна само при съответствуващето раз-
витие на морската флота и други съо-
ръжения. Къмъ края па 18 и началото
на 19 векове, когато колониялпата й тър-
говия взе големи размери, виждаме да
се образуватъ големи параходни компа-
нии, които въ собствени работилници (до-
кове) строятъ параходи и поддържатъ ре-
довни сношения съ целия светъ. Въ 1799
г. се основала West-India Docxs С-у, въ 1803
г. East-India Docks C-y; тия две отъ своя
страна въ 1838 г. се сливатъ въ една ком-
пания. Освенъ тези, въ 1800 г. е била
основана London Docks С-у, въ 1825 г.
Latharine Docks С-у и въ1850 г. Victoria
Docxs C-ny; тия три компании въ 1864 г.
съ се слели въ едно. Отъ друга страна,
тия тъй образувани компании се сливатъ
отъ своя страна въ 1889 г. въ една го-

компания подъ фпрмата London and
India Docks C-y. Вънъ отъ тЪзи, които
иматъ седалищата си въ Лондонъ, съще-
ствували съ.пъкъ и до сега сжществувагъ
много още големи и малки морски компа-
нии, които съ имали предназначение да
поддържатъ търговскпте сношения на
Англия съ останалия светъ.

За да може да се развива правилно
тази голема търговия, централизирана въ
английските прпстаппща, още отъ нача-
лото се е почувствувала нуждата отъ об-
ширни влагалища, гдето да се стоварватъ
стокпте за временно престояване, до ка-
то бждатъ продадени и вдигнати за иу-
скане било въ индустрията за преработ-
ване, било въ консомацията. Така, въ Ан-
глия, заедно съ развитието на морепла-
ването, вносната и износпа търговия, се
развива п влагалищното дело, като съ се
строили обширни магазин за складиране-
то на стокпте. За да имаме представа за
размерите на влагалищата, нека дадемъ
некои, макаръ и кратки сведения, за по-
главните английски пристанища.

Лондонъ.

При доковете на изброените по-горЬ
морски компании, образували отпосле
London and India Docks C-ny, има построе-
ни големи влагалища и то специално само
за отделни артикули. Има специални вла-
галища за чай, кафе, вълна, тютюнъ, ма-
сло, вино, жито и големи охладители за
складиране на месо, яйца, масло и др.
стоки, който подлежатъ на бърза развала.
Така напр. Cultlerstreet Warehouse и Crul-
ched Friar Warehouse иматъ пространство
200,000 кв фуса и побиратъ 13 до 15,000
тона стоки; Commercial B.ood има про-
странство 360,000 кв. фуса и събиратъ
20,000 тона стоки; влагалищата на St.
Catharine u London Docks иматъ простран-
ство 4,748,000 кв. фуса и събиратъ 170,000
до 260,000 тона стоки; същите иматъ ме-
сто за 105 бъчви вино, всека отъ по 400
литри. Влагалищата за вълна иматъ про-
странство 1,407 кв. фуса, въ които се
складира 7з отъ делото количество въл-
на, което се внася въ Лондонъ. Помена-
тата компания има охладителни простран-
ства за 464,000 заклани овце, вънъ отъ
резервираните пространства за масло, яй-
ца и пр. Също и при доковетЬ на другите
компании има големи и обширни влага-
лища, въ които се складиратъ пристига-
щите съ параходите на тия компании
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стоки, а така също и тия, които еж пред-
назначени за износъ.

За количеството на складираните сто-
ки въ влагалищата на Лондонъ даватъ
една приблизително верна картина след-
ните откъслечни свед-Ъния. За първит'1;
тесть месеца на 1905 г. съ били скла-
дирани въ влагалищата на London and
India Bocks С-пц 545,431 тона, за същия
нериодъ на 1906 г. 524,934 тона. Нахо-
дящите се на 30 юний 1905 г. стоки въ
влагалищата еж били 199,753 тона, на
същата дата 1906 г. — 196,819 тона. Въ
Cuttlerstreet Warehause годишно се скла-
диратъ стоки на стойность около 245 ми-
лиона марки, а постоянно находящите
се стоки възлизатъ на стойиость 60 до
80 милиона марки. Въ Millwall Docks съ
пристигнали презъ първата половина на
1905 г. 621 параходи, пълни съ 535,096
регпетр. тона, ирезъ 1906 г. за същия
периодъ 631 парахода, съ 528,072 реги-
стр. тона.

Въ Tragedar Dry Dock and Wh rt Com-
pany c s пристигнали параходи съ общъ
тонажъ:

1903 1904 1905

169,475 т. 180,172 т. 218,504 т.

Въ Surrey Commercial Dock Company съ
пристигнали параходи съ общъ тонажъ:

Строителенъ
дървенъ матер.
Дърва за горене
Зърн. храни
Въглища
Други стоки

1905

275,782 т.
31,030 т.
88,649 т.
59,517 т.

150,176 т.

1906

230,939 т.
20,872 т.

103,968 т.
53,198 т.

187,792 т.

Всичко 605,162 т. 596,769 т.

Доходностьта на тия Warehouse (вла-
галища) първоначално е била такава, че
вложениятъ въ техъ капиталъ се е рентн-
ралъ съ 10—15%, сега обаче съ 3—6%.
Главната причина за намалението доход-
постьта на влагалищата е големата кон-
куренция помежду имъ. За да я избег-
натъ, прпбегнали съ до сливането на от- j
делиите по-малки компании въ по-големи, j
Освенъ това, констатира се и едно общо \
намаление въ стоковия обменъ на Англия,
особено на транзита. Всички стоки, пред-
назначени за Европа, идящи отъ зад-
океанските страни и складирани по-рано
въ Англия, сега започватъ да отбегватъ
английските пристанища п отпватъ въ
Холандия, Белгия и Германия. Това е

резултатъ отъ стремлението на всички
държави да създаватъ спои собствени
флоти и iipe.\in сношения съ колонпите,
като по тоя начпиъ се освобождаватъ отъ
оиекунството на Англия. Спадането до-
ходностьта на влагалищата е поставило
въ твърде критическо положение по мал-
ките н слаби компании.

Ливерпулъ.

Въ тоя градъ има също така голЬмп и
обширни публични влагалища. Тукъ се на-
мира най-големия складъ въ света. С,у.ще-
ствуватъ сиециалип складове за тютюни.,
КОИТО събнратъ 50,000 тона, за вълиа,
памукъ, снпртъ и up. Наймпого се скла-
дпра памукъ. Така uaup. отъ Америка
е било внесено памукъ въ Ливерпулъ:

1902/903 2,799,000 бали 460,000
1903/904 2,505,000 „ 360,000
1904/905 4,051,000 . „ 542,000
1905/900 2,923,000 „ 329,000

Отъ това количество само една малка
часть, пменно цнфрпте въ втората колона,
отива па право въ фабриките; останалата
часть се складира въ публичните вла-
галища.

Манчестеръ.

Мапчестеръ е пътрЬшенъ пристани-
щенъ градъ, съединеиъ презъ Ливерпулъ
съ морето чрЬаъ капал?.. Въиреки топа,
че складираните въ Ливериулъ стоки, осо-
бено аа текстилните фабрики, съ пред-
назначени въ найголЬмата си часть аа
Манчестеръ, иакъ е станало необходимо
да се строятъ въ пего голЬмп публични
влагалища. Сплно съ застъпени влагали-
щата за месо и зърн. храни. За месо има
складове, които събиратъ 375,000 замръз-
нали овце, 1,850 живи говеда и 1,500
живи овце; житния елеваторъ събира
1,500,000 бугаела храни. Общо били съ
складирани стоки за време отъ 1/1 до
30/VI 1905 г. 865,606 тона, ирезъ 1906
г. прЬзъ същия периодъ 2,112,813 топа.

Въ това пристанище се нампратъ три
големи влагалища за зърнени храни, но
безъ елеватори. Храните се складиратъ
отделно, по собственици, безъ смесвапе
и градиране по американската система.
Варантпте, които се пздаватъ, се изпол-
зуватъ твърде много и за продажба и за
заеми. По некога складираните храни
достигатъ до 150,000 тона.



Стр. 112. ЕКОНОМИЧЕСКИ ПРЪГЛЕДЪ Кн. 7—£

Освенъ въ тези градове, публични
влагалища има въ всички други по-важ-
ни пристанища и вътрешни градове, ма-
каръ и въ по-малки размери.

Изложеното до тукъ показва ясно
следното важно обстоятелство, именно, че
въ Англия развитието на влагалищното
дело и на почиващите върху него варан-
тенъ обменъ, варантенъ кредитъ и ва-
рантно право е ставало съвсемъ естест-
вено, непринудено и, както ще видимъ
сега, безъ намесата на държавната власть.
Въ Англия, поради благоприятните обсто-
ятелства, започва да се развива силно
морската вносна, износна и транзитна
търговия още презъ 17 столЬтие, презъ
18 столетие още по-силно и къмъ края
на 19-то достига до колосални размери.
Тукъ държавната власть е имала намеса,
но съ д.ель да поощрява и насърдчава
това развитие. Останалото е вървело и
дохождало само по себе си. Големата тър-
говия е посочила на необходимостьта отъ
влагалища за стоките, които е требвало
да стоятъ известно време складирани въ
пристанищата, до като се види, на къде
ще бъдатъ отправени, и частната иници-
атива се залавя и строи влагалища. По-
следните имало да отговарятъ на първа-
та нужда — да се прибератъ стоките на
закрито, запазени отъ атмосферни влия-
ния и поставени при добра охрана. Ва-
рантниятъ кредитъ не е билъ подбудител-
ната причина за това, той е дошелъ самъ
по себе си, защото условията за това съ
били създадени. Но когато се започва
издаването на варантп и техното изпол-
зване за продаване и кредитиране на
стоките, то и въ тоя случай държавата
не е имала никаква намеса; всичко се
е зараждало, развивало и затвърдявало
до традиция само по свободното спора-
зумение на страните, безъ намесата на
законодателството. Такова едно развитие
е естествено и него намираме само въ
Англия, отчасти и въ други 1гЬкои стра-
ни. Ние обръщаме на това особено вни-
мание, понеже ще има да видимъ по-по-
сле, какъ въ много други страни съ по-
стъпвали тъкмо по обратенъ пъть.

Влагалищно право.

Строението на публични влагалища
въ Англия е свободно и предоставено
на частната инициатива. Държавата има
само известенъ слабъ контролъ, който
се изразява въ това, че се иска разре-
шение отъ парламента за построяване

докове и влагалища. Но сг> това се свър-
шва всичката намеса на държавата.

Отношенията между търговците, кои-
то влагатъ стоки, и стокосъхранители-
те (влагалищата) се регулиратъ отъ пра-
вилниците, които изработватъ последни-
те. Споредъ тия правилници, стокосъхра-
нителите не отговарятъ за вреди, про-
излезли отъ пожаръ, бури, народни ме-
тяжи и чуждо нашествие. Не отговарятъ
също и за вредите, произлезли при ма-
нипулиране на стоките.

Отговорпостьта за стоките започва
отъ времето на приемането имъ въ вла-
галището. СтокитЬ, пристигащи съ иара-
ходи или железници, требва бърже да
се вложатъ, понеже те не могатъ да сто-
ятъ вънъ повече отъ известенъ срокъ,
който въ Нюкастелъ е 48, а въ Манче-
стеръ 72 часа. Приемането на стоките
става по предложение на заинтересува-
ната страна, обаче то не може да стане,
ако те не съ придружени отъ докумепгъ,
като параходенъ манифестъ, товарител-
ница или коносаментъ, отъ който да се
вижда собственика или пъкъ лицето, кое-
то има право на контролъ върху стока1-
та, а също и нейното предназначение.
При влагането имъ те се претеглятъ.
При поискването, отъ техъ се взиматъ
и проби. Въ Лондонъ тези проби се па-
зятъ въ специални пробни къщи, нахо-
дящп се въ City.

Доставянето на стоките обратно на
вложителите имъ става само следъ за-
плащането на таксите, превоза и ми-
тата. Стокосъхранительтъ (влагалището)
има право да задържа стоките, до като
не бъдатъ изплатени не само всички
разноски, станали по съхранението на
стоките, но така също и всички други
претенции, които той основателно ирЬд-
яви спремо вложителя. Правило е, обаче,
щото съ съобщението до вложителя за
приемането на стоките да се пека вна-
сянето на извЬстна сума, която да покри-
ва споменатите разноски, въ който случай
за обратното предаване на стоките не се
правятъ никакви спънки. Ако въ продъл-
жение на 90 дни отъ съобщението за прие-
мането па стоката не се внесе пскапата су-
ма, то управлението на влагалището има
право да продаде стоката. Преди да се
пристъпи къмъ това, 10 дни по-рано се
предпзвестява притежателя й; ако той
е пеизвестепъ, тогава се прави публично
съобщение чрезъ вестниците. Отъ полу-
чената при продажбата сума най-напредъ
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се нзплащатъ митата, после разноските
по складирането и, най-сетпе, иревозътъ.
Остатъкътъ се запазва и предава на вло-
жителя на стоката.

Тези правила важатъ не само за пър-
воначалния вложитель, но евентуално и
за притежателите на издадените за тия
стоки варанти.

Варанти и варантно право.

Много вносни артикули въ Англия,
ироизходящп отъ разните колонни, а то
еж. обикновено такива, които се склади-

•ратъ въ публичните влагалища, се про-
даватъ на публични търгове. По тоя на-
чинъ се продава памукътъ въ Ливерпулъ,
вълната въ Лондонъ, пакъ тукъ кафето,
чаятъ, какао, захарь, слонова кость п
нЬкои още други артикули. Тази прак-
тпка води началото си още отъ 17 сто-
летие, въведена отъ Холандската пзточ-
но-индийска компания въ Холандия и
Белгия (Амстердамъ и Анверсъ), а после
пренесена и въ Англия. Въ Лондонъ та-
кива публични търгове за некоп стоки
ста,ватъ всека седмица, за други неколко
пъти въ годината. Импортйорите на та-
кива стоки възлагатъ извършване про-
дажбата на специални посредници (Makler).
На името на тЬаи посредници еж вло-
жени стоките въ публичните влагалища.

СлпгЬдъ свършване на продажбата,
когато вече се знае, кои търговци какво
количество и кон стоки съ купили, се
издаватъ варантите отъ управлението на
влагалището, придружени съ бележка за
теглото (weight-note, gewichtsnote). Съдър-
жанието и на двата.тия документа е на-
пълно еднакво; върху варанта е отбЬ-
лезано, че има издадена бележка за тег-
лото, а върху последната, че нма нзда-
денъ варантъ. Теглплна бележка се издава !
за стоки, които се продаватъ на тегло;
ако стоките се иродар.атъ по дължина
пли съдържание, тогава, вместо нея, се
пздава тъй наречената gauge note; ако
стоките се продаватъ па части, тогава
се пздава lotc note.

Обикновено нЬщо е, щото посрЬднн-
цпте да кредптпратъ импортйоритЬ на
стоките, още пр-Ьди последните да еж
продадени, въ размеръ до 3/i отъ стой-
ностьта, срещу което тЬ задържатъ иа-
рантите, които могатъ да се прехвърлятъ
чрезъ джпро върху други. Прехвърля-
нето има за послЬдствие прехвърляне
собственостьта на стоката върху прите-

жателя па варанта. Когато продаването
на стоките ще требва да стане по части,
тогава се пздаватъ неколко варапти. Обик-
новени разписки не важатъ за варанти.

ПосрЬдннкътъ, като задържа варан-
тътъ, срещу отпуснатия отъ него кредитъ,
дава теглнлиата бЬлЬжка на вложителя,
съ която той може да продаде стоката,
което става чрЬзг, джиросване. Съ тег-
лилната бележка но-нататъкъ могатъ да
станатъ и обикновено ставатъ следните
операции. Вложительтъ на стоката, импор-
тйорътъ, продава стоката чрезъ джиросна-
не. При това положение, посредникът!, на-
мира тоя първи купувачъ, комуто плаща
20 — 25% отъ стойностьта па стоката, кол-
кото той е платплъ за нея, срещу което
получава теглилната бележка, а за изпла-
щане остатъка се опрЬдЬля срокъ, който
се нарича prompt. Всичко това, именно:
изплатената часть, остатъка, който се
дължи, п срокътъ промитъ, се отбелез-
вать върху алонжа, пршгЬпенъ къмъ
теглплната бележка (gcukktsnoic). Следъ
изтичането на срока prompt, купувачътъ
плаща разликата и получава u варапта.
Съ това той става пъленъ господаръ на
стоката. Последната може да се вдигне
само тогава отъ влагалището, когато се
предетавнтъ заедно варантътъ и теглнл-
ната бележка. Доставянето иа стоката
може да стане и преди изтичането на
срока prompt; па тая цЬль требва да
се изплати разликата и да се иолучать
иарантътъ и теглилната бЬлЬжка. Следъ
изтичането на prompt, теглшшата бележка
изгубва всЬко значение и само прптежа-
тельтъ па варапта остава собственикъ
па стоката.

Местото и значението, което си е пз-
воювалъ варантътъ въ търговскпя жпвотъ
на Англия, почпватъ изключително на
личното довЬрпе на търговците едпнъ
къмъ другъ. Върху варанта не сяще-
ствуватъ писани закони. Варантътъ е
ценна кнпга, която дава едно самостоя-
телно взискателно право иа притежателя
му. Това се тъй схваща и отъ търговския
свЬтъ. На теглилната бележка (Gewiehts-
note) се гледа като на иремененъ варантъ,
иъ нротшюположиость иа ИСТИНСКИЯ. Ва-
рантътъ е естествепъ представитель па
стоката и ноептель на собственостьта. То-
ва негово качество позволява, щото ва-
раптътъ да се явява самостоятелно п тога-
ва, когато е отделепъ отъ теглплната бе-
лежка. Съ него стоката може да бъде п
заложена.
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Варантната система въ Англия позво-
лява на импортйора да сключва едновре-
менно две сделки. Тон предава иа по-
средника варанта, защото той му е на-
правилъ заемъ отъ 75 до 80% отъ стой-
ностьта, а на купувача по-сетне преда-
ва теглилната бележка, защото той му е
доплатилъ остатъка отъ 20 до 25%. Та-
ка, въ същность, се извършва една сделка,
продажбата на стоката, която, обаче, се
явява раздвоена, не урегулирана още.

Варантътъ се явява еднакъвъ по съ-
щество съ коносамепта и е представп-
тель на стоката, до колкото той редовно е
джиросанъ, или по другъ начинъ е прех-
върленъ върху едно лице, като купувачъ
или собственикъ па стоката. Това прех-
върляне става чрезъ джпро, което, по от-
ношение на регресния искъ, има същите
материални последствия, както и прЬх-
върлянето на коносамента.

Издаването на варанти съ теглилна
бележка се ограничава само за случай, ко-
гато стоките се складиратъ и продаватъ
съ срокъ поголемъ отъ 1 до 6 месеци сре-
щу заплащане на пзвЬстенъ депозитъ. Те-
зи варанти не съ най-разпространенптЬ.
За колониални стоки, памукъ и др , отъ им-
портйорите или техните представители
се изискватъ тъй нарЬченитЬ обикновени
варанти (ordinary warrants), обикновени
разписки съ задължение за предаване, безъ
всекакви други приложения, които се из-
даватъ поименно или на заповедъ и се джи-
росватъ бланко. Те се изплзуватъ по съ-
щия начинъ за прехвърляне па собстве-
ностьта и за залагане — стоката се дос-
тавя срЬщу представяне на варанта на
оногова, който е посоченъ въ самия доку-
ментъ. Извършено залагане съ нищо не
се отбелезва върху него, за да се не пз-
дава паричното състояние на търговци-
те. За тая цель се издаватъ варантите
даже на името на посредници или служа-
щи при търговците, и въ случай на нужда,
предаватъ се на некой банкеръ, при кого-
то има открита текуща сметка. Този обик-
новенъ варантъ (ordinary warrants) твър-
де редко се прехвърля втори, трети пъть
и т. н., а обикновено остава въ депото на
некоя банка или банкеринъ, който добива
само една специална или условна собст-
веность върху залога.

Трети видъ варанти тъ тъй нарече-
ните prime warrants. Такъвъ се издава на
импортйора само тогава, когато той има
голЪма и бърза нужда отъ заемъ, та не
може да чака, до като се приготви стоката

за продань, да се претегли, премери, раз-
дели и up. По тая причина, този варантъ
съдържа само едно неточно отбелезване
па количеството, а влагалището не взима
никаква отговорность за качеството на
стоката. Купувачътъ па такъвъ варантъ
е принуденъ самъ на местото да се ос-
вЬдоми за положението па стоката.

Съвсемъ отъ друго естество е единъ
четвърти впдъ варантъ, нарЬченъ delivery
Order. Той се издава за местни пропзведе-
ния. Тон не е такъвъ докумептъ, чрезъ
който да може да се прехвърли правото
на собствепость върху стоката. По уста-
новения обичай, тия варанти се издаватъ
за оиредЪленп количества, именно при
варантите за бакъръ за 25 тона, при же-
лезо за 500 топа и олово (Zinn) 5 тона. ТЬ-
зи варапти циркулират!., както и другите
варанти, и на практика не се прави разлика
отъ другите; все пакъ търговците знаятъ,
че съ помощьта на този Order те не мо-
гатъ да добиятъ материално право. ТЬ
биватъ, обаче, използувани, за да се напра-
ви циркулацията на стоките по-лесна, и
се счита, че тази книга, също така почи-
ваща на доверие (Vertrauenspapier), както и
всички сделки, въ основата на които лежи
вараптътъ, иматъ гаранцията си въ лич-
ния (моралния) кредптъ на търговеца и
въ солидностьта на фирмата, която упра-
влява влагалището.

ЖепЪзния варантъ въ Шотландия.

Особено место заема железниятъ ва-
рантъ, застжпенъ главно въ Шотландия
(Глазговъ), който играе важна роля къ
производството на железо.

Железниятъ варантъ се е ноявплъ къмъ
40-те години на миналия вЬкъ. Създа-
денъ е изключително, за да се задово-
ли нуждата отъ кредитъ на несиндикп-
раните индустриалци и то срещу ония
стоки, които по естеството си не подле-
жатъ на бърза продажба и съставляватъ
стокътъ (запасътъ) на индустриалното
предприятие.

Този варантъ се различава въ не-
колко отношения отъ другите варантп.
Той винаги гласи само върху 500 тона
железо, отъ конто 300 тона требва да
еж обязателно отъ качество Л? 1, а ос-
таналите могатъ да бъдатъ отъ № 3.
Вследствие на това, стойностьта на вси-
чки варанти е еднаква, което твърде
много улеснява сделките съ него. При
другит-Ь варанти стокосъхранительтъ се
задължава да повърне тъкмо ония стоки,
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КОИТО е получилъ отъ вложителя, когато
при железния варантъ съществува едно
самостоятелно задължение за предава-
не на железо. Следствието отъ това е,
че на притежателя на варанта по ни-
кой начинъ не може да се оспорва пра-
вото на собственость; нему не може да
се възрази, че железото, за което е из-
даденъ варантътъ, е добито чрезъ кра-
жба и да му се правятъ препятствия,
както това може да се случи при дру-
гите варанти; или пъкъ по други съо-
бражения да се оспори правото му на
собственость, или пъкъ да се възрази,
че това право на собственость е изгас-
нало поради пожаръ, метяжъ, грабежъ,
чуждо нашествие и пр.

Оледъ продажбата на стоката, варан-
та се прехвърля върху купувача чрезъ
джиро, което е равносилно съ изпъл-
нението на самата сделка, т. е. доста-
вяне на стоката, тъй като солидностьта
на фирмата, при която съ складирани
стоките, гарантира, че отбелезаните въ
варанта стоки и качества действително
еж на лице.

На борсата, както и въобще въ тър-
говията, железниятъ варантъ важи точно
толкозъ, колкото и самата стока. До ка-
то при обикновения варантъ прехвърля-
нето му не означава още изпълнение на
сделката, то при железния това е оби-
кновено правило, особено ако количес-
твото, което ще требва да се достави,
съответствува па отбелезаното въ варап-
та. На борсата се търгува съ варан-
та, както въ брой, така и съ срокъ.

Ако се купува въ брой; тогава той се
прехвърля чрезъ джиро, обикновено
чрезъ бланково джиро; ако се продава
съ известенъ срокъ, тогава се разменяте
специални писма, съ които се подтвърдя-
ва сделката. Въ борсата железниятъ ва-
рантъ се ползува съ голема популярность.
Също и широката публика взема учас-
тие въ купуването на този варантъ. Око-
ло 70 членове на борсата въ Глазговъ
купуватъ и продаватъ железния варантъ
специално за широката публика. Днев-
ните обороти съ крайно колебливи; има
дни, презъ които ставатъ сделки за по-
малко отъ 1000 тона, а има и такива,
презъ които ставатъ обороти за повече
отъ 100,000 тона. По същия начинъ се
търгува съ тия варанти и въ Лондонъ.

Кредитирането на варантите, които
се считатъ като ценни книги съ първо-
разрядна сигурность, става отъ частни-
те банки, осигурителните дружества и
частни лица въ размЬръ до 90% отъ
етойностьта. Лихвата обикновено е съ
72% по-висока отъ сконтовия процентъ
на английската банка. Статистика за
годишно отпусканите заеми срещу ва-
ранти не съществува, обаче, приема се,
че целиятъ стокъ се кредитира. Къмъ за-
еми ервщу варантите прпбъгватъ преи-
муществено производителите, също и
търговците. Тези отъ производителите,
които не могатъ да продадатъ целото
си производство направо на коисомато-
рите, обличатъ стокътъ въ варанти, по-
лучаватъ заемъ, а така също извърш-
ватъ и самите продажби съ помощьта
на варантите.

Ц. Калянджиевъ.

По увеличаване курса на учението въ сръ-днитЬ
търговски училища..

(Изъ дневния редъ на конференцията по търговското образование).

Назначената пръзъ мъсецъ юлий тази го-
дина конференция по търговското образова-
ние не можа да извърши своята работа, по-
ради това, че нейното свикване се съвпадна
съ обявяването на европейската война, която
покри българския политически небосклонъ съ
нови злокобни облаци. Повторното свикване
на конференцията се отложи за по-благоприя-
тенъ моментъ.

За дневенъ редъ конференцията имаше
слъдните точки, които вероятно ще фигури-
ратъ и при нейното повторно свикване:

1) Увеличаване учебния курсъ на сръднигЬ
търговски училища отъ 4 на 5 години.

2) Единъ и слици ли да бжде типътъ на
всички средни търговски училища (държавни
и камарни).

3) Изработване програма на училищата, съ-
образно учебния курсъ.

4. Преработване правилника за вжтр-Ьшния
редъ и управлението на училищата.

5) Преработване правилника за зрълостнигЬ
изпити.

6) Нужда отъ откриване дъвически прак-
тически търговски училища.

7) Откриване специални курсове къмъ сръд-
НИГБ и практически търговски училища за ги-
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мназисти, които желаятъ да се сдобиятъ съ
търговско образование.

8) Определяне размера на училищните
такси въ държавните и частните търговски
училища.

9) ЗаплатигЬ и командировките на учите-
лите и стипендии за учениците.

10) Висше търговско образование у насъ.
11) Разни подигнати въпроси.
Преди да пристжпимъ къмъ излагане на-

шето мнение по некои отъ горните въпроси
на конференцията, считаме за нужно да отбе-
лежимъ, че нейното комплектиране при пър-
вото й свикване стана по единъ нежелателенъ
начинъ. Некои училища, като напр. държав-
ните, беха представени съ по 3 и 4 предста-
вители, когато онези на камарите бЬха пока-
нени само въ лицето на техните директори.
По-сетне министерството отчасти съзна тая
грешка и нареди поканването секретарите на
Варненската и Пловдивската търговски камари.
Още по-голема несправедливость бЬше пъл-
ното игнориране на частните училища, тол-
кова повече, че въ дневния редъ (пунктове 7
и 8) се изрично визиратъ тези училища.

Но още по-голема грешка е, споредъ мене,
комплектирането на конференцията отъ лица,
представляващи само тесните интереси на учи-
лищната професия. Ако при конференции по
общото образование може да се защищава,
макаръ и съ известна натегнатость, отстраня-
ването на обществения и стопанския предста-
витель, при обсъждането организацията и
принципиалните въпроси на професионалното
образование една подобна защита би била
много слаба.

Професионалното образование, преди всич-
ко, предполага една стопанска канава, която
служи като негова основа, на която то требва
да отговаря, за да може да даде животъ на це-
лите, поставени въ неговите програми; иначе,
то ще създаде хора негодни за сжществуваща-
та стопанска обстановка, излишни за нейното
развитие и поради това нодоволни отъ своята
кариера и отъ самия животъ.

Такава бе до последно време напр. сжд-
бата на свършившитЬ нашите занаятчийски и
земледелчески училища; известно е, че твър-
де малко отъ техъ отиваха по кариерата на
своята училищна специалность. Главната при-
чина за това беше обстоятелството, че ГБЗИ
училища се създадоха, безъ да се държи
сметка за стопанската конюнктура на страната
и за онова, като какви интелигентни сили мо-
гатъ да поглъщатъ нашата индустрия и на-
шето земледелие.

Възъ основа на горнето, желателно би би-
ло, щото въ състава на конференцията при по-
вторното й свикване да влизатъ и лица отъ
нашата търговия, индустрия и банково дело,
толкова повече, че въ тази область ние вече
имаме доста хора съ академическо образование
и съ добъръ опитъ. Тези лица биха допъл-
нили това, което липсва на административните
и на педагогически представители на търгов-
ските училища. Колкото и персоналътъ въ тези
училища да стои на височината на своето по-
ложение, той, по редъ принципиални въпроси
на търговското образование, може да прави

известни грешки, като игнорира изискванията
на живота, или пъкъ отрича значението на тео-
рията и на школното обучение. Отъ тая греш-
ка, мисля, е страдало у насъ твърде много про-
фесионалното образование.

* ' *
Слъдъ горнята бележка, относно желател-

ния съставъ на бждащата конференция по тър-
говското образование, пристъпваме къмъ пър-
вия й въпросъ — увеличаване учебния курсъ
на средните търговски училища отъ 4 на 5 год.

Ние не се съмневаме, че много отъ наши-
те учители нзъ средните търговски училища,
а може би и болшинството между техъ, еж за
тая реформа по много прости и отдавна из-
вестни аргументи, — неподготвеностьта на уче-
ниците кандидати за търговските училища по
редъ предмети, като български езикъ, смътане,
география и пр., която неподготвеность скж-
сява или осакатява учебната материя на тър-
говските училища. Втора причина е желание-
то да се разшири материята по нЬкои прЬдмети,
благодарение на което ученикътъ би се подгот-
вилъ ио-добрЬ за живота и за търговската
кариера.

Че нашите ученици идатъ on. прогимна-
зиите твърде неподготвени, за да стЬдватъ въ
едно по-горно училище, това не е нова истина.
И за голЬмо съжаление, тя дълговрЬме ще си
остане такава за нашето образователно дЬло,
понеже прогимназиите, най-вече отъ всички
други видове училища, еж лишени отъ добъръ
персоналъ. Въ техъ ние срещаме главно два
типа учители: едни, конто, споредъ закона на
Г. Мушанова, требваше да оставятъ гимна-
зиите, а това бъха повечето хора стари и из-
общо негодни за педагогическа дейность, и
други, млади, съ незавършено висше образо-
вание (повечето отъ техъ съ 2—3 семестра),
които гледатъ на своята кариера, като на вре-
менно занятие. На грамадното мнозинство у
едните и у другите липсва нужната педаго-
гическа подготовка, която е сжщо тъй важенъ
елементъ за учителя въ прогимназията, както
и за онзи въ основното училище. Действи-
телно педагогическиятъ елементъ липсва и на
учителя въ среднето училище, обаче, тамъ тая
липса се компенсира отчасти съ обстоятелството,
че учительтъ е специалистъ въ дадена область.

Но дава ли ни право горниятъ фактъ за не-
подготвеностьта на прогимназиалния ученикъ
да искаме разширяването курса на среднето
търговско училище? Не указва ли той по-скоро
на това, че държавата и обществото требва
да побързатъ съ доброто уреждане на тоя
видъ народни училища? Отъ друга страна,
каква гаранция имаме ние, че персоналътъ въ
средните търговски училища е въ състояние да
корегира грешките на прогимназиалното обра-
зование, или да допълни неговите празднотии,
когато още нищо не е направено и за него-
вото издигане на научната и педагогическа
висота ? Като поставямъ тоя въпросъ, азъ не
искамъ да кажа, че неудовлетворителниятъ пер-
соналъ не може да преподаде за 5 години по-
вече материя, отъ колкото за 4 години. Азъ и-
мамъ предъ видъ това зло, което училището
при подобенъ персоналъ може да извърши
надъ ученика, като го отдалечи на една година
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отъ живота, считайки, че това зло може дл се
компенсира съ редица книжни познания, от-
кровено казано, не тъй нужни за бждащата
кариера.

Когато пиша гЬзи редове, азъ неволно си
припомнямъ познатата книга на г. Начовича, въ
която той, между многото други въпроси, раз-
глежда и развитието на нашите средни земле-
дЪлчески училища и показва, какъ гЬ отъ
чисто практически и опитни стопанства се об-
ръщатъ въ книжни заведения, възпитаващи
хора, ненужни за нашето елементарно земе-
делие, отвращаващи се отъ занятието на свои-
те родители. Еволюцията тукъ е била много
проста. Пръподавателскиятъ персноалъ, нам-fec-
то да се замисли сериозно надъ основния въ-
просъ, — какви интелигентни сили еж нужни
за нашето селско стопанство, закрива очи
пръдъ тоя фактъ и пренася академическите
си лекции, и то въ сбита форма, въ училище-
то, и така създава хора съ голи книжни поз-
нания въ такава практическа область, д-вто
книгата се явява само като едно спомагало и
сурогатъ на опита и сложната практика. Ре-
зултатите на това обучение еж. още по-злот-
ворни, че учебните заведения еж били лишени
отъ важните . ателиета и лаборатории, които
еж единствената главна основа на обучението
въ земледълческата специалность.

Виждайки безпочвеностьта на това образо-
вание, министерството почва да се впуща въ
разни експерименти, като извоюването право
на свършившитЬ земледълческитъ училища да
ставатъ основни учители, а отъ тукъ и въвеж-
дането педагогия въ тъхната програма и пр.

Основната мисъль при разтъгане курса на
земледъл. училища е била твърде проста —
да се дадатъ на учениците повече знания, кои-
то ще ги направятъ по-подготвени за живота
и за земледълческата кариера. А между това,
животътъ направи съ тъхъ тъкмо обратно —
прибра ги въ канцелариитъ подъ въдомството
на Министерството на земледълието. А въ туй
време нашиятъ земледълецъ продължаваше
да си работи земята по старому. Колкото но-
вовъведения ставаха, тв се длъжаха на частната
инициатива и на риска на тоя земледълецъ.
Така, той въведе културата на рапицата, зем-
ледълческата машина въ Добруджа, а отъ
тамъ и по цъла България и пр. А въ това
връме земледълческитъ училища продължа-
ватъ да гълтатъ държавни пари и да готвятъ
хора съ канцеларски амбиции. По едно връме
г. Ляпчевъ бъше имъ се много разсърдилъ,
обаче, и той не успъ да удари куфара на Пле-
венското училище, макаръ и то да бъше оста-
нало почти безъ ученици.

ТърговскигЬ училища иматъ малко по-
щастлива еждба. Обаче, това надали може
да се счита за признакъ на тъхната добра
уредба или на по-голъмитъ грижи на сжщото
министерство. Тъ бъха спасени благодарение ин-
тензивното развитие на българската търговия
за ПОСЛ-БДНИГБ 15 години и настжпалия въ
връзка съ това разцвътъ въ нашето кредитно
дъло. Това обстоятелство увеличи числото на
ученицитъ въ старите училища; то даде хра-
на и за новооткритите.

Обаче, въпръки това, че днесъ числото на

учениците въ търговските училища е 4 пжти
по-голъмо, отъ колкото преди 10 години, ние
не требва да се самооболщаваме, че тоя темпъ
на развитие може да върви така бързо, както
е вървелъ до сега. Твърде е вероятно, че за
изтеклите 10 — 15 години България е пре-
карала първоначалната скорость на своето
стопанско развитие, по чиито първи крачки
не може да се ежди и за по-нататашния му
темпъ. Макаръ и днесъ да имаме 5 средни
и 3 съ по-доленъ типъ търговски училища,
отъ техъ само едно може да се радва на изо-
биленъ напливъ отъ кандидати. Между оста-
налите 7 училища некои броятъ съ десетки, а
други съ по 150—200 и най-вече 250 ученика.
Слъдов. до техното пръпълване ще се минатъ
още редъ години и, дай Боже, последните да
еж тъй благоприятни за България, както е било
до 1912 година.

Единъ отъ основните въпроси за учебното
дело въ днешните демократически държави е
неговото приспособяване къмъ мнозинството
на народните маеси. Въ истинско демократи-
ческите държави, като Англия и Съед.-Щати,
тоя принципъ е намърилъ пълно реализиране
въ живота. Нийде нЬма толкова видове учи-
лища, нагодени за разнообразните нужди на
нацията, на нейните съсловия и професии, как-
то въ тези страни. По сжщия пжть вървятъ
и другите културни държави. Наредъ съ
това, много училища тамъ се отличаватъ съ
голяма еластичность и съ известна свобода въ
рекрутирането на ученически комплексъ.

Прека противоположность на горнето пред-
ставлява нашата образователна система, която,
въпрЬки демократичностьта на нашия полити-
чески режимъ, се състои отъ три твърде стег-
нати общообразователни училища и отъ една
хилава организация на професионални училища,
дето постжпването е свързано съ редъ фор-
малности и ограничения.

Вънъ отъ тези три вида училища, българ-
скиятъ синъ нъма другъ изборъ. Желае ли да
изучи нЬкои предмети отъ гимназиалния курсъ,
той требва да се запише като редовенъ уче-
никъ въ една гимназия и, наредъ съ интере-
суващите го предмети, да слуша и тези, които
не го интересуватъ. Има ли нужда отъ чуж-
дите езици, той треба да постжпи като уче-
никъ въ едно търговско училище и, наредъ съ
техъ, да изучава всички останали предмети.
Иска ли да усвои търговско слгЬтане, счето-
товодство или кореспонденция, той треба да
се нагърби съ целия курсъ на едно търговско
училище и съ тежката задача да минава отъ
единъ класъ въ други.

Интересува ли се некой възрастенъ човекъ
у насъ отъ известна научна материя, той не
може да има достжпъ въ училището, понеже
правилника на последното е нагоденъ само за
маловъзрастни момчета. Даже ако некой мла-
дежъ прехвърли 18—19 години, той мжчно
може да намери достжпъ въ едно търговско
училище, освенъ ако то не е частно. Подо-
бенъ кандидатъ се счита вече за много узрълъ
въ житейските хитрости и опасенъ за школ-
ната младежь и за нейната дисциплина.
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Достатъчно е да направимъ една смътка на
числото на учениците, които се записватъ въ
I класъ на гимназиите и сравнимъ това число
съ онова на свършилите VII или сегашния
VIII класъ, за да видимъ колко ученици про-
падатъ, пръди да свършатъ гимназиалния
курсъ Това е една грамадна масса отъ мла-
дежи, които се чувствуватъ кръвно оскърбени j
отъ нашата училищна система; тъ пристжпватъ j
съ горчевина въ душата въ нашия животъ и
следъ известна душевна борба се настаняватъ
въ неговите разнородни професии, безъ да j
получатъ съотвътната за техъ научна подго- !
товка. Въ кой професионаленъ курсъ, въ кое i
вечерно училище, въ кой свободенъ универси- I
тетъ rfe могатъ да допълнятъ своитъ свъде-
ния, нужни въ избраната имъ вече кариера?

Въ странство ще намерите курсове по чуж-
дите езици въ видъ на една гжста мрежа отъ
Berlitz School, по счетоводство, кореспонденция
и пр. Нашиятъ животъ още не е наложилъ
тези частни организации. Но бива ли да ча-
каме развитието на живота? Защо да не из-
ползуваме до тогава съществуващите училища,
били те общеобразователни или професионални
и защо да не допустнемъ частни лица да след-
ватъ по отделни предмети въ официалните
училища и сетне да имъ издаваме дипломи по
изучената материя ? Азъ мисля, че не еж. тези
хора, които ще развалятъ училището. Напро-
тивъ, техниятъ примеръ и държане ще вну-
шатъ повече трудолюбие и съзнание у мал-
ките деца.

Оставяйки на страна горните въпроси, които
могатъ да се решатъ поне частично за тър-
говските училища и биха демократизирали
търговското образование, министерството по-
ставя като пръвъ въпросъ въ своята конфе-
ренция увеличаването курса на средните тър-
говски училища съ още една година.

Къмъ какви практически последствия ще
поведе тая реформа, която очевидно има за-
щитници между г. г. чиновниците въ минис-
терството ?

Последствията ще бждатъ намаляване чис-
лото на учениците въ средните търговски
училища и преди всичко на недържавните,
чието сжществуване зависи въ значителна сте-
пень отъ таксите за учение. Известно е, че
тези такси въ училищата на търговските ка-
мари възлизатъ на 200 лева и че те служатъ за
покриване около половината, а често и до 3/i
отъ техния разходенъ бюджетъ. А както ка-
захме по горе, числото на учениците въ тези
училища се движи между 150 и 250 души. Да се
намали по-горния начинъ и това скромно коли-
чество на учениците, е се едно да искаме
да подкопаваме съществуването на камар-
ните училища, въ които еж вложени доста
много сили и обществени и частни амбиции.

Обаче, защитникътъ на тая реформа, г. Бал-
кански, основавайки се на авторитетното мнъ-
ние на учителите въ средните търг. училища,
твърди, че тя се налагала по чисто педагоги-
чески съображения. Аргументътъ на г. Б. се
свежда главно къмъ това, че, поради претру-
паностьта на материала, много ученици не ус-

певали да свършатъ училищата за 4 години
и че, вследствие повтарянето на некои класове,
фактическиятъ курсъ на училищата за такива
ученици и безъ това билъ петь годишенъ.

Споредъ моето разбиране, въпросътъ за
продължителностьта на училището требва да
се решава не въ зависимость отъ процента
на слабите ученици и отъ мненията на учи-
телския персоналъ, а, преди всичко, отъ това,
какви изисквания предявява нашиятъ животъ
на абитуриента на едно търговско училище или,
по-ясно казано, какви търговски знания може
да поглъща за сега нашата търговска и сто-
панска практика.

Въ Германия напр. курсътъ на средното
търговско училище е три годишенъ и се явява
като надстройка надъ Biirgersschule (което отго-
варя на нашия I-ви гимназиаленъ класъ спо-
редъ новата ни класификация); въ Австрия до
последно време разнитЬ Handels akademien имаха
сжщо три класа и кандидатите имъ беха съ
сж.щия цензъ. Сжщото е въ Швейцария и Съе-
динените Щати.

Само на интернационалния конгресъ въ
Виена въ 1910 г. бе подигнатъ въпроса за при-
бавяне на още единъ курсъ къмъ тези учи-
лища, мотивирайки и това съ нараствалите
нужди на търговията и съ по-комплицизирания
характеръ на най-новите международни тър-
говски отношения. Обаче, това бе desiderata
на единъ конгресъ, на която еж се отзовали
до сега, само австрийските академии.

Ако германската и изобщо европейската
търговия и банково дело, при техния широкъ
международенъ характеръ, почиващъ на най-
сложни пазарни, обичайни, юридически и др.
отношения, е могла да се задоволява съ една
средня школа отъ нашия типъ, то какво требва
да кажемъ за нашата още елементарна по еко-
номическата си конюнктура и проста въ между-
народната си търговия страна ? *)

Не знаемъ ли, че абитуриентътъ на среднята
ни търговска школа още не си е пробилъ пжть
въ частната търговска практика, която упорно
почива на отърканата българска рутина? Съ
какви хора си служатъ още нашите частни
акционерни дружества изъ провинциалните
градове ? А между това, тамъ могатъ да се пла-
сиратъ стотини младежи съ сръдно търговско
образование. Наредъ съ туй, индустриалните
ни предприятия едвамъ еж. почнали да ценятъ
търговската наука!

Мигаръ свършившите среднята школа не
могатъ да проникнатъ въ тъзи предприятия,
понеже еж лишени отъ нуждната научна под-
готовка, та требва да имъ набиятъ главите съ
още повече знания и теории?

Ние считаме, че отговорътъ на тоя въпросъ
е тъкмо обратния: нашата търговска младежь
страни отъ тази частна кариера, както и обра-
тното — кариерата избегва нея, — понеже ней-
ните претенции еж. по-високи отъ това, което
тя имъ предлага.

РазнитЬ съображения, които се изтъкватъ
по тоя случай отъ хората на практиката, — че

*) Не тръбва, при това, да забравяме, че висшата тър-
говска школа въ европейските държави е най-ново явле-
ние и че до преди 10—15 години и висшиятъ персоналъ въ
техните банки, дружества, контори и пр. се е рекрутиралъ
изъ средните търговски училища.
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младежьта обичала чиновническата канцелария
въ народната и друга банки и пр., издържатъ
слаба критика, понеже въ края на краищата
ние тукъ имаме работа съ едни чисто пазарни
отношения. До гдето Бълг. нар. и Землед.
банки назначаватъ свършившигЬ средни тър-
говски училища съ 150 лева първоначална за-
плата, не можемъ да очакваме други резул-
татъ, осв^нъ горния, и това ще трае, догдето
гЪзи и т-Ьмъ подобни „аристократически" уч-
реждения попълнятъ и обновятъ своя персо-
налъ съ хора отъ новата генерация.

Самиятъ фактъ, че свършившиптъ сръдне
търговско училище може да прави кариера
при подобни първоначални заплати, като оча-
ква аванси съ 3 — 4 хиляди лева, достатъчно
красноречиво показва, че тукъ въпросътъ не е
въ низкия цензъ на училищата, а въ липса на
хора, даже съ тая подготовка, която сегашни-
те училища ни даватъ.

Ако слЪдов. поскжпимъ по горния начинъ
нашата сръдня търговска школа, ние рискува-
ме да намалимъ още повече нейното предло-
жение на пазара и да поставимъ тоя въ необ-
ходимостьта да прибъгва къмъ старата систе-
ма — да вербува хора отъ практиката и отъ
общообразователната школа.

Не бива да изпущаме изъ пръдъ видъ и
слъднето обстоятелство. Съ увеличаване кур-
са на гимназиитъ на една година, косвено се
даде потикъ на професионалното и особено
на търговското образование. Много български
бащи днесъ си правятъ сл-вднята сметка. ..Си-
нътъ ми ще свърши търговско училище съ
една година по-рано. Само по себе си то да-
ва вече кариера и безъ висше специално об-
разование. А ако следъ това ще имамъ въз-
можность да издържамъ сина си, той за 2 го-
дини ще свърши и висше търговско училище,
което ще му даде всички максимални облек-
чения по военната тегоба и още по-голЬми
аванси въ живота." Ако, обаче, гимназистътъ
пожелае да слъдва въ висше търговско учили-
ще, той, освънъ д-Ьто е изгубилъ една година
въ среднето училище, но и поради липсата
на подготовка въ търговската материя, ще тръ-
бва да следва въ висша търговска академия
не 2, а 3 години.

А печалбата на две години за бащи съ
сръдне състояние, каквито еж 9/ю отъ наши-
те, е много важенъ житейски активъ, особено
при сегашния интензивенъ животъ, когато
всека изгубена година за детето се цъни не
само съ време, но и съ пари.

Следъ казаното повръщаме се пакъ на пе-
дагогическия въпросъ.

Той се състои въ претрупаностьта на се-
гашното търговско училище съ голъмъ уче-
бенъ материалъ; отъ тукъ и нуждата, щото !
тозъ материалъ да се разточи още на една
година.

Тъй ли, обаче, ще стане въ действителность ? |
Азъ съмъ евндътель на една подобна рефор- |

ма въ търговското училище въ Свищовъ. До
1895 год. курсътъ на това у-ще беше три годи-
шенъ. Следователно, всички сегашни напръд-
нали, а даже и висши чиновници изъ банки-

те и др. подобни учреждения иматъ горнята
подготовка. По сжщитЬ съображения, конто
сега ни се изтъкватъ, като неподготпеность на
кандндатитъ и пр , се ръши да се прибави още
единъ курсъ. Изпърво това беше подготвите-
ленъ класъ и имаше назначение да затвърди
и повтори материала отъ III класъ; обаче, следъ
една година, той се преобърна въ 1 курсъ, съ-
образно съ което се преименуваха и другите
курсове. Минаха се НБКОЛКО ГОДИНИ, И всеки
учитель почна да надува материала по своя
пръдметъ. Тая участь прътърпъха даже и об-
щеобразователните предмети, като история,
химия и пр. Ма правните предмети се даде сж-
що едно твърде почтено место. Всеки npt>no-
даватель намерваше аргументи, за да натовари
програмата съ свои часове, и тези аргумени 6Ь-
ха, че търговецътъ требвало да знае и това, и
онова, и т. н. т., до гдето се дойде до сегаш-
ното обтегнато положение. До скоро време
въ Свищовското училище учениците имаха че-
сто по 7 часа на день, освенъ среда и ежбо-
та, а преди 15 години това беше система.
Деца на 13, 14 години се държаха на заня-
тия до 5 часа следъ обедъ. И всичко това
се вършеше и защищаваше отъ неопитни учи-
тели въ името на българската търговия!

По тоя начинъ се убиваше въ младежа
всека живость и самостоятелность на ума, по-
неже тоя се обръщаше въ механическа паметь
на нужни и ненужни за търговията неща. А
ние, наивни и млади педагози, мислехме, че тези
питомци вече ще бждатъ умните, деятелните
ковачи на нашето економическо развитие.

Каква гаранция имаме, че ако и сега при-
бегнемъ къмъ сжщия експериментъ, нкма да
дойдемъ до сжщото надуване на програмния
материалъ, къмъ което еж склонни всички мла-
ди и неопитни, лишени отъ разумно ржковод-
ство, учителски сили ?

Човешките знания нъматъ граница. Нео-
питниятъ учитель, обаче, забравя, тая истина.
Той е склоненъ да мисли, че границите на
знанията еж. въ тези лекции, които е слу-
шалъ като студентъ. И понеже те еж пре-
сни въ главата му и го преследватъ като
фантомъ, той съзнателно и безсъзнателно се
стреми да ги вмъкне въ главата на своите
ученици. Младиятъ учитель забравя, че педаго-
гътъ треба да знае твърде много и да иска отъ
своя ученикъ съвсемъ малко. А най-важното,
което той треба да знае, е да внуши въ уче-
ника си любовь къмъ знанието, да му за-
вещае желанието винаги да се учи и особно
следъ като излезе отъ школата и си избере
определена специалность.

Най-сетне, днешната школа и особно про-
фесионалната има една по-важна задача, отъ
колкото даване знания, които, при единъ не-
нормаленъ педагогически режимъ, прнтжпяватъ
всички практически и житейски способности
у ученика. Тя треба да използува единъ ми-
нимумъ отъ знания, за да възбуди и развие
тези самородни таланти и направи отъ техъ
деятелна сила за стопанския и обществения
животъ; за постигането на тези лични каче-
ства, могатъ и треба да се жертвуватъ много
книжни знания, които, при развитото чувство
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на любознателность, всъкога могатъ да се по-
пълнятъ чръзъ самообразование.

Ако на връмето имаше такива ржководи-
тели въ министерството, които да разбираха
горните истини и да ги ц/Ьнъха по-високо отъ
всъкакви формалности и административни на-
редби, тогава материята щеше да се простира
споредъ изтъкнатитъ по-гор-Ь нужди на нашия
животъ.

Тъй че, споредъ нашето схващане на въ-
проса, което се съгласява напълно и съ изи-
скването не само на нашия, но и на много по-
сложния европейски животъ, курсътъ на сред-
ното училище треба да си остане 4-годишенъ
до тогава, до когато нашите стопански усло-
вия rope-долу по своя характеръ се приближатъ
къмъ европейските.

Нека спомена тука, между другото, че,
споредъ моето мнение, ние направихме голема
грешка и съ увеличаване курса на нашите
гимназии. Съ това ние отдалечихме среднята
школа отъ народа и отъ по-посредствените и
по-неиздържливи ученически сили и, заедно
съ това, нищо не прибавихме къмъ знанията
на гимназиалния абитуриентъ. Съ това се още
повече затрудни свършването на средното
училище.

Действително, въ много държави въ стран-
ство курсътъ е сжщо 8-годишенъ, обаче тамъ
това се длъжи на претрупаностьта съ стари-
rfe езици, които въ германската гимназия се поч-
ватъ отъ I прогимназиаленъ класъ. Но горниятъ
курсъ на тамошните средни училища има
обикновено две степени, отъ които долнята
(като въ Белгия и Германия) представлява
закржгленъ циклъ и дава права за постжпва-
не въ специалните училища, или за държавни
и обществени служби и пр. Сжщата организа-
ция иматъ и руските реални училиша, които
следъ VI класъ даватъ права на зрелость,
следъ което тези ученици, които не излизатъ
въ живота, могатъ да следватъ допълнител-
ните класове, които вече даватъ известна спе-
циална насока на младежа.

Защитниците на новата 8 класна гимназия
мотивиратъ своите възгледи съ това, че тя
давала по-подготвени хора за университета и
политехниката, което, споредъ насъ, е проста
цела басня. Европейскиятъ университетъ, и осо-
бено германския, австрийския и швейцарския,
както и политехниките, еж нагодени за кла-
сическата гимназия, която се протежира още
упорито отъ тамошната официална власть. И
който е следвалъ въ некое висше европейско
учебно заведение, знае колко еж по-зле под-
готвени тамошните студенти, особно за реал-
ните висши специалности. Иначе, не можемъ
да си обяснимъ, защо на факултетите по реал-
ните науки се четатъ предметите физика, хи-
мия, допълнителни отдъли изъ среднята мате-
матика и пр. въ видъ на едно чисто гимназиално
повторение. Вследствие на това, напр. 1—2
семестра за нашия реалистъ тамъ еж почти
изгубени. А при сегашната 8 класна гимназия
той има сигурно правото да иска зачитането
на 2 семестра въ известни отдели на висшата
наука.

Що се касае до претрупаностьта на мате-
рията при настоящето положение, то треба,

преди всичко, да се установи съ една внима-
телна анкета между учениците и техните по-
интелигентни родители. По тоя начинъ ще се
реши вънроса за намаляване на материала и,
преди всичко, разбира се, на по-маловажните
предмети.

Азъ ще си позволя даже да набележа, кои
предмети, споредъ мене, търпятъ тая операция.

За централни дисциплини на средните учи-
лища, безспорно, считаме сметането, счетовод-
ството и кореспонденцията въ връзка съ нуж-
ните сведения по търговските книжа, обичаи
и закони. Материята по тези предмети може
да се земе въ пределите на сегашния про-
граменъ материалъ най-много за 2 години,
като при това не само се дадатъ основни по-
знания по нея, но и се ошколува ученика въ
бързо техническо опериране.

Отъ тая материя, споредъ насъ, само треба
да се конституира програмата на тъй-наречени-
те практически търговски училища, които
треба да приготвятъ чиновници само за вж-
трешната ни търговия и поради това не се
нуждаятъ отъ езици, права и др. предмети,
нъкои отъ които даже еж недостжпни за техния
интелектъ.

Останалите две години еж предостатъчни за
економическо-юридическата материя, като тър-
говска география, економия, финансии, чужди-
те езици и общообразователната материя, кои-
то могатъ да се свиватъ и разтегатъ по най-
произволенъ начинъ и положително безъ у-
щърбъ за бждащата дейность на абитуриента
въ банката, търговията и пр.

По какъвъ начинъ се третиратъ некои отъ
тЬзи дисциплини въ средните търговски учи-
лища въ странство, се вижда отъ следните
фактове. Въ Виенската търговска академия
правата се преминаватъ въ 2 часа, политиче-
ската економия и финансии — въ 2 часа, ал-
гебра и политич. аритметика въ 6 часа.

Въ средното търговско училище въ Лайп-
цигъ (Kaufmanische Lehranstallt), издържано отъ
тамошната търговска камара, правата се зе-
матъ за 1 часъ, полит. економия и финансии
за 2 часа, химия, технология и стокознание
за 7 часа.

Въ сжщото такова училище въ Дрезденъ на
правото и политическата економия даватъ
всичко 2 неделни часа.

При своята обиколка преди 6 години*) по
казаните и редъ други училища, азъ се пора-
зихъ отъ безцеремонния начинъ, по който тамъ
се третиратъ некои отъ горните предмети.
Така напр. въ лайпцигското на урока по хи-
мия, учительтъ даже не питаше учениците за
формулите на неорганическите съединения.
Той ги пишеше самъ на дъската и питаше уче-
ника да отгадае написаното съединение. А меж-
ду туй, въ това училище е билъ дълго време
преподаватель ИЗВБСТНИЯТЪ R. Arendt, чиято ме-
тода на преподаване и до сега се счита най-
добра за средните училища.

Въ Нюшателското търговско училище, кое-
то въ известни отношения, споредъ мене, мо-
же да бие рекорда на много сръдни търговски
уч. заведения, търговската география и общо-

*) Гледай протоколите на Варнен. търг.-индуст. кама-
ра отъ XVII сесия отъ 1908 г. стр. 106—253.
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образователнит-Ь пр-Ьдмети еж сведени на единъ
доленъ минимумъ, като всичката енергия отива
на търговската материя, на организацията на
търговията и на чуждите езици.

Да кажа няколко думи и за чуждигЬ ези-
ци, които днесъ отнематъ въ нашигЬ срЬдни
търговски у-лища потчи х/з отъ учебното врЬме.

При откриването на Варн. търгов. училище,
камарата взе всички възможни м1-.ркн, за да
постави гЬхното пр-Ьподаване на нужната ви-
сота, като си постави за правило да ангажира
за тая ц-Ьль само чужденци и като проклами-
ра въ програмата на училището новата (инту-
итивна) метода. Благодарение на това, учили-
щето можа да подготви доста добри млади сили
по френски и нъмеки езици за банковата и
търговската кореспонденция. Обаче, по-ната-
ташниятъ опитъ ни показа, че свършившигЬ ле
можаха да намърятъ условия за култивиране
на гЬзи езици. Слъдъ н-Ьколко годишното
имъ стоене въ банкигЬ, и особно въ народ-
ната и земледълческата, rb забравиха езицитъ.
Само тия, които се настаниха въ чуждитъ ча-
стни кредитни учреждения, можаха да напра-
вятъ кариера съ езицит-fe, обаче това еж само
нъколко лица.

По тъзи съображения, ние сме на мнънне,
че жертвигЪ и времето, употребени за чужди-
тъ езици, не се компенсиратъ отъ нашитъ па-
зарни условия; поради това и се налага едно
намаление на часовегЬ по френски и нъмеки,
напр. до 4 часа недълно, съ което ще се еко-
номисатъ 8 часа било за евентуалното съкраща-
ване на програмната материя, било за отстжп-
ване часове на търговскигЬ предмети, или, би-
ло, за въвеждане на нови пръдмети, като напр.
на гимнастиката и изобщо на физическото въз-
питание, което у насъ е най-занемарено въ
търговските училища.

Увеличаването курса на срт.днигв търгов-
ски училища има още едно важно педагоги-
ческо възражение, произтичащо главно отъ
психологическата конюнктура на нашия сръ-
денъ ученикъ, съ който днесъ за днесъ се пъл-
нятъ тези училища. Твърд-Б е въроятно, че
това обстоятелство се длъжи на низкото ниво
на нашата прогимназиална школа, и особно на
ония изъ малкитъ градове и изъ селата.

ВсЬки наблюдателенъ и дългогодишенъ
учитель тр-вбва да е забЬлъзалъ, че къмъ тре-
тата и особно къмъ четвъртата година въ тър-
говското училище много ученици почватъ по-
слабо да реагиратъ на редъ учебни дисцип-
лини — едни по езиците, други по математи-
ческите пръдмети. У тъхъ се явява, тъй да се
каже, известна апатия къмъ учението, харак-
теризирваща се въ днешната педагогия подъ
думата умствена пръумора.

Макаръ и подобни индивиди да не могагь
да издържатъ по-нататашното умствено на-
пръжение въ рамкигЬ на учебнигЬ дисципли-
ни, Т-Б разсжждаватъ много умно и логически
въ областьта на практическите, обществените
и др. въпроси, д-Ьто се иска често по-голЬма
съобразителность и сила иа ума.

На това основание, ние бихме си позволили
да класифицираме ученицигЪ въ търговското
училище — слицото в-Ьроятно е и въ всЬко
учебно заведение — на такива, които иматъ

повече емпирически или практически умъ и
неспособни за дълго теоритическо тренираме
и на такива, чийто умъ е повече нячлоненъ
къмъ абстрактни и теоритически конструкции.

Имайки прЬдъ видъ гЬзи два главни типа
ученици, добрата школа требва еднакво добрЬ
да застжнва при своето обучение емиирико-
практнческия методъ и абстрактния. Най-иде-
алното е, разбира се, да се разд-Ьлятъ учени-
ците по наклонности на двт, групи, които да
се обучаватъ върху тъзи два различни педаго-
гически принципа. Обаче, тоя начинъ би стру-
валъ екдию и не е но днешннтЬ учителски сили.

Като резултатъ отъ това см-Ьшение на раз-
ни индивидуални ученически сили, се явява
главно факта, че еднитЬ ученици вървятъ ио-
бърже отъ другите и че обикновено ученикътъ
емпирикъ спира класа съ своето мудно теори-

j тическо схващане. Обикновено отъ тия кате-
гории ученици най-много пропадагь и оста-
ватъ за поправителните изпити. Тъ еж, които
минаватъ за лънивци, неспособни и up., кога-
то, въ сжщность, вината тукъ лежи въ педаго-

| гическитъ недостатъци на сегашната школа,
• която игнорира единъ начинъ на разбиране и
| методъ на мислене.
I Ясно е, прочее, че увеличаването курса на
| училището ще се стовари най-вече върху гър-
j ба на тоя типъ ученици, понеже, въ края на
| краищата, то нъма да намали учебния мате-
| риалъ, а ще го увеличи и съ това още пове-
; че ще осуети възможностьта имъ да издър-
I жатъ единъ день злокобната матура.
; Да не изпущаме изъ пръдвидъ и това, че не
! е само учебната материя, която обгЪга ума на

ученика и сл-вдъ 2—3 години го прави неспосо-
бенъ за упоритъ трудъ. Самиятъ училищенъ ре-
жимъ съ своя монотоненъ редъ, еднообразие и
пр. притлшява умствената енергия и внушава из-
пЬстно отвращение къмъ сегашния досадливъ
начинъ на школното обучение. Естествено е,
че продължаването тоя режимъ съ още една
година ще се отрази още по-злъ върху гор-
нята категория ученици.

Имайки прЬдъ видъ горното различие меж-
I ду ученическите способности и наклонности, ние
'• намираме, че даже и сегашниятъ 4 годишенъ
i курсъ на срЬдното училище не е издържливъ
j за много ученици Поради това, би било цъ-

лесъобразно за по-естественото развитие на
такива ученици и за обезпечването имъ на по-
ранна и по-сигурна кариера, ако курсътъ на
ср-Ьдното търговско училище се разделеше
на двЪ степени: долня и горнп, всека отъ
които може да обхваща по 2 курса. Въ дол-
нята степень би могло да се взематъ чисто
търговскигЬ пръдмети и може би само единъ
чуждъ езикъ, а въ горнята могатъ да се уси-
лятъ езиците, да се доразвие търговската ма-
терия като система отъ редъ учебни предме-
ти въ свръзка съ юридическигЬ и економи-
ческитЬ дисциплини

СлЬдъ свършването на долния курсъ, уче-
пнцитъ нека иматъ право на единъ дипломъ
или полудипломъ, отъ който могатъ да се въз-
ползувать бЬдните или нежелающите да след-
ватъ по-нататакъ, поради липса на умственъ
интересъ, за да се настанятъ вт> живота. Оста-
налите могатъ да продължатъ образованието
си въ горнята степень на училишето.
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Ако, при това, и тъй нарЪченигЬ практически
търговски училища наредятъ своята програма
споредъ долния курсъ на средните, тогава rfex- !
нитъ абитуриенти лесно ще могатъ да постжп-
ватъ въ горния курсъ на сжщигЬ.

Нашето мнение е, че отъ горния недоста-
тъкъ страдатъ и гимназиите, които принуж- |
даватъ ученика цт>яи 5 години да изучава i
толкова много предмети, безъ да се съобра- |
зяватъ съ неговите наклонности и индиви- i
видуални способности. Не е ли по-добре, ако
средното училище се стараеше къмъ втората
или третата година да открива тъзи наклонно-
сти и следъ това да разпределя учениците на
специалности, като: математици, естественици,
историци и пр. ? Нима това ще прт>чи на тях-
ното общо и хармонично развитие ? А ние ми-
слимъ, че следъ 15—16 год. възрасть се про- i
явяватъ специалните дарби на юноша, които еж
главния капиталъ на човека. Щомъ е тъй, шко-
лата требва да се старае да остави на страна хар-
моническото развитие, което, нека подчертаемъ
това, има значение за да открие и само до гдето
открие специфичните дарби иа ученика. Оттамъ
нататакъ и за ученика, и за обществото, е важно
да се развиятъ и усъвършенствуватъ именно
тези дарби, понеже всичкиятъ успт>хъ на днеш-
ното стопанство се длъжи на специализацията,
която създава таланта и гения.

Резюмирайки казаното до тукъ, ще препо-
вторимъ, че ние сме противъ увеличаване кур-
са на нашето средне търговско училище, по-

неже четверогодишниятъ му курсъ е напълно
достатъченъ за днешните стопански условия
на нашата страна.

Що се касае до намаляване материала, то
може да стане СЛ-БДЪ една педагогическа ан-
кета за смЪтка на економическите, юридиче-
ските и общеобразователнигв предмети и от-
части на чуждите езици. Това намаляване може
да се използува даже за даване место на други
учебни материи, като не се забравя преди
всичко физическото възпитание на ученика.

Ако обаче местните и персонални условия
на дадено училище позволяватъ, нему тръба
да се предоставя правото да организира единъ
абитуриентенъ курсъ за свършившите. Въ тоя
курсъ може да се застжпи на широко юриди-
ческата и економическата материя, като над-
стройка надъ сръднето търговско училище.
Тукъ може да се доразвие и материята по
чуждите езици.

На свършившите тоя курсъ, споредъ мене,
би требало да се открият ь и вратата на на-
шия университетъ, ако не изцело, то поне юри-
дическия факултетъ.

По останалите въпроси на конференцията
ще продлъжимъ въ една друга статия.

На края считаме за дългъ да се извинимъ
р е ъ читателя, за гдето тръбаше да се спремъ

на страниците на това списание върху некои
педагогически въпроси; това по необходи-
мость, ни се наложи при разглеждането на гор-
ната материя.

Ив. Г.Лазаровъ.

Българското търговско параходно дружество и неговата
двадесеть годишна дтбйность.

Ф и н а н с о в и р е з у л т а т и . ;

Мореплаването, както се знае, е една ин- i
дустрия, упражнявана съ цель да се получи \
известна печалба, необходима, отъ една страна, ;
за рентирането на вложения въ нея капиталъ,
а отъ друга — да обезпечи бждащето разви-
тие и разширение на предприятието, като се
увеличатъ неговите превозни средства. Тая
печалба може да се получи, обаче, когато при-
ходите на предприятието надминаватъ разхо- I
дите въ единъ удовлетворителенъ размъръ.
Но, докато величината на разходите може до
известна степень да се опрЪдели предвари-
телно отъ арматьора или отъ ржководителя на
предприятието, който употребява известна |
сума за постройката на параходите и за при-
способлението имъ за транспортна дейность,
понасяйки, освенъ това, и други разходи за
издържката на предприятието, — приходите,
напротивъ, зависятъ отъ размъра на навлата,
които ще се получатъ отъ преноса на стоки-
те и пътниците, които навла подлежатъ на
големи изменения, вследствие на конкурен-
цията и зависятъ изключително отъ промената
на множество обстоятелства, а съвсемъ малко
или почти никакъ отъ волята на арматьора.

Ето защо, за рационалната експлоатация на
мореплавателната транспортна индустрия се
изисква нейния ржководитель да притежава

достатъчна вещина и разбиране на работата,
а упражнението на разходната часть на пред-
приятието да става съ необходимата предвид-
ливость, налагана отъ особения характеръ на
тая индустрия. Въ съображение на това, отъ
особенъ интересъ е, при преценката на резул-
татите отъ дейностьта на Българското тър-
говско параходно дружество да разгледаме
какъ еж. се развивали приходите и разходите
на предприятието въ двадесеть годишния пе-
риодъ; подобно разглеждане на финансовите
резултати би ни разкрило системата на управле-
ние и експлоатацията на предприятието презъ
целия периодъ на неговото сжществуване.

Общъ прЪгледъ на придодитЪ, раздодитЬ, реализи-
ран nrfe печалби и положението на запасния фондъ.

Раздадени дивиденди на акционерите.

Пръзъ двадесеть годишния периодъ отъ
1893/4 г. до 1913 година включително друже-
ството е реализирало брутни приходи отъ сво-
ята транспортна дейность, възлизащи заедно
съ редовната и извънредната държавна субси-
дия, на една сума отъ 16,619,078-27 лева.*)

*) Въ тая сума, освенъ реализираните редовни при-
ходи на дружеството, показани въ годишните отчети, влиза
още и сумата 9120662 лева, взета презъ разни години
отъ запасния фондъ за уравновесяваяе приходите съ раз-
ходите. Въ нея, освенъ това, атаза и сумата 630,000 лева
извънредна държавна субсидия, получена на два шкти:
130,000 лв. презъ 1891 год. и 500,000 лв. презъ 1911 год.
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Сръщу тая сума дружеството е произвело раз-
ходи по упражнението на своята транспортна ин-
дустрия, възлизащи на една сума отъ 14,816,172лв.
и 26 ст. Реализираната чиста печалба пръзъ
тоя периодъ, слъдъ като се спаднатъ висящи
тъ загуби, възлиза на обща сума 1,802^906-01 лв.
отъ която еж. раздадени дивиденди на акцио-
нерите, възлизащи на сума 909,27006 лв. Въ
двадесеть годишния периодъ дружествените
равносметки шесть пжти еж показали загуби,
възлизащи общо на 219,400-58 лв., покрити
една часть (55,449 лв.) съ суми, взети отъ
запасния фондъ и 163,949-48 лв., покрити отъ
държавната извънредна субсидия.

Запасниятъ капиталъ на дружеството е дос-
тигналъ на 31.XII 1913 год. сумата 402,499-14 лв.

Освънъ тая сума на запасния капиталъ, на
31.XII 1913 година дружеството е имало отдъ-
ленъ и единъ пенсионенъ фондъ, възлизащъ
на 25,000 лева.

Разгледани горните суми на приходите и
разходите по видъ и общо за цълия дваде-
сеть годишенъ периодъ, се разпръдълятъ на
слъднигЬ по-важни категории.

П р и г о д и .
Общата сума на реализираните приходи

16,619,07827 лева по видъ на по-важнитъ при-
ходи се разпръд-Ьля, както слъдва:
1. Приходи отъ пръвозъ на

пжтници 3,403,890-63 лв.
2. Приходи отъ пръносъ на

стоки 6,590,491-99 „
3. Приходи отъ наети параходи 63,377-88 „
4. Разни приходи 558,232-05 „

Всичко приходи отъ тран-
спортната дейность на
параходитъ 10,615,992-55 „

5. Редовна и извънредна дър-
жавна субсидия 6,003,085-72 „

А всичко приходи 16,619,078-27 „
Споредъ тия цифри излиза, че въ дваде-

сеть годишния периодъ дружеството е реали-
зирало приходи отъ транспортната дъйность
на параходитъ всичко 10,615,992-55 лева и е
получено срещу това общо 6,003,085-72 лева
държавна субсидия. Съпоставена цифрата на
държавната субсидия съ тая на брутните при-
ходи, излиза, че сумата на получената държав-
на субсидия съставлява — 3612% отъ общите
брутни приходи. На пръвъ погледъ, това отно-
шение между реализираните приходи отъ тран-
спортните операции и субсидията ни пред-
ставлява резултатите не особено благоприятни,
но като се взематъ предъ видъ мъчнотиите,
съ които е имало да се бори дружеството,
пречките и конкуренцията на чуждите пара-
ходни дружества, които ще има да обяснимъ
по-нататъкъ, тия резултати все пакъ могатъ да
се считатъ до известна степень задоволителни.

Р а з в о д и :
Общата сума на разходите 14,816,172-26 |

лева по видъ на по-важните разходи се раз- I
д , както следва : !
1. Разходи по управлението (из- j

държка на персонала на дирекцията
и агенциите, възнаграждение на уп-
равителния съветъ, наемъ, канцелар.,
командир., комисион. и пр.). лв. зл. 1,784,341*05

! 2. Издържка на екипажа (запла-
| ти и продоволствие) лв. зл. 2,739,344-12

3. За каменни вжглища и разни
материали лв. зл. 4,202,875-54

4. Поправки на параодитех лп.зл. 907,140-16
5. Амортизация на параходите и

на мобилигЬ лв. зл. 1,301,251-98
6. Осигуров. на параходитЬ лв.зл. 1,296,788-24
7. Пристанищни права (фарови,

карантинни такси, за пилотажъ
и пр. лв. зл. 1,734,639-71

8. За добавачни работници лв. зл. 625,878-98
9. Разни разходи лв. зл. 223,912-48

Всичко разходи лв. зл. 14 816,172-26

Горните цифри ни характеризиратъ разхо-
дитъ на дружеството пръзъ двадесетгодишния
периодъ. Те ни показватъ, че най-голъмъ раз-
ходъ е произведенъ за покупка на каменни
вжглища и разни материали за параходите. На
второ место иде разходътъ за издържката на
екипажа на параходите, възлезълъ на сумата
2,739,344 лева. На трето мъсто иде разходътъ за
управлението, възлъзълъ на 1,784,341 лева. На
четвърто м^сто стоятъ разходите за фарови
и пристанищни права, възлъзли на 1,734,639
лева. Разходите за поправки и амортизация
на параходите еж. достигнали на сума 2,208,392
лева, а за застраховка на параходите и пр.
дружеството е заплатило въ двадесеть годи-
шния периодъ една сума отъ 1,296,788 лева.
Независимо отъ високата цифра на по-важни-
те разходи по експлоатацията на параходите,
прави впечатление тукъ високата цифра на
разходите за управлението (централно и аген-
ции). При единъ брутенъ приходъ отъ 16-6
милиона лева, разходътъ за управлението, въз-
лизащъ на 1-7 милиона, или- 1О-3°/о отъ при-
ходитЬ, ни се вижда твърде голЬмъ. Както по
тоя разходъ, тъй и по другите, ние мислимъ,
че би могло да се реализиратъ на времето
значителни економии. Впрочемъ, по тоя въп-
росъ ще се спремъ при подробното разглеж-
дане на разходите по години и по видъ.

Общъ пргъгледъ на приходипиъ и разходигть
по години.

Приходите и разходите отделно по годи-
ни, споредъ както еж показани въ годишните
отчети, еж се развивали както следва:

Години. Приходи. Разходи. Ч. печалба. Загуба.

1893/94 332,339(!) 263,689 68,650 —
1895 427,227(2) 410,411 16,815 —
1896 530,320(3) 494,564 35,755 (16,604)(G)

') Сведенията за приходите и разходите за 1893/94 г.
взехме отъ счетоводството при дирекцията на дружеството.
Въ тая сума 332,399 лева влиза и сумата 183,887 лева суб-
сидия, дължима отъ правителството и мината тогава изцъло
на приходъ. Въ сжщпость, отъ тая сума правителството е
било изплатило до 31 XII. 1891 г. само 66,887 лева, а разли-
ката отъ 117,000 лева е била спорна и с изплатена едва
презъ 1903 г. при покупката на парахода .Варна."

Въ сумата 332,339 лева не влиза извънредната държ.
субсидия отъ 130,000 лева, мината въ запасния капиталъ

2) Тая цифра взехме отъ публикувания отчетъ за 1895
г. Споредъ признанията на управлението въ сжщия отчетъ
сметките за приходите, разходите и печалбите не били
окончателни.

') Въ тая сума влиза сумата 52,359 лева, взета отъ
запасния фондъ за уравновЪсванс на приходите съ разхо-
дите н, за да се даде печалба 35,755 лена. Иначе, безъ
нея, се явява единъ недостигъ (загуба) отъ 16,604 лева.



Стр. 124. ЕКОНОМИЧЕСКИ ПРЪГЛЕДЪ Ки. 1-Л

1897
1898
1899
1900
1901
1902
1903
1904
1905
1906
1907
1908
1909
1910
1911
1912
1913

515,861
569,596
484,241
503,482
488,380
426,663(4)
672,456
761.957
935,300

1,091,688
1,162,262
1,074,473

977,851
()

1,203,425(7)
1,243,026
1,437,364

411,049
430,872
420,419
453,412
403,960
426,663
675,091
671,278
823,142

1,039,652
1,140,248
1,181,206
1,032,434
1,151,157
1,137.303
1,137,114
1,112,499

104,811
138,723
63,822
50,070
84,420

90,678
112,158
52,035
22,013

66,121
105.912
324,865

Средни за периодите:

Прих.Години.
1893/4 — 98
1899 —903
1893/94-903
1904 —908
1909 —913
1904 —913

Разх. Ч. меч.
475,068 402,117 —
515,045 475,909 —
495,056 439,013 —
1,005,136 ,971,105 —
1,202,565 1,114,101 -
1,103,850 1,042,603 —

Горните цифри ни илюстриратъ развитието
на приходите и разходигЪ на дружеството въ
двадесеть годишния периодъ. Тъ еж се уве-
личавали постепенно, успоредно съ увелича-
ването броя на параходит-Ь и развитието тран-
спортната дейность на тия последните. При-
ходите отъ 427,227 лева пръзъ 1895 година
достпгатъ до 1,437,364 лева презъ 1913 годи-
на, а разходите пръзъ сжщия периодъ отъ
410,411 лева се увеличаватъ на 1,112,499 лева.
Както видехме въ предшедствуващата ни ста-
тия, презъ периода отъ 1894 до 1903 година
дружеството е работило само съ два парахода
и до тая послъднята година, както приходит-Ь,
тъй и разходите, еж. се развивали нормално,
успоредно съ развитието на транспортната
дейность на тия параходи. Средно за периода
отъ 1893/4—1902 година приходите СА дости-
гнали до 475,345 лева, а разходите—412,782 лв.

Въ началото на 1903 година дружеството
пустна въ движение третия си параходъ
„Варна", а заедно съ това и приходите се
увеличаватъ изведнажъ на 672,456 лева, а раз-
ходите — на 675,091 лева, като въ резултатъ
се получава една загуба отъ 2634 лева.

Отъ 1904 година нататъкъ се започва сил-
ното нарастване на приходите и разходите,
дължимо отъ една страна на пускането въ
движение купените още два парахода „София"
и „Кирилъ", а отъ друга — на стремлението
да се засили транспортната дейность на дру-
жествените параходи, станали вече на 1906
година петь, до възможния максимумъ. Така
че, презъ периода на десетилетието 1904/913
средно приходите, достигатъ до 1103,850 лева,

4) Заедно съ сумата 20,641-76, взета отъ запасния фондъ
за уравновесяване на приходите съ разходите.

ь) Заедно съ сумата 18,204, взета отъ запасния фопд-ь
за уравновесяване приходите съ разходите.

') Загуби, покрити съ суми, взети отъ запасния фондъ.
') Безъ извънредната държавна помощь отъ 500,000 лв.,

отпустната за покриване на загубите отъ 1908, 1909 и
1910 години.

а разходите 1,042,603 лева. Реализираната чи-
ста печалба отъ транспортната дейность на
дружеството презъ двадесеть-годишния пери-
одъ възлиза на 1,336,855 лева, или сръдно на
година 66,843 лева. Презъ първото десети-

(20,641)(«) \ летие 1893/94—902 година печалбитъ възли-
2,634 | затъ на 563,067 лева, или средно 56,306 лв.

— I А пр^зъ второто десетилетие отъ 1904—1913
— ; печалбите възлизатъ на 773.782 или средно за
— \ година 77,372 лв. Заедно съ тая реализирана пе-
— j чалба, дружеството е претърпело загуби, презъ

106,732 ! първото десетилетие 39,879 лева, а презъ
54.582 : второто — 169,518 лева. При разглеждането на

(18,204)((i) | тия цифри, хвърля се въ очи факта, че презъ
първото десетилетие на дейностьта на друже-
ството, когато е работило съ два парахода,
то е могло да реализира действителна чиста
печалба 523,188 лева (563,067—39,879 л.), ко-

i гато пъкъ презъ второто десетилетие, когато
Загуба. | е експлоатирало петь парахода, то е реали-

j зирало действителна чиста печалба 604,264
(773,782 — 169,518). Тия цифри само еж до-
статъчни да ни характеризиратъ системата на
управление и експлоатацията на дружествени-
те средства презъ дветв десетилетия на сж-
ществуването на дружеството.

Най-нещастния периодъ въ сжществуване-
то на дружеството изглежда да е периода отъ
1904 — 1910 година, когато, срещу една реали-
зирана чиста печалба отъ 276,884 лева, дру-
жеството е претърпело загуби, възлезли на
сума 169,518 лева. Причините за тоя небла-
гоприятенъ резултатъ требва да се подирятъ
на първо мъсто въ силното и безразборно
увеличение на разходите по експлоатацията
на параходите, достигнали последователно
отъ 671,278 лева презъ 1904 година на 1,140,248
лева презъ 1907 година, до 1,181,206 лева
презъ 1908 година и 1,151,157 лева презъ
1910 година. Въ противовесъ на това увели-
чение на разходите презъ тоя периодъ, дру-
жеството не е могло да увеличи приходите въ
размеръ да се уравновесятъ разходите и да се
получи въ резултатъ една удовлетворителна
печалба. Причината за това се крие въ невъз-
можностьта да се увеличи трафика на парахо-
дите, вследствие на конкуренцията на чужди-
те параходни дружества, които посещаватъ на-
шите пристанища, а тъй сжщо и неблагоприят-
ните политически условия презъ 1908 и 1909 г.,
когато нашите параходи и стоки се бойкоти-
раха въ турските пристанища, вследствие кон-

| фликта, избухналъ между насъ и Турция по
обявяването независимостьта.J)

ПрЪзъ последните три години се отбеле-
зва едно постепено увеличение въ приходите
на дружеството, които отъ 1,203,425 лв. презъ
1911 година се покачватъ на 1,243,026 презъ
1912 година (само презъ деветте месеци до
избухване на войната) и 1,437,364 лева презъ
1913 година. Срещу тия приходи разходитъ
на дружеството еж се задържали на сумата
137,000 лева презъ 1911 и 1912 год., а презъ
1913 година еж намалени на 1,112,499 лева.

По отношение на цифрата на приходите за
1913 година дължимъ едно обяснение. На
пръвъ погледъ прави впечатление факта, че

*) Тоя бойкотъ е костувалъ на дружеството загубата
отъ 169,518 лева.
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пръзъ тая година, пръзъ която водихме 6 мъ-
сеца война и параходите стояха повечето врЪ-
ме въ бездействие, дружеството е реализира-
ло брутни приходи на сума 1,437,364 лева,
цифра недостигната при никоя друга година,
дори и пр-Ьзъ най-благоприятните години за
усилена транспортна дейность. Тая висока ци-
фра на приходите е получена, благодарение на
сумата 654932 лв., платена отъ държавата за пре-
воза на войските, снаряженията имъ и пр.> пръзъ
време на войната. Безъ тая сума, едва ли днесъ
положението на дружеството щеше да бжде
тъй задоволително, както ни се представлява
въ отчета за послЪднята година.

Изобщо погледнато, обаче, върху финансо-
вите резултати, приходите и разходите презъ
двадесеть годишния периодъ, не можемъ да
констатираме единъ постояненъ и непрекжс-
натъ напредъкъ въ дружествените операции.

Тия неособено задоволителни резултати се
дължатъ, отъ една страна, на невъзможность-
та или по-добре на неумението да се използу-
ватъ достатъчно интензивно превозните сред-
ства на дружеството, макаръ да еж. благопри-
ятствували за това редъ години на изобилни
реколти и постояниятъ напредъкъ на външ-
ната ни морска търговия — а отъ друга страна
— на безсистемното увеличение на разходите,
особено на непроизводителните. Като пръчка
за увеличението на трафика на дружествените
параходи, може да се счита на първо мъсто
конкуренцията на чуждите параходни друже- j
ства, действуващи въ нашите води, и слабата |
възможность на дружеството да реагира сре-
щу нея. Лишено отъ достатъчни средства и
опитность по делото, безъ подходяща органи-
зация на агенциите, дружеството мжчно е мо-
гло да отстоява ударите на чуждата конкурен-
ция. Презъ периода отъ 1899 година до 1909
година се явяватъ да работятъ въ нашите
пристанища, освенъ руското търговско пара-
ходно дружество и австрийския Лойдъ, редъ
още други параходни дружества, а именно три
гръцки: Макъ, Довалъ & Варвуръ, новото гръц-
ко дружество, Дестуни & Янулато, германско-
то Deutsche Levant Linie, френското дружество
Fraissinet (последните двъ субсидирани отъ
българската държава до 1910 година), турско-
то Курджи, Johnston Linie, Wescott & Lorence, ун-
гарското параходно дружество, белгийското
параходно дружество Adolph Deeppe, холанд-
ското параходно дружество и други, които
сполучватъ да отнематъ значителна часть отъ
трафика, както по вносната, тъй и по из-
носната търговия. Конкуренцията между на-
шето дружество пъкъ и гръцките дружества
е била особено ожесточена презъ редъ години,
обстоятелство, което е повлияло въ голема сте-
пень за намаление на навлата отъ нашите при-
станища за Егейско море и обратно. На второ
место, като причина за неблагоприятните ре-
зултати, требва да се отбелъжатъ и полити-
ческите отношения въ близкия изтокъ, които
не еж позволявали да се развие една нормал-
на деятелность. Достатъчно е да споменемъ
за влошените ни отношения съ Турция пръзъ
време на македонското възстание презъ 1903
година, конфликта по независимостьта пръзъ
1908 и 1909 години, балканските войни пръзъ

1912 и 1913 години и, най-сетнЬ, послъднята
общоевропейска война — събития, които еж
парализирали съвършено транспортната дей-
ность на дружеството.

Колкото се отнася, обаче, до положението
на разходите презъ нослЪднпгЬ три години,
1911, 1912 и 1913, както и прЬзъ текущата
1914 година, има да забЬлЪжнмь, че микаръ
да е направено досга за тЬхното съкращение
въ сравнение съ предшествуващите i одини,
все пакъ не еж реализирани ония екоиомии, ко-
ито еж. желателни и необходими за финансово-
то консолидиране на дружеството. И днесъ има
известни пера въ разходния бюджетъ на друже-
ството, които биха могли да се съкратнтъ, безъ
да се накърни правилната експлоатация на
параходите.

При подробното разглеждане на по-важни-
те пера на приходите и разходите по години
и по видъ, ще се постараемъ да посочимъ, до
колкото мъстото тукъ ни позволява, възмож-
ните економии и реформи, които биха могли
да се внесатъ въ експлоатацията на транспор-
тната индустрия на Българското търговско
параходно дружество.

Положението на запасния капитапъ и раздадени-
тЬ на акционеригЬ дивиденди.

а) Запасенъ капшпалъ.

Въ всеко параходно предприятие, което пъ
своята дейность е изложено на големи рис-
кове, запасниятъ капиталъ представлява голъ-
мо значение за неговата финансова солидность
и сигурность. Поради това, всички съврЬмеипи
параходни дружества, които се отличавал, съ
своята солидна организация, се стремятъ да
увеличатъ споя запасенъ капиталъ, като от-
дълятъ за тая цЬль значителна часть отъ го-
дишните си печалби. Образупаниятъ така за-
пасенъ капиталъ, заедно съ основния, дапагь
на дружеството необходимигЬ средства за не-
говото пълно развитие, като предприятие за
транспортна дъйность. И основателите на Бълг.
търг. параходно дружество тъкмо тази цЪль
еж. имали предвидъ, като еж предвидели въ
чл. 42 отъ устава постановлението за образу-
ването на запасенъ капиталъ.

Споредъ тоя членъ, най-малко 12% отъ чис-
тата печалба на дружеството (като се спаднатъ
5% за тантиеми на Управителния съвътъ и
дирекцията) се отделя за запасенъ и др. фон-
дове. Споредъ чл. 44, запасниятъ фондъ па
дружеството има слъднитъ предназначения:
а) да попълня случайните загуби и б) да се
употребява за подобрение предприятието на
дружеството. Задържането за образуване за-
пасенъ фондъ ще престане, щомъ той достиг-
не една трета часть отъ основния капиталъ.
Съгласно чл. 45 отъ устава, запасниятъ фондъ
се влага въ Българската Народна Банка подъ
лихва, отъ гдето се изтегля въ случай на ну-
жда, съгласно разпоредбите на чл. 22.

Това еж разпоредбите на устава, досежно
запасния капиталъ. Да видимъ сега какво е
било положението на запасния каииталъ въ
края на всека година отъ отчетния пернодъ,
както ни се представлява отъ дружествените
отчети:
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Години Запас, капиталъ Години Запас, капитапъ
пева лева

1894 140,297 1904 137,481
1895 140,297 1905 150,940(*)
1896 87,937 1906 157,350
1897 110,263 1907 159,861
1898 126,910 1908 157,351
1899 134,568 1909 157,351
1900 140,577 1910 139,146
1901 149,876 1911 223,892
1902 129,234 1912 263,381
1903 129,234 1913 402,499

Отъ първата година още на своята дъй-
ность (1894 г.) дружеството е отделило сума-
та 140,297 лева за запасенъ фондъ. По тая
сума дължимъ едно обяснение на читателя. Тя
не е отделена отъ чистата печалба за тая го-
дина, а е образувана отъ извънредната субси-
дия 130,000 лева, внесена отъ държавата за
доплащане на първите два парахода, плюсъ
още 10,297 лева, вземени отъ годишната
чиста печалба.**) На третата година още пръзъ
(1896 година) запасниятъ капиталъ се нама-
лява на 87,937 лева — взематъ се отъ него
52,359 лева за уравновесяване приходитъ съ
р а з х о д и т е . ОгЬдъ това запасниятъ капи-
талъ се е движилъ между 129,000 и 159,000
лева, като се е ту намалявалъ, ту увеличавалъ
въ границите на тия цифри. Презъ 1911 го-
дина, благодарение на внесената отъ държа-
вата извънредна субсидия отъ 500,000 лв., за-
пасниятъ капиталъ се увеличава на 223,892 лв.
Презъ последующите години 1912 и 1913 г.
запасниятъ капиталъ се увеличава постепенно
за да достигне сумата 402,499 лева, близо х/з
отъ основния капиталъ. Къмъ края на послед-
нята година благодарение на доброто финансово
положение на дружеството, еж прибавени къмъ
запасния капиталъ отъ прешедствуващата го-
дина, освенъ редовните 37,034 лева, още и
129,083 лева.

По отношение на запасния фондъ на дру-
жеството, има да забележимъ, че той не се
влага въ Българската народна банка подъ
лихва, като отделенъ фондъ и както постановя-
ва чл. 45 отъ устава, а е смесенъ съ другите
оборотни парични средства на дружеството.
Несъмнено, това е една неправилность, която
желателно е да не се повтаря въ бждаще.

Желателно е, освенъ това, предъ видъ важ-
ностьта на запасния капиталъ за параходното
дружество, при бждащето преработване на

*) Освенъ тоя запасенъ капиталъ, презъ тая година
дружеството е отделило още и фондъ съмнителни длъж-
ници съ размеръ 25,602 лева. Тоя фондъ презъ после-
дующите 1906, 1907 г. си остава все 25,602 лв.; презъ 1908
год. достига 33,689 лв., а презъ 1910 и 1911 г. 32,001.

**) Сумата 130,000 лева извънредна държавна субси-
дия е реализирана по следния начинъ. Презъ 1894 година
общото събрание взема решение да се купятъ два пара-
ъода за 900,000 лева. Отпосле по искането на правител-
ството единиять отъ тия параходи е требвало да се прис-
пособи за яхта, вследствие на което стойностьта на пара-
ходите се е покачила отъ 900,000 лв. на 1,030,000 лв. Понеже
общото събрание на д-вото е било решило да се купятъ
двата парахода за 900,000 лева, а не 1,030,000 лв., разли-
ката отъ 130,000 е изплатило правителството. И понеже дру-
жеството по тоя начинъ е получило двата параходи, които
еж костували 1,030,000 лева, а е броило 900,000 лева, то
следното общо събрание решава да се отдели една сума
отъ 130,000 лева отъ основния капиталъ и се запише ка-
то запасенъ капиталъ.

устава, да се предвиди въ него разпорежда-
нето за образуването и специаленъ резервенъ
фондъ, назначенъ да помогне за подобрението
на предприятието и неговото бждаще разви-
тие. Въ съображение на това, ще требва да
се измени разпоредбата, споредъ която отде-
лянето суми за запасния фондъ спира, когато
последниятъ достигне а/з часть отъ основния
капиталъ. Нищо нема да вреди, а напротивъ
ще бжде отъ голъма полза за дружеството,
ако има възможность, съ течение на времето
запасниятъ капиталъ да достигне по размеръ
основния.

Дивиденди.

Както споменахме no-rope, въ двадесеть
годишния периодъ, дружеството е раздало ди-
виденти на своите акционери една сума отъ
909,270-06 лева, или средно на годината се па-
датъ 45,463 5 лева. Следните цифри ни по-
казватъ сумите, които е раздало дружеството
като дивиденди на акционерите презъ всички
години на съществуването си:

% отъ на %
о т ъ н а

год. дивид. осн. кап. акция год. дивид. ос.к. акция
1894 54,896 370 14-65 1904 73.440 500 20
1895 14,28i 1-— (

77R
 1905 73,440 5'00 20

1896 14,284 1-— V I
9 0 6

 44.064 3'00 12
1897 84,993 5-80 23-10 1907 — (*) — —
1898 118,578 8 06 32-25 1908 загуба — —
1899 55,021 373 1495 1909 загуба — —
1900 43,195 2 93 11-75 1910 загуба — —
1901 72,359 4-92 19 70 1911 55,080 375 15
1902 загуба — — 1912 88.128 600 24
1903 загуба — — 1913 117,504 800 32'

Отъ тия цифри става ясно, че вложениятъ
отъ акционерите капиталъ въ предприятието
не е могалъ да се рентира въ достатъченъ и
удовлетворителенъ размеръ. Пръзъ 20-годишн.
периодъ най-големиятъ процентъ на раздаде-
ния дивидендъ е 8°/о върху основния капи-
талъ, а средниятъ процентъ не надминава 4-5%.
Презъ шесть години въ съществуването на
дружеството нема раздадени никакви диви-
денди, вследствие претърпени загуби въ опе-
рациите. Преди неколко години курса на ак-
циите бе твърде много спадналъ. ПоследнигЬ,
чиято номинална стойность е 400 лева едната,
еж се котирали въ нашия финансовъ пазаръ
до 200 лева.

Днешната пазарна стойпость на дружестве-
ните акции е достигнала до 480—490 лева ед-
ната, вследствие на по-благоприятните резул-
тати на операциите презъ последните две
години 1912 и 1913.

Защо въобще не можаха да се постигнатъ
по-благоприятни финансови резултати пръзъ
целия двадесеть годишенъ периодъ на сжще-
ствуването на дружеството — върху това ще
ни осветлятъ слт>дните цифри за приходите и
разходите, разгледани по години и въ по-важ-
ните пера.

Ннапитиченъ прЪгледъ на no-важнитЬ пригоди и
разводи, по години и по видъ.

I. Приходи.

Главните елементи на приходите на дру-
жеството еж следните: 1) приходи отъ пжт-

*) Чистата печалба отъ 18,403 лева е мината къмъ
фонда съмнителни дължници.
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ници и багажи; 2) наело отъ стоки, и 3) дър-
жавна субсидия.

Да прослЪдимъ какъ еж се развивали тия
три приходни пера на дружеството въ дваде-
сеть годишния периодъ,

Приу. отъ Навло оть
Год. пжт-ци и пр. стоки

лева лева
1893/94 53,331 35,646
1895 139,231 81,917
1896 196,377 117,516
1897 206,767 138,786
1898 193,644 210,636
1899 131,647 190,466
1900 76,606 202,548
1901 96,215 235,184
1902 97,548 153,988
3903 85,711 400,910
1904 119,748 348,440
1905 163,341 433,678
1906 159,749 544,347
1907 202,417 474,456
1908 189,720 386,324
1909 208,408 371,100
1910 195,750 578,832
1911 203,905 562,529
1912 176,210 566,979
1913 507,555 556,228

Приуодъ отъ редовна
държавна субсидия.

Ill "/„ ОТЪ Сб-
ЩИЯ брутенъ

лева приходъ

183,887
165,007
132,192
132,192
132,192
132,192
132,192
132,192
132,192
178,855
289,414
332,192
373,858
466,549
495,972
395,876
340,961
420,783
464,877
339,505

38-6
24-9
25'6
23'2
27-2
26-2
29 1
31-0
26-4
26-4
38 0
35-5
340
400
42-0
38-3
295
350
37-0
23-5

Приходи отъ пътници а наела отъ стоки:

Горните цифри ни показватъ, че прихо-
ДИГБ отъ пжтницигЬ еж се развивали доста
неустойчиво пръзъ отчетния периодъ. ПрЪзъ
периода отъ 1895—-99 година гЬ еж еж се дви-
жили годишно между 131,000 — 206,000, като
еж нндминавали значително прихода отъ нав-
лото на стоки.

Пръзъ периода 1895—1899 г. Българското
Търговско Параходно Дружество изигра една
важна роля въ трафика на пжтници у насъ.
Пръзъ тоя периодъ нашата желъзнопжтна мре-
жа не б-вше развита, централната желЪзно-
пжтна линия, която тръбваше на свърже сто-
лицата и по-важнитъ вжтръшни градове въ
Северна България съ морето чръзъ Варнен-
ското пристанище, не 6Ь довършена. Поради
това и голъмата часть на трафика на пжтници
отъ Северна България за Южна и за столи-
цата, особено пръзъ зимния сезонъ, когато
Дунава е билъ замръзналъ, ставаха по море

. пръзъ Варна—Бургазъ и чръзъ южнитЪ же-
лъзнопжтни линии. По тая причина и прихо-
дите отъ пжтници пръзъ тоя периодъ е билъ |
сравнително голъмъ. Отъ 1899 г. насамъ, ко- |
гато се откри за експлоатацията централната
линия София—Варна, трафика на пжтници по
море се намалява, а заедно съ това се нама-
лиха п приходите, които пръзъ периода отъ
1900—1903 г. спадагъ между 97000—76000 лв.
годишно. Отъ 1904 г. приходигЪ отъ пжтици
започватъ постепенно да растатъ и достигатъ
постепенно 208,000 лева. Това увеличение се
явява като резултатъ на развоя на линиите
за крайбрежно и по-далечно плаване, поддър-
жано вече отъ 5 парахода, и на влиянието,
което е указалъ закона за крайбр-Ьжнатв служ-
ба отъ 13 февруарий 1906 г„ който дава при- '
легия за преноса на стоки и пжтници по бъл-
гарското крайбрежие на българското знаме.

Приходите отъ навло на стоки еж се раз-
вивали постепенно съ малки колебания и.се
движатъ презъ периода отъ 1895—1902 год.
между 150—200,000 лв. годишно. Отъ 1903 г.
насамъ, съ увеличението броя на параходигЬ
и развоя на поддържаните отъ гЬхъ линии,
се увеличаватъ постепенно и приходите отъ
навло на стоки, като достигатъ прЬзъ 1910 г.
— 568,832 лв. и презъ 1912 г. — 566,979 лева.

Показаните цифри на приходитЬ отъ пжт-
ници и навло отъ стоки презъ 1913 г. респект.
507,555 лева и 556,228 лева, не могатъ да ни
служатъ като критерий за постигнагь напрЬ-
дъкъ въ тия приходи, защото гЬ, както ка-
захме по-горе, не еж резултатъ на редовна
търговска транспортна дъйность на парахо-
дите, а еж резултатъ на възнаграждението, що
плати държавата на дружеството за прЬноса
на войските и материалите имъ презъ тая го-
дина отъ тракийския воененъ театръ, пръзъ
Мидия до Варна и Бургазъ. .

Приходи отъ държавна субсидия.
Общата сума на получената редовна суб-

сидия отъ държавата, съгласно уставните по-
становления, за транспортната дейность на па-
раходите и уредените морски линии възлиза
за цЪлия периодъ на 5,373,085-72 *) лв. или
средно на година се пада субсидия 268,684 лв.
Уставните постановления за размера на суб-
сидията еж се измънявали неколко пжти презъ
двадесеть годишния периодъ. Така въ първия
уставъ е било предвидено постановлението, че
държавата се задължава да плаща на друже-
ството субсидия въ размЪръ на 9% върху вне-
несения капиталъ. Съ измененията, направени
въ устава пръзъ 1898 год. това постановление
се измънява въ смисъль, че освънъ 9% върху
внесения капиталъ, държавата се задължава
да плати още и добавъчна субсидия отъ 100,000
лева за още два парахода, които евентуално
дружеството би пустнало въ плаване. Затова
прЬзъ 1903 год. съ купуването на парахода
„Варна" субсидията изведнажъ се покачва на
178,885 лв., а прЪзъ 1904 г., съ купуването на
парахода „София"—се покачва на 289,414 лв.

Съ закона отъ 12 януари 1904 година, ус-
тавните постановления за субсидията трети
пжть се измънятъ, въ следния смисъль:

Чл. 9. „Правителството дава ежегодна субси-
дия на дружеството въ размеръ на 9% отъ вне-
сения капиталъ. Въ добавъкъ на гореказаната
субсидия, правителството отпуща на дружество-
то ежегодно по 50,000 лева зл. за всеки пустнатъ

. въ плаване до сега или чуждъ, наетъ съ пред-
варително съгласие на правителството параходъ,
съ контрактъ и съ редовни рейси най-малко
за година."

Благодарение на тия изменения въ размъра
на субсидията, послъднята достига пръзъ 1906
година, слъдъ купуването на парахода „Ки-
рилъ" на 373,858 лева.

Презъ 1907 година съ законъ отъ 31 мартъ
е последвало ново и последно до сега изме-
нение на уставните постановления, досежно
размъра на субсидията, въ следния смисъль:
Чл. 9. „Правителството дава ежегодна субсидия
на дружеството за проплуванитъ отъ собстве-

!) Безъ извънредната субсидия 630,000 лева.
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ните параходи на дружеството морски мили,
въ редовни годишни рейси, като се смзта: а)
по 3 лева на миля за службата по българско-
то крайбрежие и цариградската линия; б) по
4*50 лева на миля за пирейската и архипе-
лагската линии; в) по 5 лева за александрий-
ската линия и г) по 2 лева за всичките нере-
довни рейси, направени вънъ отъ показаните
по горе линии отъ българските или чужде-
странни пристанища; въ последния случай, на
отплаване и връщане, параходите требва да
се отбиватъ на български пристанища.

Отъ това задължение могатъ да бждатъ
освободени параходите по решението на упра-
вителния съвътъ на дружеството, одобрено
отъ министра на финансите.

Морските мили за редовните рейси се смъ-
татъ отъ брега на българското пристанище,
което се счита за изходна точка до местона-
значението на парахода и обратно.

З а б е л е ж к а I. За всички упоменати рей-
си, управителния съветъ ще определи итине-
рера; въ случай на продължителна авария или
на какъвто и да е случай отъ force majeure,
дружеството за подържане на създадените рей-
си, ще има право да наема параходи до от-
странението на тия пречки за преплуваните
мили на които ще се прилагатъ горните такси.

З а б е л е ж к а II. Когато пъкъ страната се
намира въ война, или когато некой редовенъ
или извънреденъ морски пжть е затворенъ
вследствие войната въ друга държава, каран-
тина и др. подобни и по тая причина дру-
жествените параходи не ще могатъ да извър-
шатъ по-предишните свои редовни рейси, пра-
вителството плаща на дружеството субсидия въ
размеръ 50% отъ оная, която би му се след-
вала за времето съ редовни рейси, въ случай,
че отъ извършените пжтувания не се придо-
добие тоя размеръ на субсидията."

Както въ устава отъ 1907 година, тъй и
въ всички предшетствуващи го устави, е
предвидено постановлението, че въ замена на
субсидията, която плаща дъвжавата на друже-
ството, последното има следните задължения:
а) да пренася пощата безплатно, а въ военно
време — войските и припасите имъ тоже без-
платно ; б) да пренася съ половина такса вой-
ските и припасите имъ въ мирно време, а
така също и държавните служащи, които пж-
туватъ по служба.

Благодарения на тая норма на субсидията,
плащана на миля, приходите отъ държавната
субсидия се увеличаватъ въ значителни раз-
мери отъ 1907 година насамъ. Така презъ"
1907 година тоя приходъ достига 466,549 лева,
презъ 1908 год. —495,972 лева, презъ 1910 г.
— 420,000 лева, а презъ 1912 год. —464,877 лв.

Съпоставени приходите отъ държавната суб-
сидия къмъ общите брутни приходи ни да-
ватъ следните отношения. Презъ периода на
първото десетилетие на дружествената дей-
ность, приходите отъ субсидията съставляватъ
отъ 23*3%—31% отъ брутнитЬ приходи. Презъ
второто десетилетие отъ 1904—1913 год. това
отношение се изразява между 29-5%—42%.
Тия отношения ни показватъ, че презъ второто
десетилетие особено презъ периода 1904—1908
г. съвсемъ неудовлетворително еж били изпол-

зувани транспортните средства на дружеството
отъ страна на неговото управление, което не е
могло да развие една достатъчно рентабилна
дейность на параходите. Въпреки високия раз-
меръ на субсидията презъ периода 1904—1908
год., не е могло да се предотврати загубата
169,518 лева, що е претърпело дружеството
презъ тоя периодъ. Изглежда, че презъ не-
кои години отъ отчетния периодъ дружест-
вените параходи еж се движили не толкова
за да пренасятъ стоки и пжтници и да услуж-
ватъ външната търговия на страната, а за да
произвеждатъ морски мили, а заедно съ това
— да увеличаватъ размера на субсидията.

Тия факти ни показватъ, че за успеха на
едно параходно предприятие не е достатъчно
само да му се осигури една висока субсидия,
а требва, преди всичко, да се уреди въ него
една предвидливо управление и рационална
експлоатация на превозните средства, съ които
разполага.

II. Разходи.

По-важните разходи, които влизатъ като
елементи въ костуемите разноски, що е длъ-
женъ да понесе по необходимость единъ ар-
матьоръ при упражнението на своята тран-
спортна индустрия, могатъ да се групиратъ въ
следните категории:

1. Разходи за управление (съдържание на
централното управление и агенциите).

Както видехме no-rope, разходите за у-
правлението еж. достигнали за целия периодъ
сумата 1,784,341-05 лв., или 10'5% отъ общата
сума на приходите. По величината си тия при-
ходи заематъ трето место между всичките раз-
ходи на дружеството. Средно на година се
пада 89,217 лева разходъ за управлението.

Въ течение на двадесетгодишния периодъ
тия разходи еж се развивали както следва:

Години
1895
1900
1905
1910
1911
1912
1913
1914

Всичко разводи за
управлението

50,557
50,582
83,407

154,260
146,756
139,233
140,123
247,460

На парауодъ се пада
раз£. за управлението

25,278
25,191
20,851
30,852
29,351
27,846
28,024
41,343

Презъ отчетния периодъ разходите за уп-
равлението еж се увеличили абсолютно и отно-
сително. Особено големо е увеличението презъ
последното петилетие. Така, отъ 50,557 лева
презъ 1895 година, тЪ> достигатъ 83,407 лева
презъ 1905 год., 154,260 лева презъ 1910 г.
и 140,123 лева, презъ 1913 год. Пръзъ теку-
щата година разходите за управлението еж
фиксирани, споредъ бюджета на дружеството,
на 247,460 лева.

Съпоставени тия разходи спрямо броя на
експлоатираните параходи, излиза, че най-малко
се е харчило за управлението пръзъ периода
отъ 1895—1905 година. Отъ 1906 година на-
самъ се започва едно чувствително увеличение
на тия разходи, за да достигнатъ презъ те-
кущата година до такъвъ размеръ, че на вс^ки
експлоатиранъ отъ дружеството параходъ да
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се паднатъ 41,243 лв. разходи за управлението.
За да се схване по добре характера на

това увеличение намираме за уместно да раз-
д-Ьлимъ сумите на горните разходи на две
части: 1) разходи за централно управление и
2) разходи за агенциитъ и куртажъ. Въ ре-
зултатъ намираме следните цифри:

"одини

1895
1900
1905
1910
1911
1912
1913
1914

Разводи за централ-
ното управление
Общо

лв.

30,743
29,575
39,687
71,705
64,714
71,192

108,631
129,460

на единъпара-
уодъ се пада

лв.
15,371
14,787
9,921

14,341
12,942
14,238
21,726
21,576

Разводи
тЪ и

Общо

лв.

19,814
21,006
43,719
82,555
82,041
68,041
31,491

118,000

за агенции-
куртажъ

на единъ пара-
гсодъ се пада

лв.
9,907

10,503
10,929
16,555
16,408
13,608
6,298

19,666

Изложените цифри ни изтъкватъ достатъчно
ясно бюрократичния характеръ на управление-
то на Българското търговско параходно дру-
жество. Сумите, които еж. се харчили пръзъ
нъкои години за издържката на централното
управление значително надминаватъ ония за
агенциигЬ и представителството на дружество-
то. Независимо отъ това, при едно по подроб-
но изучване на разходите за управлението, ще
се види че еж се правили и днесъ се правятъ
излишни разходи както по централното упра-
влението, тъй и за издръжката нъкои аген-
ции. Ето защо ние мислимъ, че въ това зна-
чително перо на дружествените разходи би
могло да се направятъ известни разумни еко-
номии, които само ще се отразятъ благоприятно
върху дружествения балансъ. Заедно съ това
явява се още необходимо при разпределянето
на разходите за агенциите и прЪдставител-
ствата на дружеството въ некои чуждестранни
пристанища, гдето би могло да се развие тра-
фика съ дружествените параходи, да се има
предъ видъ ангажирането на съзнателни пре-
данни и добре поставени лица за агенти, които
съ своята компетентность по работата и обще-
ственото си положение, да могатъ да развиятъ
операциите на дружеството и да допринесатъ
за увеличението на приходите му.

2. Разходи по издържката на екипажа.

Разходътъ за възнаграждението на екипажа
представлява единъ отъ най-важните разходи
въ експлоатацията на параходното предприятие.
Освенъ месечните заплати, въ него още вли-
затъ и разноските за продоволствието на еки-
пажа. Общо пръзъ отчетния периодъ е израз-
ходвана за издържката на екипажа една сума
отъ 2,739,344 лв., или средно за година 136,967
лева. Въ течение на отчетния периодъ разхо-
дите за екипажа еж се развивали както, следва:

1895
1899
1903
1905
1906
1907

107,675 лева
85,476 „

119,525 ,
143,201 ,
181,119 ,
201,987 . , .

1908
1909
1910
1911
1912
1913

212,128 лева
182,542 „
208,642 ,
207,401 „
203,883 ,
193,374 „

Разходите за екипажа еж. се увеличавали
успоредно съ увеличение броя на параходите.
Така, най-чувствително увеличение е послед-
вало отъ 1903—1906 г., когато се купиха пос-
ледните три параходи. Въ тоя разходъ твърде
мжчно могатъ да се направятъ при нормални
времена економии, защото броятъ на служа-
щите въ параходите е точно опр-Ьделенъ. Не-
зависимо отъ това тоя разходъ има тенденцията
да се увеличава съ увеличението на прослуже-
ните години на моряците и съ развоя на транс-
портната дейность на параходите. По-големи
съкращения се постигатъ само въ периоди на
кризи въ транспортната индустрия, или кога-
то сжществуватъ препятствия за редовната
навигация, вследствие на военни действия и
пр., при които случаи се явява за необходимо
да се оставятъ параходите въ бездействие по-
продължително време. При такива случаи по-
големата часть отъ нисшия персоналъ се осво-
бождава, както беше случая презъ 1912 и 1913
год. и презъ втората половина на настоящата
година, когато се уволниха отъ длъжность
значителна часть отъ моряците. Така могатъ
да се обяснятъ и економиите, постигнати въ
разхода за екипажа прЪзъ 1912 и 1913 години.

Въобще, въ нисшия персоналъ на пара-
ходите се забЪлъзва една несигурность и не-
стабилность, дължими на самия характеръ на
транспортната индустрия. Почти всичкия ниешъ
персоналъ се ангажирва въ параходите за
едно ограничено време, по-вечето за единъ
рейсъ — отиване и връщане, вследствие на
което арматьорътъ може да уволни персона-
ла винаги, когато нема нужда отъ него. Въ
интереса, обаче, на самото дело у насъ и за съз-
даването па единъ съзнателенъ и привързанъ
персоналъ отъ моряци, желателно е да има
стабилность въ службата на морския персо-
налъ, като дори въ периоди на застой се за-
държа на работа, и то по възможность съ
нормални заплати.

3. Разходи за каменни вжглища и разни

материали.

При експлоатацията на параходите, тоя раз-
ходъ е най-големиятъ, който поглъща V*—'/з
часть отъ брутните приходи на предприятието.
Ето защо, отъ голема важность е въ него да
се постигне възможно най-голема економия.
Тая економия се постига, като се използува
най-благоприятния моментъ за доставката на
вжглищата, когато цъните еж най-низки и на-
влата нормално високи и, когато се избира и
подходящето за цйльта качество на вжглищата
и материалите. Обаче, управлението на дру-
жеството, за жалость, не винаги се е придър-
жало о тия принципи. Затова и разходите за
тия материали еж расли съ течение на време-
мето въ колосални размери, за да достигнатъ
презъ целия периодъ на почетната цифра
4,202,875 лева.

Долните цифри ни показватъ, какъ еж се
развивали разходите за вжглищата и разните
материали.
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одини

1895
1899
1903
1905
1906
1907
1908
1909
1910
1911
1912
1913

Разгсодъ

106.574 лв.
100.376 „
153.816 „
249.912 „
329.702 „
396.811 „
375.870 .
316.685 „
335.918 „
314.229 „
365.058 .
345.097 „

Изплавани
мили

отъ параходите
—

32.285
35.630

—
109.257
116.966
116.852
105.777
98.600

110.030
104.389
47.949

Разгсодъ

на миля

— ЛВ

3.29 „
4.32 ,

—
3.01 .
3.40 „
3.22 „
2.93 „
3.41 „
2.85 „
3.50 „
7.20 .

Средно на година презъ отчетния периодъ
се пада 210.143 лева разходъ за тия материали.

РазмЪрътъ на тия разходи се намира въ за
висимость отъ количеството на изразходванитъ
вжглища и на тъхната цена. Количеството на
изразходванитъ вжглища пъкъ зависи отъ тех-
ното качество, отъ количеството на изнлава-
ните мили и на пренесения товаръ.

Изложените no-rope цифри ни показватъ, че
сравнително най-много е изразходвано за въгли-
ща и материали пръзъ последнята 1913 год., ко-
гато за една изплавала миля се падатъ 7-20 лв.
Тоя- високъ разходъ се длъжи на високите
цени на вжглищата и материалите презъ вре-
ме на войната. Последнята завари д-вото безъ
достатъченъ запасъ отъ вжглища, вследствие на
което управлението бе принудено да купува
презъ връме на войната вжглища отъ частните
търговци на необикновено високи цени или
да употребява реквизирани въглища. Освенъ
презъ 1913 год., тия разходи еж. били сравни-
телно високи и презъ годините: 1903 — 4-32
лв. на изплавана миля; 1907 г,— 3-40 лв. на
миля, презъ 1910 — 3*41 лв. на миля и презъ
1912 год. — 3-50 лв. на миля.

Изглежда, че управлението на дружеството
твърде малко грижи е полагало за намале-
нието на тия разходи. То не се е стремило
да си набави на време ефтини и доброкаче-
ствени вжглища направо отъ Англия, чрезъ
закупуването на една по-голема партида, пре-
возена съ целъ параходъ, и да образува по
тоя начинъ единъ постояненъ складъ отъ вжг-
лища въ Варна, отъ дето да се снабдяватъ па-
раходите съ необходимия имъ горивенъ мате-
риалъ, а е била заведена практиката да си
взематъ по-големата часть отъ вжглищата въ
чуждитЬ пристанища, които посещаватъ, и
гдето цената на тия материали, вследствие на
излишните посредничества, костуватъ скжпо.
Редъ години общите събрания на дружеството
еж препоржчвали на управителните съвети да
взематъ мерки да намалятъ тия разходи, като
купятъ направо отъ Англия вжглищата, обаче
те все не еж намирали възможность да реа-
лизиратъ тия економии.

Едва презъ текущата година управлението
на дружеството възприе практиката да се об-
разува въ Варна постояненъ складъ отъ вжг-
лища, доставени по търгъ, отъ гдето парахо-
тите се снабдяватъ съ гориво, преди да от-
пжтуватъ. Желателно е да се избегва въ
бждаще практиката, останала отъ миналите

години, да се снабдяватъ параходите съ вжг-
лища въ Цариградъ или въ друго некое чуждо
пристанище, защото купенитЬ направо отъ Ан-
глия и доставени въ нашите пристанища вжгли-
ща, вследствие на безмитния вносъипр., косту-
ватъ по-ефтино. Купените въ чуждите при-
станища вжглища костуватъ по-скжпо, вслед-
ствие на митото, което се плаща тамъ и не-
благоприятните условия за товарене и раз-
товарване, излишното посредничество и пр.
Вънъ отъ това, купените въглища въ чужди-
те пристанища не могатъ да се контролиратъ
по качество и количество по единъ ефика-
сенъ начинъ.

Въ тоя редъ на мисли, ние бихме си поз-
волили да препоржчаме на управлението на
дружеството, освенъ постоянния складъ на вжг-
лища, да се образува и другъ такъвъ за раз-
ните материали, нуждни за параходите, които
сжщо да се доставятъ съ търгъ при устано-
вени поемни условия, като се избиратъ под-
ходящите за това моменти. До колкото ни е из-
вестно, такъвъ складъ за материалите е сжще-
ствувалъ преди години и е далъ доста добри
резултати съ постигането на значителни еко-
номии въ тия разходи.

Както видехме по-горе, дружеството е из-
разходвало пръзъ двадесеть годишния периодъ
една сума отъ 4,202,875 лева за вжглища и
разни материали. Ако при повече усилия отъ
страна на управлението бъха се реализирали еко-
номии въ тия материали въ размеръ на 5% отъ
целата изразходвана, сума — това ни дава едва
обща економия отъ 200,000 лева, която сума,
капитализирана до днесъ можеше да достигне
до 500,000 лева. Значи, при такава економия
и активъть на дружеството можеше да бжде
днесъ съ 500,000 лева повече.

4. Разходи за пристанищни права (фарови, ка-
рантинни и за пилотажъ). Тия разходи по раз-
меръ заематъ четвърто место между разходите
на д-вото презъ двадесеть годишния периодъ и
еж достигнали до обща сума 1,734,639 лева.
Тъ се отнасятъ за заплащането на разните
пристанищни такси и права, съ които се обрЬ-
меняватъ параходите при посещаването на
мъстните и чуждестранните пристанища. Раз-
мерите на тия такси еж различни въ разнигЬ
държави. Въ некои държави, като въ Гърция
и Египетъ, те еж доста високи и обременяватъ
значително отделние рейси на параходите и
съставляватъ единъ значителенъ елементъ въ
костуемите разходи на дружеството.

Изложените по-долу цифри ни показватъ,
какъ еж се увеличавали тия разходи:

1895
1898
1903
1905
1906
1907

70,568 лева
55,209 „
87,306 „

111,668 .
135,525 „
155,583 .

1908
1909
1910
1911
1912
1913

148,554 лева
138,948 ,
132,306 „
124,573 ,
98,774 „
50,837 .

Размерътъ на разходите за пристанищните
такси се намира въ зависимость отъ дейность-
та на параходите и броя на посещаванията на
разните чуждестранни пристанища. За забт>-
лъзване е факта, че презъ 1895 година, кога-
то дружеството е работило само съ два.пара-
хода, които еж пжтували до Цариградъ и
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обратно, е изразходвало за пристанищни права
70,568 лева. Причината за тоя голЪмъ разходъ
се крие въ обстоятелството, че дружеството
е плащало високи такси за фарови и каран-
тинни права по 20 стотинки на тонъ отъ чи-
стия тонажъ, (по 10 ст. на турската главна
администрация на фароветЬ и още 10 на тонъ
на турската санитарна администрация) при по-
сещаването всЬко пристанище по крайбр-Ь-
жията отъ дружествените параходи.

И аномалията въ тоя разходъ се е състоя-
ла въ това, че дружеството е било длъжно да
заплаща тая двойна такса и тогасъ, когато
параходите еж. посещавали дори и българскигЪ
пристанища по нашето черноморско крайбръ-
жие. Очевидно, инициаторигЪ на дружеството
съвсъмъ не еж очаквали, че още отъ пър-
вата година на дтшностьтя на параходите ще
заплащатъ такива високи пристанищни права
на чужди администрации. Още прЪзъ 1895
година управлението на дружеството е помо-
лило Министерството на външните работи да
направи постжлки пръдъ турското правител-
ство за намалението на.тия такси. Министер-
ството е обещало да ходатайствува по тоя въ-
просъ предъ турското правителство, но какъвъ
е билъ резултата . отъ това ходатайство, това
не се знае. Знае се, че вследствие на едно
преко споразумение между управлението на

дружеството и въпросните турски админи-
страции тия такси еж били намалени съ 20%.

Презъ 1907 година тия разходи достигатъ
до максималната сума 155,583 лева. Това уве-
личение се длъжи на по-усиленото движение
на параходите, които еж. пропътували 116,872
морски мили и на разширението на морскитЬ
линии до Египетъ, гдето тия такси еж. високи.
Намалението пъкъ на тоя разходъ прЬзъ 1912
год. до 98774 лева и прЬзъ 1913 г. до 50,837
лева се дължи въ голъма степень на бездей-
ствията на параходите, вслЬдствие на войната.

Въ бждаще ние мислимъ, че въ тоя разходъ
ще може да се реализиратъ значителни еко-
номии, като се проучатъ щателно пристанищ-
ните такси и ТЪХНИТБ размери въ разните
пристанища въ близкия изтокъ и всички страни,
посещавани отъ нашити параходи, и въ зави-
симость отъ това да се отбегватъ ония при-
станища, гдето тия такси еж високи, а пъкъ
трафикътъ слабъ. Заедно съ това, явява се
необходимо, предъ видъ на извънредно нис-
ките такси въ нашите пристанища, както за
мастните, тъй и за чуждестранните параходи,
да се сключатъ въ бждаще отъ нашето пра-
вителство благоприятни за българското пара-
ходство конвенции по мореплаването съ чуж-
дите държави, базирани върху принципа на
действителния реципроцитетъ.

(Краятъ следва).

СТОПАНСКИ ОБЗОРЪ.

R.
По неизппащането на реквизицията.

Ето вече близо година и половина ни дф.лятъ
отъ букурещекия миръ, и въпросъть за реквизици-
ята у насъ все още не е уреденъ. Като се сраппи
готовностьта, съ която българските граждани да-
доха и живота си и имота си за нуждите на дър-
жавата, съ непростимата нехайность, съ която се
отплата тази готовность, човъкъ неволно се за-
питва, въ правова страна ли живт.емъ ние и има ли
още управление въ тая страна, което да се грижи
за интересит* на нейнит* граждани ?

Известно е, какъ се реквизираше. Достатъчно
б*ше да се намърятъ у нъкой търговецъ, инду-
стриалецъ и пр. продукти или стоки, нуждни за
воденето на войната, и върху всичко се слагаше
ржка безъ да се плаща.

Не се питшае, да-ли тия продукти или стоки еж
купени съ собствени средства, да-ли тЬ не нрЬдста-
вляватъ цълия капиталъ на търговеца, индустриа-
леца и пр., или да-ли, най-поел*, тЪ не еж купени
съ чужди капитали за спекула. Общоприетиятъ
принцинъ въ модерните държави, споредъ който
материалните тегоби за нуждитЬ на държавата тре-
бва по-възможность да падатъ равномерно върху
всички граждани, споредъ имотното имъ състояние,
бъше захвърленъ на страна. И при все това, насе-
лението даваше всичко съ готовность, защото се зна-
еше, че споредъ законите на страната, ВСБКИ рек-
визиранъ прЬдметъ „се плаща въ брой или въ дър-
жавни лихвоносни бонове." По тоя начинъ се рек
визираха разни пр-Ьдмети за около двъста милиона

лева, които, като изключимъ реквизицията на зем-
ледълското население, паднаха върху плъщнтт» на
на търговцигЬ, индустриалците и занаятчиите, въ
чиито складове се намериха стоки, подлежащи на
реквизиция. Понеже въ закона за реквизицията не
с прЬдвидено да се рекнпзиратъ пари in, наличност!»
и irhiuiii книжа, най-крупиитЬ богаташи — лихвари,
банкери, пр+.дприсмачи и ир., останаха незасегнати
отъ реквизицията.

СтЬдъ свършването на войната, очакваше се,
че една отъ най-първитт. грижи на правителството
uie бжде и тая да се изплати реквизицията, или,
ако това по една или друга причина е невъзможно,
да се взематъ мерки, щото този товарь, падналъ
тъй несправедливо върху гърба на една само часть
отъ населението, да се разхвърли пропорционално
върху всички.

Но напраздно. Търговците, индустриалците и
занаятчиите още продължаватъ да изнемогватъ подъ
непоносимото бреме. По-слабите вече еж опропасте-
ни, а останалите еж оеждени или да стоятъ съ
свързани ржце, преустановили всекаква стопанска
дъИность, или, ако продължаватъ още да работятъ,
то вьршатъ това съ послЬдни усилия. Приетиятъ
въ тазгодишната извънредна сесия на Народното
събрание законъ за изплащане на реквизицията
остана само като една залъгалка — да не кажемъ
нещо повече — и сигуръ вече е потъналъ въ ирахъ
и паяжина въ финансовото министерство.

Съсипването на една грамадна часть отъ наши-
те търговци, индустриалци и занаятчии чрЪзъ ре-
квизицията оказва, обаче, извъимЪрно пагубно вли-
яние и върху целия стопански животъ на страната.
Една отъ главните причини за днешната гол*ма
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скжпотия на живота у насъ е, несъмнено, и нена-
временното изплащане на реквизицията.

Какъ да нЪма скжпотия, когато държавата взе
отъ местния пазаръ разни стоки за нуждите на
войната за около двеста милиона лева, безъ да по-
върне стойностьта на тия стоки на собствениците
имъ, за да могатъ те да попълнятъ на ново скла-
довете си ? Ако въпроса за реквизицията бъше
уреденъ, общоевропейската война mtiue да ни за-
вари съ много по-големи запаси на стоки, откол-
кото сега.

Заграбването чрЪзъ реквизицията на капиталитЬ
на една голъма часть отъ търговцигЪ, монополизи-
ра вънъ отъ това търговията въ ржцът1> на ония
щастливци търговци, конто не бъха засегнати отъ
реквизицията. Това монополизиране, разбира се, отъ
своя страна сжщо влияе за поскжпване на живота;
то се отрази твърде злъ и върху последните тър-
гове за доставки на войската, въ които числото на
участвуващите бъше твърде ограничено.

Не бива да се изпуща изъ пръ\дъ видъ, обаче,
и онова грамадно влияние, което неуреждането на
въпроса за реквизицията оказва изобщо върху граж-
данския духъ на населението. Вместо да подкрепи
и насърдчи чудните ония граждански добродетели,
които българина въ своята цътюсть показа прЪзъ
миналите войни, държавната власть, напротивъ, като
че ли се стреми всЬчески да ги задуши, да ги уни-
щожи. Кой не чувствува, кой не вижда, какъ „стра-
хътъ отъ ново реквизиране" тормози нашата тър-
говия? И не се ли налага въпросътъ, какво би ста-
нало, ако държавната власть бжде принудена утръ
пакъ да посегне да реквизира?

Добъръ или лошъ, ние имаме вече, както спо-
менахме, единъ законъ за изплащане на реквизици-
ята. Защо не се бърза съ неговото приложение?
Оправданието, че нъма пари, не е оправдание. Да
се издадатъ бонове. Или и за това нъма пари ?

Нека се разреши, най-послъ, на Българ. народна
банка да издаде нужното количество банкноти, като
се освободи отъ задължителното покриване (Deckung).
Това не ще бжде голъмо зло, като се знае, че бан-
ката, и въ най-благоприятни времена не обменя бан-
кнотите си съ ефективъ. Въ всЪки случай требва
да се огьрватъ търговците отъ тия реквизиционни
квитанции, съ които за нищо не могатъ да си по-
служатъ. Не бива да се оставя чашата на търпение-
то да се препълни.

Нпекс. Ек.

Изъ решенията на Варн. търг.-инд. камара.

Варненската търговско-индустриална камара при-
ключи заседанията на своята XXIII редовна сесия
на 20 декемвр. т. г. Открита съ подходяща речь отъ
председателя на камарата, г. К. Ранковъ, въ при-
сжтствието на r-на глав. секретарь отъ Министер-
ството на търговията, промишленостьта и труда, г.
И. Молловъ, който като министерски пратеникъ
прояви похваленъ интересъ къмъ работата на ка-

. марата и съ обясненията си въ много случаи до-
принесе за уясняване. сложените на разглеждане въ-
проси, тя се отдаде на интензивенъ трудъ въ про-
дължение на една седмица, изпълни своя дългъ
по най-задоволителенъ начинъ и приключи ДБЙНО-
стьта си съ редко единодушие. Взетите по-важни
решения се свеждатъ къмъ следните три резолюции:

I. РЕЗОЛЮЦИЯ.

по реферата „Пр%дстоящигЬ търговски договори и
гъната подготовка."

1) Да се уреди единъ постояненъ „Съветъ по
подготовката на търговските договори", съ прибли-
зително следния съставъ: представители на Мини-
стерството на търговията, промшнленостьта и тру-
да, М-вото на финансиите, Главната дирекция на
статистиката, търговското отделение при Главната
дирекция на железниците, търговско-индустриални-
те камари, съответните стопански съюзи и сдруже-
ния, двама професори по економическите науки отъ
университета и отделни представители на стопан-
ския животъ и на економическата мисъль, за които
може да се предполага, че ще бждатъ полезни на
работата съ своето съдействие.

2) Този съветъ да се събира ежемесечно на
заседания и дейностьта му да се направлява по
предварително добре обмислена програма.

3) Работата на съвета да се разпределя целе-
съобразно между неговите членове и да обема най-
подробното изучване условията на нашия народо-
стопански животъ и всестранчивото осветляване на
въпросите, стоящи въ връзка съ търговската ни
политика.

4) Главната му задача да се състои въ изра-
ботването една автономна митнишка тарифа, която
да отговаря на новосъздадените народостопанскн
условия. Тази тарифа да бжде публикувана още въ
проектъ и като се изкажатъ всички заинтересувани
по нея, да й се даде окончателна форма.

5) Да се произведе анкета между индустриал-
ците и занаятчиите въ смисъль, каква митна тари-
фа намиратъ гЬ като най-целесъобразна за защита
на техната промишленость. Тази анкета да се ор-
ганизува подъ ржководството на.Министерството на
търговията, промишленостьта и труда и се извърши
отъ търговско-индустриалните камари въ техните
райони.

II. РЕЗОЛЮЦИЯ

по реферата „Положението на занаятитЬ и какъ
да се подпомогнатъ тЬ".

I. Да се измени закона за организиране и под-
помагане занаятите въ смисъль:

1) Да се изхвърлятъ майсторските изпити. Снаб-
дяването съ майсторско свидетелство, което остава
задължително, да става възъ основа на калфенските
книжки, чрезъ които ще се удостоверява, че заин-
тересуваниятъ е работилъ занаята въ течение на
предвидените въ закона години. Ония, които не
могатъ да представятъ редовни калфенски книжки
да бждатъ подлагани на изпитъ за снабдяване съ
майсторско свидетелство.

2) Да се въведатъ изпити за чираците, когато
ще прЬминаватъ въ званието „калфа". Тези изпити,
както и ония, за които се говори въ точка първа,
да се произвеждатъ при учебните работилници, за-
наятчийските училиша или допълнителните курсове
по занаятчийското учение и веднажъ въ годината.

3) За подготовката на чираците по учебните
работилници и занаятчийските училища, да се об-
сжди въпроса за уредба на постоянни допълнител-
ни курсове при сегашните прогимназии. Това би
дало възможность да се използува сегашния пре-
подавателски персоналъ на прогимназиите за общо--
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образователните предмети, каквито непрЪмънно ще
има, а за специалните предмети ще се назначатъ
специалисти учители.

4) Изпитите да не бждатъ само теоритични, но
и практически.

5) КалфенскигЬ книжки да бждатъ задължител-
ни, въ смисъль да се глобява онзи господарь, които
приема и държи работници, неснабдени съ книжки.

II. Сжщото министерство да отпуща по-големи
суми за допълнителното занаятчийско образование.
Разпределението на отпущаните суми по райони
да става възъ основа на рапорти отъ камарите и
слЬдъ колективно обежждане отъ ТБХИИ предста-
вители, заедно съ министерството.

III. Да упражни своя авторитетъ прф.дъ Мини-
стерството на вжтрешните дела, за да се прЬпо-
ржча на окржжните и общинските съвети да от-
пущатъ по-големи суми за професионалното учение.

IV. Да нареди да се отпечатватъ на време го-
дишните отчети, които централното занаятчийско
бюро по закона е задължено да издава.

III. РЕЗОЛЮЦИЯ

по реферата „Стопанскиятъ животъ и войната."

По мораториума.
1. Да се предвиди частично изплащане на за-

длъженията, подпадащи нодъ мораториума, като само
въ случай на обща мобилизация мораториума ста-
не общъ.

2. Лихвата за чуждестранните задължения да
бжде опредвлена въ размеръ 6°/о.

По закона за максималнигть цгьни.
1. Определянето на максималните ц1>ни да стане

отъ комисии, въ сьставъ по еднакво число равно-
правни представители на търговско-индустрналиитЬ
камари и общински съвети.

2. Такива комисии да бждатъ съставени само
въ градовете, които еж седалища на търговско-
индустриални камари.

3. Тия комисии да опред/Ьлятъ максималните
цени само на съответните вносни пунктове, или за
градовете, въ които заседаватъ.

4. Останалите общини да взематъ за основа
така определените цени, като ирибавятъ къмъ техъ
транспортните разноски.

5. Прилагането на закона да бжде предоста-
вено на общините, като тяхната дЬятелность бжде
гарантирана отъ административната власть.

6. Наказателните мерки да бждатъ усилени,
като глобата се увеличи до 1000 лева и постанов-
ленията за глобяване станатъ веднага безапелационно
изпълними.

7. Изменението на закона, което правителството
възнамерява да прокара, да бждатъ предварително
прегледани отъ една комисия, въ която да влизагь
и представители на търг.-индустриалните камари.

По забраната на износа.
Препоржчва се на правителството да погледне

на въпроса за износа на кашкавалъ, сирене и бобъ
народостопански и, ако политическото положение на
страната позволява, да разреши този износъ.

Б. Външенъ.
Военнит^ заеми на европейските държави слЪдъ

започването всесвЪтсната война.

Войната поглъща огромни жертви не само нь
многобройни човешки живота, но и цЬлото мате-
риално благосъстояние на държавите, на отделни-
те граждани, достигнато съ дългогодишни усилия
и трудове, се съсипва въ едно много кжсо време.
Ето вече четири месеци, откакъ ужасната всеоб-
ща война продължава и всЬки день отиватъ стоти-
ци милиони. Воюващите държави, както и много
неутрални страни, търсятъ подъ камъкъ и дърво
средства, за да се взаимно унищожаватъ, или за да се
пазятъ. Емисионните банки не преставагъ да авап-
сиратъ огромни суми на своите правителства. Пра-
вото за емитиране на банкноти се много често раз-
ширява и почти всички страни жнвеятъ подъ ре-
жима на форсираиъ курсъ. Отъ една страна, уси-
лената въ тежките времена тезоризация, а отъ дру-
га, прекомерно усилените нужди на държавата пре-
трупватъ циркулацията съ книжни пари. И при
тези трудни финансови условия и при пълния сто-
пански, търговски и индустриаленъ застой въ цела
Европа, правителствата не преставатъ да се обра-
щатъ къмъ спестяванията на своите граждани. Било
въ форма на дълготрайни заеми, било чрезъ съ-
кровищни бонове, европейските държави натрупаха
милиарди нови дългове, които още не взиматъ
край, а заедно съ старите огромни задължения,
изсмукватъ и последните сокове на работоспособни-
те си граждани.

До сега държавите еж изтеглили около 27 ми-
лиарда лева отъ своитЬ спестители, и никога не е
бивалъ стоварванъ на гражданите толкова колоса-
ленъ товаръ отъ обществени дългове.

На първо место въ реда па военните заеми
иде богатата Англия, която е емитирала заеми за
440 милиона лири стерлинги, или 11 милиарда ле-
ва, а именно: 7 емисии съкровищни бонове съ срокъ
6 и 12 мЬсени, възлизащи на 90 милиона лири
стерлинги и 3^ °/о воененъ заемъ (wav zoan) на
сума 350 милиона лири стерлинги. — Нека забе-
лежимъ, че съкровищните бонове постепенно ще
бждатъ изплащани съ произведението на военния
заемъ, емитиранъ на 4 ноемврий т. г.; тъй че, ако
не се направи други новъ заемъ, въ края на една
година английското правителство ще натовари стра-
ната съ воененъ заемъ отъ 350 милиона стерлинги,
или 7 милиарда и 750 милиона лева. Успехътъ и
на едната и другата емисия е билъ грамаденъ;
тъй напримеръ първата емитирана часть отъ съкро-
вищните бонове, на сума 15 милиона стерлинги била,
покрита съ 43 милиона, т. е. почти три пжти.

На първо место по големината на последните
военни заеми стои Германия. Въ средата на миналия
месецъ септемврий германското правителство си до~
стави нови фин. средства съ 5 процентови съкро-
вищни бонове на сума единъ милиардъ марки. Все
около това време биде емитиранъ по 5 процентовъ
лихвоносенъ заемъ на неогранична за сега сума,
която, обаче, не бива да надмине отпуснатия отъ
райхстага кредигь на войната отъ 5 милиарда мар-
ки. И тъй, Германия е направила воененъ заемъ 6
милиарда марки, или около 7 и половина милиарда
лева. Къмъ тая сума, като прибавимъ и заема на
Прусия презъ октомврий съ съкровищни бонове за
1500 милиона марки, добиваме огромната сума близо
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9 и половина милиарда лева. Нека заб-ЬлЪжимъ, че i
износната лихва (5%) и печалбата отъ емисията ;
(97-5 % и 97-3 °/о) еж дали много хубавъ успЬхъ
по тези патриотически заеми; тъй напр. съкровищ-
иигЬ германски бонове еж. били покрити почти IV2
пжти. Русия пласира най-напръ\дъ въ Лондонъ съ-
кровищни бонове на сума 12 милиона лирн стер-
линги, т. е. 300 милиона лева. Въ септемврий бидо-
ха емитирани вжтръшни 4 % съкровищни бонове
за 300 милиона рубли, които бидоха последвани
съ единъ по-голъмъ вжтрешенъ 5 % заемъ отъ
500 милиона рубли, пласиранъ съ 94 емисия и ло-
критъ нЪколко нжти. Изцт,ло руското правителство
е направило заемъ отъ около 2 и половина мили-
арда лева, — следователно Русия стои далечъ задъ
своята съюзница, както и задъ своята противница
Германия.

Правителството на френската република си до-
ставлява парични средства за войната чрезъ особпп
„бонове за държавната отбрана", носящн 5 про-
центи лихва съ срокове 3, 6 и 12 месеца. Издава-
нето на ГБЗИ бонове, съ които се осигуряватъ из-
вестни привилегии на притежателите имъ въ бжда-
щитЬ консолидирани държавни заеми, се започна
въ септемврий и тяхната окончателна сума е неогра-
ничена и въ зависимость отъ държавните нужди.
До къмъ средата на м. ноемврий пуснати еж били
въ обращение бонове за 700 мил. франка. За да из-
плати бързи военни поржчки, Франция пласира презъ
октомврий въ Лондонъ съкровищни бонове на сума
50 милиона франка. ОсвЪнъ това, издадени еж били
въ Ню-Йоркъ презъ октомврий съкровищни бонове
на сума 5 милиона долара. И така, до средата на
м. ноемврий френската република си е заела, срав-
нително съ другигЪ велики сили, много малка сума
— 775 милиона лева, която сега вече сигурно е
достигнала милиардъ, понеже правителството е взело
всички мерки за бързото пласиране на своите вжт-
решни „Bons de la Defense Nationale".

Петата отъ воюващите днесъ велики сили, Ав-
стро-Унгария, издаде првзъ месецъ ноемврий спе-
циални австрийски съкровищни 5°/о бонове за вое-
ненъ заемъ, съ емисия 97-5 на неограничена сума,
която, къмъ края на сжщня месецъ, е достигнала вече
единъ милиардъ и 200 милиона корони. Унгарското
пъкъ правителство направи заемъ чрезъ 6 процен-
това унгарска рента съ сжщата емисия 97'5 на сума
1 милиардъ корони. Така щото, дунавската монар-
хия е заела вече за своите военни нужди огромната
сума два милиарда и 310 милиона лева, съ която е
заминала Франция почти три пжти.

Неутралната малка и цветуща, днесъ съсипана, Бел-
гия не е вече въ състояние сама да си направи ни вън-
шенъ, ни вжтрешенъ заемъ; затова, още презъ ме-
сецъ августъ френското и английското правителства
и направиха по наполовина суми авансъ отъ СВОИТЕ
държавни съкровища на сума 250 милиона франка.
На 27 октомврий н. с. Франция отпусна на белгий-
ското правителство единъ новъ авансъ отъ 250 ми-
лиона франка, тъй че Белгия е задължена сега вече
съ иовъ държавенъ дългъ отъ половинъ милиардъ л.

Нашата съседка и съюзница на Франция, Сърбия,
получи сжщо тъй за своите военни нужди едннъ
авансъ отъ френското държавно съкровище на су-
ма 90 милиона франка.

Вечниятъ просекъ на Балканите, краль Нпкита,
за да участвува въ общата велика война, е получнлъ
чрезъ своята Черногорска банка единъ авансъ, или

едно безвъзмездно подаяние отъ френската репуб-
лика отъ 500 хиляди франка.

Всички тези три аванси отъ 340V2 милиона фран-
ка Франция е дала съ декретъ отъ 27 окгмврий н.
с. тая година.

Неутралните държави не оставатъ по-назадъ въ
създаване на нови държавни дългове.

На първо место иде Холандия, която, като виж-
да участьта на съседката си Белгия, е наредила спе-
циаленъ заемъ за мобилизация, който още не е еми-
тиранъ. Предвидената сума е 275 милиона холандски
флорина, т. е. около 573 милиона лева.

Гърция е направила банкнотеиъ заемъ отъ 65
милиона драхми, а пъкъ френското правителство й
авансира презъ миналия месецъ супата 20 милиона
драхми, т. е. всичко 85 милиона новъ дългъ си е на-
товарила нашата лакома нова съседка.

Швейцария, която особно грижливо пази своята
неутрална земя, направи въ края на августь едииь
първи заемъ за мобилизация отъ 30 милиона фран-
ка и въ началото на ноемврий единъ втори по-го-
лЬмъ мобилизационенъ заемъ отъ 50 милиона фран-
ка. И двата заема еж съ 5%. Първиятъ заемъ е съ
емисия 89, а вториятъ — сто за сто. ГолЬмото патрио-
тическо съзнание на швейцарските граждани се виж-
да отъ особно ycnbinnoro покрияване и на дната
заема, особно вториятъ заемъ, направенъ, когато па-
никата при първия 6h минала. За първиятъ заемъ
еж подписани почти 42 милиона франка (41800 хи-
леди) срещу исканите 30 милиона, а вториятъ е по-
критъ повече отъ три пжти (точно 179 милиона фр.) и
то отъ около 28 хиляди подписчици. Свободните швей-
царски граждани не жалятъ никакви жертви предъ
дълга да защитятъ своята свобода и независимость.

И трите сродни северни неутрални държави еж
направили заеми, за да посрещатъ разходите по за-
пазване своя неутралитетъ предъ огъня, пламналъ
въ Европа.

Норвегия си е доставила средства, за да изпла-
ти своя хвърчащъ дългъ и за другите си бързи
нужди чрезъ две емисии въ августъ и ноемврий на
съкровищни бонове отъ по 11 милиона корони, или
всичко 22 милиона корони, т. е. 31 милиона лева.

Швеция е емнтирала ирезь миналия септемврий
единъ 5% вжтрешенъ заемъ отъ 30 милиона ко-
рони, или около 42 милиона лева, покрнтъ единъ
и половина пжти.

Дания издаде 5% съкровищни бонове за 5 ми-
лиона корони — единъ вжтрЬшенъ 4 % заемъ на
сума 60 милиона корони, или не по-малко отъ 83
милиона лева.

Целиятъ новъ товаръ на повечето народи въ
Европа, така на бързо стоваренъ, както никога до
сега, отъ съответните правителства, съставлява по-
вече отъ 27 милиарда лева, отъ които около 6 ми-
лиарда въ съкровищни бонове. Но не ще мине
много време и тези милиарди ще се изчерпятъ и
правителствата ще поискатъ да смъкнатъ отъ гърба
на своите поддапици нови кожи, и така ще се про-
дължава, до като всички се омаломощятъ, защото
съмнително е, да-ли следъ такова бързо изтощение
Европа ще има още достатъчно економически сили
да понесе още нови, такива огромни товари.

За да посрещпагъ огромните военни разходи,
за да се понесатъ разходите по службата на тези
колосални заеми, за да си спомогнатъ и срещу невъо-
бразимите опустошения на войната, правителствата
еж принудени още отъ сега да стоварватъ нови данъ-
ци, или пъкъ да увеличаватъ събираните до сега.
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Наистина, почти всички тъзи военни и патрио-
тически заеми еж имали много голъмъ, дори нЪ-
кждЬ небивалъ досега уотЬхъ, но перспективите
за бждащето време ще понамали значително проя-
вения до сега ентусиазмъ. Английскиятъ финансовъ
министъръ, въ своето финансово изложение пр-Ьдъ
парламента, е заявилъ, че за разходите на Англия
за войната пр-Ьзъ първата година ще трЬбватъ 450
милиона лири стерлинги, или 11 милиарда и 250
милиона лева, почти 1 милиардъ за мъхецъ. За да
се посрещне дефицитътъ въ английския бюджеть
отъ 339 милиона и 571 хиляди лири, т. е. 8.милиар-
да и 557 милиона лева, министърътъ прецложилъ:

1. Да се удвои данъка върху прихода, като за
сегашната бюджетна година се събере само трети-
ната отъ новия данъкъ.

2. Да се увеличи таксата върху бирата.
3. Да се събере една добавачна такса върху чая.

Първиятъ дългь ще заевга имотните граждани
на Велико-Британия, обаче вторигЪ два ще легнать
върху общата консомираща маеса на страната. Нека
забЪлежимъ, че разходния бюджетъ на Англия въз-
лиза за тая година на 13 и половина милиарда ле-
ва, заедно съ разходите по войната. Сжщо така и
руското правителство предприема редъ увеличения
или нови данъци, отъ които то смета да получи
за 1915 година около 800 милиона рубли повече,
или повече отъ 2 милиарда лева, съ които да по-
крие недостига въ бюджета за тая година. Нека за-
бЬлъжимъ, че главнш-Ь пера въ това увеличение се
очакватъ отъ увеличение на транспортните такси,
което ще засегне косвено всички консоматори.

Такива мерки не ще закъснеятъ да взематъ и
всички други правителства, за да се опитатъ да по-
срещнатъ ненаситните нужди на Марса.

При такива огромни и бързи обръщения къмъ
публичните и частните спестявания, едва ли ще
остане редъ на другите държави да използуван,
своя кредитъ въ държавите, дето доскоро правеха
своите заеми. д . р Ъ Q Ганевъ.

Финансовото положение на воюващитЪ
държави.*)

Финансовата боева подготовка на една страна
зависи отъ нейното общо економическо състояние,
отъ нейните финансии и, най-сетне, отъ типа на ней-
ното стопанство. ЗемледЬлческа страна, като Русия,
или индустриално-земледелческа, като Франция, които
могатъ сами да посрещатъ своите главни потреб-
ности, се намерватъ въ преимущество предъ Гер-
мания, или Англия, които, като предимно индустри-
ални страни, требва да внасатъ храни и сурови ма-
териали. Независимо отъ това, границите на Русия
еж открити на изтокъ и северъ, а до скоро бЬха
открити и на югъ. Англия, поради господството й на
море," може да си доставя нужните провизии и да
поддържа своята индустрия съ сурови материали,
както и да изнася фрабрикати. Въ най-лошо поло-
жение въ това отношение е Германия, чиято инду-
стрия и търговия още въ началото на войната беха
обречени на застой съ всичите му последствия на
една голема економическа криза.

Обаче, тукъ ни интересува главно финансовото
състояние и банковия ликвидитетъ на отделните вою-
ващи страни, който и ще разгледаме поотделно.

*) Продължение отъ кн. 5—6.

Да почнемъ съ Австрия. Още когато нейните
банкери беха свикани на съвещание по новия улти-
магумъ, представенъ на Сърбия, се виде, въпреки
успокоителните уверения, че Австро-Унгарин е най-
малко готова економически и финансово за една голЬма
война, наредъ съ паниката на виенската борса и ней-
ното закриване, най-рано въ Австрия се почна из-
теглянето на влоговете отъ спестовните банки и
каси. Тукъ най-вече и пай-рано се дигнаха nt.Hurb
на хранит. продукти и най-силно поевтиняха ме-
талическите изделия. Още балканската война раз-
клати австрийските финансии; тя сжщо ускори
настжпалата депресия, понеже само мобилизацията
тогава струваше около 700 милиона фр. Паричниитъ
пазаръ на А.-У. напоследъкъ беше силно стесненъ :
поради туй държавните и общински заеми въ 1912-
13 год. требваше да се плаенратъ задъ граница и
то на твърде несгодни условия. Така, въ края 1912
год. 4V2°/o съкровищни бонове беха пласирани въ
С. Америка и Германия съ реални 7%. Рентата отъ
1913 год. наполовина се покри отъ Германия. „Han-
dels Museum" смета, че отъ 1*3 милиарда корони
книжни ценности, представени на пазара въ 1913
год. отъ страна на разните публични и колективни
предприятия, около 500 •— 600 милиона корони се
продадоха задъ граница, вследствие слабостьта на
вжтрешния пазаръ.

Едно отъ средствата за придобиване на пари
при обявяване на войната, на всекжде беше изда-
ването на краткосрочни задължения на държавните
ковчежничества, но понеже висящиятъ дългъ на А.-
Унгария до преди войната беше около 1,200 мили-
она fr., то допустимата граница за подобно увели-
чаване на средствата беше достигната.

По задължението на Австрия, откупуването на
частните железници, по издържане на армията и
флотата за последните години, еж силно порастнали.
Само въ 1913 год. бвха отпустиати държавни и
общински заеми за 665 милиона крони. А между това,
А.-У. постави на кракъ дпа милиона армия и сама
за първитЬ два месеца на войната се нуждаеше
отъ 2 милиарда корони. При тона, тя нЬма и никакви
резерви. А какви еж надеждите на емисионната
банка ? За последните години тукъ количеството на
книжните пари въ циркулация пораста, а отноше-
нието на наличностьта на касата къмъ ежедневните
задължения е паднало. Всичко това караше гер-
манските економисти още миналата година да при-
знавать, че бойната финансова готовность на Ав-
стрия е още твърде слаба. Тъй че, не е чудно, ако
Австрия почувствува парични мжчнотии още въ на-
чалото на войната и че и въ туй отношение тя раз-
читаше на Германия и на нейния париченъ пазаръ.

Но напрегнатостьта на германския пазаръ за по-
следните години е известна, въпреки това, че ми-
налогодишната търговско-индустрнална депресия ос-
вободи часть отъ ангажируемитЬ капитали. До юлий
Германия е издала за 3 милиарда марки книжа
(срещу 1-J- милиарда за еж щото време въ 1913 г.),
при което държавни и общински заеми за 958 мил.
марки и чужди за 353 мил. м. Това указва на зна-
чителния капацитетъ на пазара. Но факта, че твърдо-
ценните книжа преди войната, въпреки низкия ча-
стенъ процентъ, стояха по-долу отъ критическата
1907 год., показва, че следъ горните заеми поло-
жението нема да е тъй добро. Банките останаха съ
големи портфели отъ чужди ценности. Следъ обявя-
ването на войната, те се опитаха да изхвърлятъ на
пазара руските ценности и руските банкови акции,
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отъ които иматъ много, обаче, не сполучиха, понеже
руските банки се отказаха даже отъ купуването
на понижени ценности. Германските банки даже не
ycnbxa да си ликвидиратъ земанията отъ руските.

Отъ друга страна, Германия се нуждае отъ гра-
мадни средства за водене войната и нейния резер-
венъ фондъ отъ 200 милиона марки е нищоженъ
за това. Нейниятъ текущъ дългъ, макаръ и разх-
върленъ върху нтжолко години, възлиза на повече
отъ 2 милиарда марки, тъй че, кредитните й уч-
реждения вече еж. претоварени съ големи порто-
фейли отъ тези книжа. Освенъ това, ежегодните
бюджетни дефицити за последно връме докараха
държавния дългъ до 25 милиарда марки. Въпреки
това, въ началото на войната се внася законопро-
ектъ, който дава права на канцлера да намери чр-Ьзъ
кредитни операции 5 милиарда марки за бързи из-
вънредни нужди; заедно съ това, правителството
иска разрешение за временно попълване на глав-
ната имперска каса чрезъ издаване на менителници.
Като покупатели на тоя грандиозенъ заеиъ, ще се
явятъ главно пакъ вжтрешните банки и понеже,
както видехме, те нематъ средства, това ще ги на-
кара да прибегнатъ къмъ средствата на имперската
банка, която пъкъ, за да облекчи операцията, ще
бжде принудена да наводни страната съ банкноти.

Но германските економисти се надеваха на нови
данъци. И действително, имущественото положение
на Германия е доста високо: повече отъ 6000 frs.
на житель. целиятъ годишенъ доходъ на страната
е 30 милиарда марки, а годишния растъ на народ-
ното богатство е 3^ милиарда марки! Обаче, това
еж. числа за нормална година. Вънъ отъ това, прЪзъ
юлий 1913 год. правителството обложи имущите
класи съ едновремененъ воененъ данъкъ отъ 1^
милиарда марки, който далечъ не оправда очаква-
ните надежди. Оставатъ старите средства: рекви-
зицията и преобръщането на войната въ настжпа-
телна, което и Германия стори, като употреби мак-
симума на своите напрежения. Отъ сега нататъкъ
остава да се види, да не би това двуостро оржжие
да бжде използувано срещу Германия.

Въ много по-добро положение се намерватъ
Франция и Англия. Имущественото положение на
Англия е около 10,000 фр., а на Франция около
6500 фр. на житель. Данъците въ Англия еж низки
и лесно могатъ да се увеличатъ, както беше презъ
бурската война. Наредъ съ това, на нейния пазаръ
може лесно да се пласира единъ вжтрешенъ заемъ,
предъ видъ нейниятъ сравнително малъкъ държа-
венъ дългъ и прЪдъ видъ това, че тя презъ по-
следните години е поглъщала външни книжа за почти
5 милиарда фр. годишно.

Що се касае до Франция, тя, както е известно,
е всемиренъ банкеринъ. Увеличението на косвени-
те данъци у нея е невъзможно: обаче, единъ го-
лемъ вжтрешенъ заемъ лесно може да се пласира,
понеже презъ последните години тя е поглъщала
ежегодно по 3Va милиарда фр. външни ценни книжа.
Нейниятъ държавенъ дългъ е около 30 милиарда
фр., а летящия около 1'4 милиарда, обаче, нейните
заеми еж пласирани добрЬ и банките и еж. ликви-
детни. Независимо отъ това, и двете страни могатъ
да разчитатъ на заемъ отъ С. Америка. При по-
добни благоприятни условия, Англия и Германия
могатъ да съдействуватъ съ парични средства на
Белгия, Сърбия и на другите си евентуални съ-
юзници.

Да се обърнемъ сега къмъ Русия.
Нема нужда да се скрива, че войната завари руския

париченъ пазаръ въ тежко състояние. Отъ февруарий
н. г. Русия прекара борсова криза, която раздруса
нейния париченъ пазаръ. Наистина, широката пу-
блика отчасти се оттегли отъ борсата още въ 1913
год., поради което ударътъ се понесе главно отъ
професионалните спекуланти и отъ кредитните у-
чреждения, които беха сконцентрирали грамадни
портфели отъ ценни книжа. Обаче, това свърза
средствата на руските банки и намали техния ликви-
дитетъ.

Наредъ съ горното, Русия отъ неколко години
има пасивенъ балансъ на сметките, поради пасивния
си търговски балансъ. Това се особно забелезва тая
година, въпреки увеличения износъ преди войната.
Така, презъ първото полугодие на 1914 г. виосътъ
достигна 710 милиона рубли, а износътъ 678 мил.
р. Това увеличи търсенето на чужда валута и нуж-
дата да се държи въ странство голЬмия париченъ
запасъ. На 1 януарий 1914 год. Русия държеше
въ странство 764 милиона рубли злато. Нуждата отъ
чужда валута порастна още отъ това, че отъ странство
се закараха на руския пазаръ отъ февруарий до
юний — времето на борсовата криза — много ценни
книжа. А следъ мобилизацията, чуждите банки, и
особно германските, закриха руския кредитъ и по-
искаха ликвидиране на сметките. А при липсата
на чужди девизи, това се отрази силно на руския
камбиаленъ курсъ. Заедно съ това търсенията на
чуждите кореспонденти къмъ руските банки нама-
лиха техния ликвидитетъ и търсенето имъ къмъ
руската държавна банка. Това накара руското ми-
нистерство на финансиите да помогне съ горния
задграниченъ златенъ запасъ, около 2 5 % отъ който
до обявяването на войната се държеше въ Герма-
ния, а сетне тая часть се пренесе въ Англия,
Франция и отъ части въ Русия.

Обаче, влоговете се изтеглятъ отъ руските банки
въ незначителенъ размеръ, сравнително съ стран-
ство, и това става главно въ тези отделения, които
се намерватъ близо до границата. На изтокъ и въ
центъра на Русия се забелезва само повишено те-
глене на текущите сметки, което се обяснява съ
съкращаване на кредита и съ нуждата отъ оборотни
средства. Само въ кооперативните банки и особно
въ онези, които пострадаха отъ борсовите манипу-
лации, се забелезва тревожно настроение поради
изтегляне на влоговете и на- мораториума. Това
накара некои отъ техъ да ограничатъ изплащането
на влоговете до 10%. Изобщо взето, обаче, руските
кредитни учреждения стоятъ много по-добре отъ
онези въ'Германия и Австрия, гдето вече фалираха
некои банки. Даже руските спестовни каси еж
слабо засегнати: отъ 1.7 милиарда рубли презъ пър-
вите 10 дена слЬдъ обявяването на войната еж из-
теглени около 20 милиона рубли.

Разбира се, че мобилизацията понижи курса на
твърдо-ЦБНните и на дивиденднитв книжа. За спи-
ране на паниката требаше да се затворятъ всички
борси; въпреки това, курсътъ на държавната рента
не падна подъ 82 Банките прекратиха редъ опе-
рации и съкратиха своя кредитъ, което се отрази
на индустрията и търговията. Всички операции по
износа се прекратиха.

Естествено е, че въ такива моменти, банките,
останали съ слаба наличность и поставени въ не-
възможность да мобилизиратъ своите средства, за да
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отговорятъ на техните търсения, еж принудени да
налегатъ на държавната банка. А тая отъ година
на година става банка на банките, което се вижда
отъ това, че презъ 1913 г. отъ 6-2 милиарда рубли,
издадени отъ държавната банка, 4'5 милиарда еж кре-
дитирани на частните банки. И въ мобилизацион-
ната паника, държавната банка помогна на частните
банки и кредитни дружества, като имъ отпустна
суми срещу полици и процентни книжа, особно въ
провинцията, дето се изтеглиха повече влогове.

Недостатъците на руската държавна банка,
като емисионно учреждение, се почувствуваха тозъ
часъ следъ мобилизацията. Въ руската економиче-
ска литература не веднъжъ е указвана на слабите
страни на тая банка и на нуждата да се постави
на почвата на истинска емисионна банка, съ което
би се избегнала сегашната й тесна връзка съ дър-
жавното ковчежничество.

За гол+змъ позитивъ на руската финансова бой-
на подготовка се счита свободната наличность на
ковчежничеството отъ 500 милиона рубли, които се
намерватъ на текуща сметка въ държавната банка.
Явно е, че гЬхното изтегляне ще съкрати средствата
на банката за активни операции въ най-острите мо-
менти на народното стопанство. А между това ру-
ското емисионно право е само 300 мил. рубли, въ
туй време, когато на 16 юлий п. г. имаше въ цир-
кулация 1633, а на 1 августъ 2.324 мил. кредитни
рубли ! Вследствие на това, емисионното право се
увеличи до 1 Va милиарда рубли, което е повече отъ
нормата на германската и австрийска народни банки.
Независимо отъ това, треба да се има предъ видъ,
че издаването на кредитните пари върху златния
фондъ не е опасно, ако то става рационално, по-
неже въ последпя инстанция задъ емисионната
банка стои нацията съ своя кредитъ.

Заедно съ увеличението на емисионното право,
въ Русия се спре разЪмЪняването на кредитните
рубли, т. е. въведе се принудителния курсъ. Авто-
ритетните финансисти, като Kjesser, Storer, Schwarz
и др., които еж се занимавали съ задачата на еми-
сионната банка въ време на война, допущагь, че
за опазване на златния запасъ, който е нуженъ за
възстановяване на нормалната парична циркуляция
слъдъ войната и за крайните държавни нужди, треба
да се прекрати размената тозъ часъ следъ обявя-
ването на мобилизацията. Опитътъ на Франция по-
казва, че подобна мерка при обмисленето й пола-
гане се явява като най-действителна и тя не се
постесни да обяви принудителия курсъ. Въ проти-
воположность на това, други теоритици, като Bier-
mer Siermer твърдятъ, че къмъ принудителния курсъ
треба да се прибегва въ крайна нужда, когато има
действителна опасностъ за златната резерва. А за
спиране отлива на златото, те препоржчватъ на дър-
жавните учреждения, железниците и на национал-
ната банка да плащатъ съ кредитни пари; съвет-
ватъ сжщо издаването на билети отъ дребна цен-
ность, съ което да се изтегли златото отъ цирку-
ляцията, а размената на златото да се предостави
само на главната каса и то съ разни ограничения.
Това е още повече възможно, че при мобилизацията
вънкашната търговия спира, което задържа отлива
на златото.

Разбира се, въ случая, най-рационалната е смесе-
ната система, както беше при японската война, оба-
че, тогава емисионното право възлизаше на 624 мил.
рубли, а свободната наличность на 381 мил. рубли
и можаха да ставатъ заеми. При сегашното поло-

жение, не остава друго, освЪнъ да се издаватъ
книжни пари само за снабдяване стопанството съ
циркуляционно средство, а не и за военни нужди.

При невъзможностьта на първо време на дьр-
жавенъ заемъ, на държавната банка с разрешено
да шконтира свидетелствата на ковчежннчестното.
Това, разбира се, влошава циркулацията, понеже
има голЬма разлика между издаването на билети
срещо държавни задължения и срещу златна нали-
чность, поличенъ портфейл ь, или ценни книжа. Пре-
скачането нужната граница може да докара силни
стопански сътресения. Поради това, налага се, щото
шконтираните отъ държавната банка съкровищни
бонове да се погасятъ възможно но-скоро, за да се
съкрати срока на издадените за тая ц-Ьль кредитни
билети.

Между средствата, съ които Русия смета да во-
ди войната, на първо место стои свободната налич-
ность отъ 500 милиона рубли. ОсвЪиъ това, М-то
на финансиите има намерение да направи бюджет-
ни економии за около 300 милиона рубли; презъ
японската война то економиса 138 мил. рубли. Уве-
личението данъка на тютюна и на спиртните напн-
тъци ще даде около 200 мил. рубли. Обаче, въз-
браната на ракиите презъ войната, намалението на
митата и съкратяване дохода отъ желЬзопжтното
съобщение и пр., ще даде дефицитъ около 640 ми-
лиона рубли. Като спаднемъ отъ тая сума горните
економии отъ 300 м. рубли, ще имаме бюджетни де-
фицити за около 340 мил. рубли, които требва да
се покриятъ съ нови данъци, понеже за външенъ
и даже за вжтрешенъ заемъ на първо време мжч-
но може да се мисли. По-сетне, предъ видъ сто-
панския застой, който ще освободи известни капи-
тали, може да се пласира единъ вжтрешенъ дълго-
сроченъ заемъ отъ 600 мил. рубли. А това, заедно
съ резервния фондъ и съ военните данъци отъ
300 мил. рубли, ще даде най-вече 1'4 милиарда руб-
ли. А между това, войната за една година ще изи-
сква много повече средства, поради което ще се
наложи външенъ заемъ.

Разбира се, на първо npt.MC Русия ще издава
вжтрешни съкровищни бонове, които могатъ да
достигнатъ най-вече общата сума 300 мил. рубли;
иначе, текущата сметка ще прехвърли допустимата
разлика. Ако смитаме, че външните дългосрочни
заеми въ Англия и Франция (а чрезъ техъ и въ
С. Америка), могатъ да дадатъ на Русия около 1
милиардъ рубли, то съ гЬхъ руското правителство
ще разполага съ 2-7 милиарда рубли. Обаче и тая
почтена сума може да не стигне за воденето на
войната, толкова повече, че авторитетните финан-
систи въ Европа сметатъ, че войната може да се
проточи. А въ такъвъ случай ще се прнбЬгва къмъ
нови данъци и заеми.

Парите еж нервътъ на войната и за туй бога-
ТИГБ страни иматъ преимущества предъ бедните.
Обаче, не трЬбва и да забравяме, че всека вою-
ваща страна може най-ccTiit. да си намери нари за
война,—всичко се свежда къмъ размера на лихви-
те, за което не се мисли въ военно време.

Но не требва да забравяме, че само финансовата
бойна подготовка не е достатъчна за една победа
надъ противника. Профссоръ К. S. Levy въ една
встжпителна речь къмъ своите лекции за финансо-
вите пазари, четена въ свръзка съ марокския кри-
знсъ въ началото на 1912 год. въ Sociele des Eleves
de l'Ecole des Sciences politiques въ Парижъ указа,
че колкото и да еж важни економическите и финан-



Стр. 138. ЕКОНОМИЧЕСКИ ПРЪГЛЕДЪ Кн. 7—8.

совите фактори, има и др. елементи, които onpt-
д-Ьлять величието и силата на една страна вь вре-
ме на война. Въ края на краищата, войната се ре-
шава не съ злато, а съ желЪзо, съ което двой-
ствения съюзъ е въоржженъ отъ главата до краката.

Що се касае за Русия, тя може да се утешава
съ думите на Енгелса: „Велика нация, подобна на
вашата, ще преживее ВСЕКИ кризисъ. Нема ни едно
велико историческо събитие, което да не се е у-

равновйсвало и възнаграждавало съ ц-Ькой нейнъ
исторически прогресъ."

Въ краенъ случай войната не може разгроми
Русия; тя ще докара нейния общественъ и поли-
тически прогресъ.

Не по-малко това е вЪрно и за Германия, която
слъдъ своя 40 годишепъ економпчески подемъ се
нуждае отъ по-демократиченъ политически режимъ.

q. к.

КОНСУЛСКИ РАПОРТИ.

Погледъ ВЪРХУ общото финансово н економнческо
положение но Двстно-Умгппип и взетите

държавни мЪрки поднръ войната.
Както на всичкигЬ държави, разходите на Ав-

стрия и Унгария порастнаха неимоверно презъ по-
следното десетилетие. Австрия, съ разходенъ бюд-
жетъ отъ 1775 милиона корони пръзъ 1901 год,
достигна презъ 1914—15 год. цифрата 3460 ми-
лиона. Разходниятъ бюджетъ на Унгария презъ 1912
год. е билъ 1067 милиона корони. Но и въ ДВ-ЬГБ
държави редовнитъ приходи не покриватъ разхо-
дите и частьта, която требва да се покрие чрезъ
кредитъ, за Австрия е 228 милиона, за Унгария —
295'5 милиона.

Разните данъци даватъ кржгла сума на около
1300 милиона, която е тежъкъ товаръ за народно*
то стопанство въ Австрия. Презъ последнята го-
дина размерътъ на данъците се увеличи съ 20—50%
Г. Филиповичъ, професоръ въ виенския универси-
тетъ, намира единствено средство за излизане отъ
това положение економии въ администрацията и чи-
новничеството. Въ тазгодишния бюджетъ за чинов-
ниците (безъ ония на министерствата на войната и
марината) се изразходватъ 897 милиона, плюсъ 140
милиона за пенсии — 1037 милиона, близо една
трета отъ разходния бюджетъ.

Къмъ края на 1913 година публичния дългъ на
Австрия бе 11523 мил., а въ 1910 год. консоли-
дирания дългъ на Унгария бе 6717 милиона крони.
По пространство Унгария малко е по-голема 318290
кв. километра, а Австрия — 300,000 кв. километра;
но иоследнята е населена по-гжсто и презъ 1910
гол. е имала 28-3 милиона население, сиречъ 62*2
души на кв. километръ, а Унгария — 20-9 милиона,
сиречъ 64-2 души на кв. клм., което население е
разделено по майчинъ езикъ:

Въ Унгария На% Въ Хърватско На%
Унгарци 9,944,627 54-5 105,948 4-1
Немци 1,903,357 104 134,078 5-1
Словаци 1,945,357 10-7 124,673 0'8
Власи 2,948,186 16*1 846 0'0
Рутенци 464,270 2 5 8,317 0 3
Хървати 194,808 1-1 1,638,354 62"5
Сърби 461,516 2 5 644,955 24'6
Разни 401,412 2'2 67,843 2'6
Отъ тези го-
ворятъ ун-

гарски езикъ 1,875,789 64,198
Унгария е сжществено земледелческа страна.

Въ 1910 г. отъ 8-9 мил. работни сили, 5.5 м. при-
надлежаха на земледелието, които, заедно съ дру-
гите членове на семействата имъ, правятъ 13.3
милиона души отъ 20.9 милиона, сиречъ 64°/о отъ

целото население. Въ 1910 година близо поло-
винъ милионъ души еж преминали отъ земледе-
лието въ индустрията и търговията. Отъ 1880 год.
насамъ, унгарското правителство съ специални и
извънредни закони насърдчава индустрията въ Ун-
гария. Презъ 1911 год. Унгария имаше 833 ин-
дустриални акционерни дружества, съ общъ капи-
талъ на акции 2377 милиона. Развиха се най-много
брашнените, спиртните, пивоварните, захарните, ко-
жените, дървени, книжни, текстилни и химически
индустрии. Стойностьта на фабричните произведе-
ния презъ 1910 год. оценяваше се на 3182*3 м.
съ 514,592 работни сили, а на малкото занаятчий-
ство 2189 съ 229,253 работни сили.

Въ унгарското земледелие превишава едрото сто-
панство. Пшеничното производство даде 52 мил.
дз., ръжьта—13 м. дз., картофите — 45 м. Сжщо
и положението на добитъка е било добро презъ
1911 год. Имало е 7,319,121 едъръ добитъкъ,
7,580,446 свини, 8,548,204 овци и 2,351,481 коне.

Въ Австрия земледелието не е вече преодоля-
ваща професия. Отъ 1000 работни сили 484" 3 па-
датъ на земледелието, 388-8 на индустрията, търго-
вията и съобщенията, 126.5 чиновници, военни, либе-
рални професии и безъ професии. Въобще, земното
произведение на Австро-Унгария, при добра жетва,
покрива нуждите на населението. За значителенъ
износъ и дума не може да става (Филиповичъ).

Индустрията въ Австрия е по-напреднала, откол-
кото въ Унгария. Работните сили въ фабриките отъ
6.6 мил. въ 1900 г. станаха на 7.6 мил. въ1912 г.

Презъ валютната реформа въ 1892 год. и ра-
ционалната политика на австрийските банки, фи-
нансовото положение на страната сжщо се подобри.
Акцийниятъ капиталъ на 7-техъ големи виенски бан-
ки отъ 425 милиона въ 1901 г. се възкачи на 814
мил. въ 1913 година. Още по-добъръ резултатъ
иматъ спестовните каси, които отъ 3300 милиона
въ 1901 год., имаха влогове на 6045 милиона въ
1911 година.

При все това, поскжпването на живота въ Ав-
стрия е взело по-големи размери въ сравнение съ
другите държави. Консомацията относно жилище,
облекло, прехрана, е намалена и поради това има
и голема безработица.

Имало е :
Презъ 1910 година 643,469 души безъ работа

„ 1911 „ 667,570 „
„ 1912 „ 755,496 „
„ 1913 „ 1,624,985 „
Годишниятъ рапортъ на Виенската търговско-ин-

дустриална камара констатира за 1913 год. вече
вледеняване, даже намаление на производството.

За криза страхъ нема. Банките еж. добре въорж-
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жени и отъ спестовните каси нъма големи изтеглю-
вания на пари, но Австро-Унгария не влезе въ вой-
ната съ тая капиталистична сила, както Германия.

За това, взеха се много предпазителни мерки.
1. Финансовите управления на Австрия и Унга-

рия направиха срещу съкровищни бонове заемъ
отъ консорциума на австрийските и унгарски банки.
Условията и сумата на тоя заемъ еж неизвестни.
Съ сжщия законъ отъ 4 августъ 1914 г. разшири се
емисионната граница на австро-унгарската банка,
която почна да ломбардира и книжа на индустрия-
та и осигурителните дружества. Сжщевременно даде
й се право да издаде банкноти по 2 крони едната
за улеснение на паричното тържище. Отъ 23 юлий
до 15 сеитемврий банката е издала повече, отъ кол-
кото до тогава:

27,946,668 банкноти по 20 крони
10,367,187 „ „ 10 „
21,683,922 „ „ 2 „ равно

на 705,973,074 крони, плюсъ 86 мил. 885,843 сре
бърни и никелови, всичко
на 835,136,493 крони.

2. Мораториумъ. Срокътъ на публикувания на
31 юлий австрийски мораториумъ се продължи на
два пжти и самия законъ се измени вече 4 пжти,
знакъ, че мораториумътъ изобщо е нерегулируемъ.
Съ първия законъ беха изключени отъ мораториума :
исковегЬ отъ слугуване, надници, наемъ, ренти
изобщо и частно отъ препитание, лихви и капитали
отъ държавни дългове или гарантирани отъ държа-
вата задължения, само до 200 крони отъ влого-
вете въ банките.

На 13 августъ мораториума се продължи до 30
септемврий. Кьмъ горните изключения се прибавиха
искове на лихви и анюитети отъ ипотека; исковете
на червения кръсть или други фондове за поддър-
жане военни лица; искове отъ нЪкои осигурителни
договори, или o n , ипотекарни облигационни дълго-
ве на малолетни; отъ текущите сметки на провин-
циалните държавни банки до 3 % (най-малко 400
крони), другите кредитни учреждения 2 % (най-мал-
ко 200 крони), отъ райфайзеновитЬ каси само по 50
крони месечно, а отъ влоговете — половината, сир.
по 200 и 100 крони при горните учреждения. Мо-
же да се изтегли и повече отъ горните суми, ако
вложительтъ докаже, че не е длъжень да изплаща
наемъ, надници, данъци. Едничкото учреждение, ко-
ето, въпреки мораториума се показа на висотата на
своето положение, бе пощенската спестовна каса.

На 27 септемврий мораториума се продължи за
до 30 ноемврий. Парични искове до 100 крони из-
ключиха се отъ мораториума. Друго изключение се
прави и за исковете на учрежденията Pfandleih, но
заложения предметъ не може да се продаде, доде-
то не минатъ 6 месеци отъ първия падеженъ день.
Въ Унгария мораториумите се публикуваха на сжщи- j
те дати. По съдържание австрийския и унгарския
мораториуми не еж идентични, но еж съвсемъ
близки. Само че въ унгарския мораториумъ липсва
основната идея на австрийския, а именно, постепен-
ното му отстранение.

Паралелно съ мораториума, съ правилника отъ
17 септемврий 1914 год., предвиде се търговски
контролъ при неизпълнение на търговските задъл-
жения. Въ Унгария не се публикува такъвъ законъ,
защото, съ обявяването на войната, изключватъ се
всекакви обявявания на фалити, и интересите на
кредиторите се заназватъ чрезъ углавно-граждан-
ското еждопроизводство.

3. Военно-заеяодавателни каси. Съ времененъ
законъ отъ 19 септември!! 1914 година се основаха

I горните каси. Издадените касови свидетелства не
могатъ да надмннатъ сумата 500 милиона крони.
Най-малка заемна сума е оть 100 крони. Лихва 1%
повече, отъ колкото официалния и сконтонъ проценп,
на австро-унгарската банка. Касовите снидЬгелстн.ч се
приематъ огь държавата за пълната имъ сумя. Съ-
браните въ банката касови свидетелства служатъ
като ефективъ за покриване издадените банкноти,
споредъ статутите на държанката банка. Унгария
има отделна военно-заемателна каса. Военните каси
еж отделно за двете държави и подлежать на над-
зора на двата респективни финансови министри.
Работятъ за сметка на своята държава. Администра-
цията е концентрирана въ австро-унгарската банка.

Въ некои отъ австрийските провинции отпори-
ха се, подъ гаранцията на австро-унгарската банка,
местни кредитни банки за даване личенъ креднтъ
на занаятчии, спроти техните искове, записани въ
търговските имъ книги. И въ Унгария крои се да
се отворятъ такива кредитни банки.

Сжщевременно дадени еж заповеди на спестов-
ните каси да отпущатъ въ малки количества личенъ
кредитъ на нуждающите се; тъй сжщо да прехва-
щатъ исковете на частни лица отъ държавата съ
техните имъ задължения.

4. Други стопанствени мЪрки. Съ законъ отъ
5 августъ 1914 год., въ случай, че nt»ia достатъчно
сили за прибиране жетвата, принуждаватъ се да из-
вършатъ тая работа всички лица на една община,
само съ едни малки и справедливи изключения.

На 1 августъ 1914 год. даде се прано на ад-
министративните власти да контролиратъ пазарите
на продуктите отъ първа необходнмость, за да се
попречи на повишението на цените и да реквизи-
ратъ въ случай на нужда такнвато продукти in»
полза на населението ci. умерена ц!.на, опрГ.дНлена
отъ експерти. Тези, които криить горннгЬ продук-
ти или увеличаватъ цените имъ, подлежать на аресгь
отъ единь месещ, до една година и до 20,000
крони глоба.

Между тези мерки нека сиомене.чь за занре-
щаване на износа, премахване на автономната мит-
ническа тарифа, на брашнените и житните мита.

Благодарение на горните мЬркн, на много места
цената на съестнитЬ продукти почти е сжшата, как-
то преди войната. Но цените на житата, брашна-
та, вжглищата се покачиха извънредно и предсто-
ящо е определяне на максимални цени, което, впро-
чемъ, направи и Германия.

На края нека споменемъ и за предстоящия вж-
трешенъ заемъ. Всичките патриотически корпора-
ции, религиозни институти, земледелчески коопера-
ции и пр., съ пламенни възвания апелиратъ къмъ ун-
гарския народъ да запише повече облигации отъ
този заемъ. Горните дружества еж поели и под-
писката на заема.

Подписката ще почне подиръ една седмица.
Емисионния курсъ е 97'50 и лихвата 6%. Сумата
ще се определи споредъ размера и успеха на под-
писката. При подписването влага се 10% отъ под-
писаната сума, 40°/о въ разстояние на единь мЪ-
сецъ o n . деня на подписването и 60'Vo (10'Уо се
прихващатъ огь последната часть) пакъ въ разсто-
яние на единъ месецъ.

Австро-унгарската банка и военните взаимодава-
тел ни каси .ще отпущатъ споредъ официалния и
сконтовъ процентъ 5 -5 на сто заеми, за да улес-
нягь подписката.
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КНИЖНИНА.
Въ този отдел ь ще се отбЪлЪзватъ всички постъпления, било въ ре-
дакцията на списанието, било въ библиотеката па камарата. Това от-
бЪлъзване ще се съпровожда съ кратки бележки и рецензии за съдър-
жанието на всЬко издание, което може да интересува нашите четци.

Дончо Ивановъ.—Правата и
задълженията на неутрални-
тгь държави, Русе, 1914 год. —
Секретарьтъ на Русенската тър-
говско-индустриална камара, г. Дон-
чо Ивановъ, е ималъ похвалната
идея да запознае слушателите на
народните четения въ Русе съ
горния актюеленъ въпросъ. Резю-
ме отъ тази сказка на г. Ива-
нова е и обозначената брошур-
ка. Въ сбита форма се разглеж-
датъ слъднигЬ въпроси: понятие-
то за неутралитета, исторически
пръгледъ на неутралитета, правата
и задълженията на неутралните
държави, край на неутралитета и
нарушение на неутралитета. Ав-
торътъ, използувайки съчиненията
на много знаменити автори по тия
въпроси, хвърля светлина върху
същите, по които у насъ, особено
въ ежедневната ни преса, царува
голъма заблуда. Ето защо, за не-
излишно считаме да пръдадемъ
тука слъднитъ заключения на г.
Иванова, които засъгатъ пръмо
нашето отечество. „Нашето пра-
вителство, казва г. Ивановъ, не
нарушава неутралитета, като про-
пусна и пропуща всички запасни
офицери и войници на всички во-
юващи държави да се връщатъ
презъ насъ за родините си ; сегаш-
ното преминаване на фонъ-деръ-
Голцъ паша презъ насъ не съ-
ставлява нарушение на неутрали-
тета ни." „Преминаването презъ
Ромъния и презъ насъ на герман-
ските пътници за Турция, продъл-
жава г. Ивановъ, преди да влезе
поагЪднята въ сегашната европей-
ска война, а така също и прена-
сянето презъ това време пакъ
презъ Ромъния и презъ насъ на
военни материали за Турция, ако
е истина съобщението въ вестни-
ците, че еж се пренасяли такива
материали, не може да се счита
за нарушение на неутралитета"
„Въ последнята наша освободи-
телна война презъ 1912—1913 г.,
казва по-нататъкъг. Ивановъ, сепре-
насяха отъ Германия презъ Ромъ-
ния топови, пушки, патрони и др.
военни материали и се доставяха
отъ самата Ромъния съестни при-
паси за чаталджанските турски
войски. Това не е нарушение на
неутралитета, нито отъ страна на

Германия, нито отъ страна на Тур-
ция; въ сегашната европейска вой-
на 1914 г., ако' се пропуснатъ
презъ насъ военни материали и
съестни припаси за Турция, Сър-
бия, Австрия или друга некоя во-
юваща държава, или ако се изне-
сатъ отъ самите насъ съестни при-
паси, напр. кашкавалъ за Турция,
агнешки кожи за Австрия, яйца за
Германия, брашно за Сърбия, или
каквито и да било съестни при-
паси, за която и да било воюваща
държава, нЬма да се счита, че
ние нарушаваме задълженията си,
като неутрална държава. Запреще-
нието на износа отъ насъ на не-
кои предмети не е нашъ дългъ,
като държава, която за своите на
стоящи и бждащи стопански и по-
литически интереси, може и треб-
ва да го направи, ако стопанските й
нужди или пъкъ държавните й
интереси го изискватъ."

Д-ръ Ив. Ек.

Софийско търгов. дружество.
Цгьятелность пр/ъзъ осма и де-
вета годишнини. София, 1914 г.

Не много отдавна идеята за про-
фесионалното сдружение на тър-
говците беше обхванала почти це-
лото търговско съсловие въ стра-
ната ни и ние преживехме осно-
ваването на маеса търговски д-ства,
които обещаваха ползотворна дей-
ность. Както при много похвални
начинания у насъ, подети винаги
съ големъ ентусиазмъ, и тия дру-
жества, обаче, наскоро почнаха да
заглъхватъ. Оказа се за лишенъ
пъть, колко много още ни липсва
съзнанието за необходимостьта отъ
обществена дейность, даже и то-
гава, когато тя има чисто профе-
сионаленъ характеръ, когато е на-
сочена премо да ползува интере-
сите на тчя, които я нроявяватъ.

Не ще съмнение, че естествените
представители и застъпници на тъ-
рговските, както изобщо на народо-
стопанските интереси у насъ, се явя-
ватъ търговско-индустриалните ка-
мари. Но техното съществуване и
гЪхната дейность съвсемъ не из-
ключватъ тия на търговските дру-
жества. Напротивъ, търговските,
както и индустриалните и занаят-
чийски сдружения, се явяватъ, при
сегашната организация на търгов-

ско-индустриалните камари, като
най-необходими техни помощници.
Колкото и автономни, камарите не
могатъ да иматъ такава свобода
въ своята дейность, както частни-
те професионални сдружения. А
вънъ отъ това, нигде другаде не
може така добре да се развиятъ и
възпитатъ чувствата на професио-
нална солидарность и общественъ
дългъ (по отношение на които още
много куцаме) както въ тия сдру-
жения.

Ето защо, ние съ задоволство
поздравляваме Софийското търгов-
ско дружество, като едно щастливо
изключение въ историята на на-
шите професионални сдружения.
Основано презъ 1905 г., то вече
излиза съ отчетъ за дейностьта
си презъ осмата и деветата си го-
дишнини. Отчета е грижливо изра-
ботенъ. Отъ него се вижда, че
управителниятъ съветъ на д-вото е
проявявалъ всекога живъ интересъ
за правилния развой на търговията
ни и много отъ неговите постъп-
ки съ били увенчавани съ успехъ.
Презъ текущата година дружество-
то има 200 редовни членове.

Желателно е, прочее, примера
на софийските търговци да бъде
носледванъ съ такова също посто-
янство и отъ техните колеги въ
другите градове. Само по тоя на-
чинъ търговското съсловие у насъ
ще може да добие подобаващо
место въ обществения ни и дър-
жавенъ животъ. д р ъ ^ Е к

Защо жителитгь на напргьд-
налитгь държави плащатъ 50
cm. за единъ килограмъ захарь
и защо ние още не можемъ да
я купуваме даже по 60 cm?
Печатно изложение отъ А. Пулевъ,
търговецъ отъ гр. Хасково.

На въпросътъ, който си е пос-
тавилъ авторътъ, отговаря така.
Въ мирно време отъ мито (27 ст.),
акцизъ и октроа (26 ст.) и разно-
ски за транспортъ на внасяната от-
вънъ захарь (средно 5 ст.) цена-
та на единъ килограмъ захарь се
покачва съ 58 ст. Сега, презъ вре-
ме на кризата, къмъ тия 58 ст.
фабрикантите прибавятъ: за оси-
гуровка презъ война (8 ст.) и ажио
(средно 6 ст.) всичко още 14 ст.
Върху едно количество отъ 2,500
вагона (25,000,000 кгр.) захарь,
колкото продавали годишно нашите
фабрики, при нормално време, у-
величението дава една сума отъ
14,500,00в лв., а презъ време на
кризата— 18,000,000 лв. Авторътъ
подържа, че отъ тази голема су-
ма въ съкровището постъпватъ са-
мо сумитъ отъ акцизъ и октроа
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6,500,000 лв., а повишението, всЬд-
ствие на митото, въ размеръ на
6,750,000 лв., отиватъ всецъло въ

1. Der Begriff des Badiirfnisses, se-| 14. Разглеждане бюджетопроекта
ine psychologische Grundlage und на камарата за 1915 година.
seine Bedeutung fur die Wirtschafts

касите на захарнигЬ фабрики, поне-1 wissenschaft. 2. Ueber die Bevolker-
же при наличностьта на 5 захарни | ungsdichtigkeit im KQnigreich Bay-
фабрики, вносътъ на захарьта не
ще се увеличава. Авторътъ се очуд-
ва, защо държавата просто взема
тия големи суми отъ населението и

15. Разни.

По въпроса за телефонните съ-
егп. 3. Die geschichtliche Entwick- j общения лежду София и Варна.
elung des Depositenkassenwesens.

Das Handelsmuseum, 3 Deze-
ги подарява на фабрикантите. „Ако ! m b e r «• lODezember 1914. 1. Kri-

1 egsmassnahmen und Knegswirkun-
gen: изброява подробно стопан-
ските мероприятия презъ време на
войната въ Австрия, Унгария, Гер-
мания, Франция, Великобритания и
Индия, Нидерландия, Дания, Шве-
ция, Швейцария, Италия, Ромъния,
България, Гърция, Русия. — 2. Wa-
renpreisberichte № № 48 и 49: по-
дробни таблици за цЪнитЪ на едро

държавата има нужда отъ повече
приходи, тя може да увеличи вжт-
решния данъкъ на захарьта. Вм-fe-
сто да взема акцизъ 20 ст. и ок-
троа 6 ст., нека вземе 40 ст. ак-
цизъ и 20 ст. октроа. Отъ това
държавата ще има 15 мил. чистъ
приходъ. Тогава народътъ ще пла-
ща наистина 1 лв. кгр. захарьта
на дребно, и не ще иска да е 60
ст., както би требвало да е, за-
щото поне ще се угЬшава, че дър-
жавата е, която прибира разликата"

Изложението на г. Пулевъ е ин-

Главната дирекция на пощите, те-
леграфигЬ и телефоните съ писмо
№ 98035 отъ 14 ноемврий 1914
год. до търгов. камара съобщава:

Отъ София за Скксрна Бълга-
рия имаме само две телефонни ве-
риги, отъ които едната е директна,
а другата омнибусна и включена нь
гара Гор.-Opt.xoBima. Директната
телефонна верига е международна;
тя служи за съобщение на София
презъ Русе съ Букурещъ, Галацъ
и др. градове. Омнибусната теле-
фонна верига е определена за об-

за най-важните сурови материали j служване района на ст. гара Г.-Оре-
и съестни предмети въ голъмигЬ
тържища.

Handel und Jndustrie. Der Wel-
тересно и заслужава да спре вни-1 tkrieg und die ostasiatischpizifischen
манието на ржководнигЬ кржгове j Machtfragen.
въ страната. И. Д.

ховица, въ който спадатъ градовете
Гор.-Ореховица, Търново, Свищовъ
Севлиево и района на Варна съ Про-
вадия и Шуменъ. Самия брой на
изредените станции посочва, че тех-
ните разговори не биха могли да се

Weltwirtschaftliches Archiv, Ok- ноемврий 1914 г. 1. Належащи
tober 1914. 1. Weltwirtschaftssta-1 реформи въ земледелското образо-

Земледплие кн. 15 и 16. 301 разменятъ едновременно само по

tistik; 2. Weltmarkenrecht und der
vorla'ufige Enfwurf eines neuen De-
utschen Warenbezeichnungsgesetzes;
3. Der Panamakanal in seiner Be-
deutung fiir den Weltbewerb zwis-
chen europaischer und amerikani-
scher Schiffahrt; 4. Der Londoner
Internationale Vertrag zum Schutze
des menschlichen Lebens auf See.

Jahrbiicher fiir NationaWkono-
mie und Statistik. Dezember 1914

две вериги за София. Това произ-
лиза отъ характера на телефонната

вание. 2. Начини и средства за | служба, при която разговорите се
разпространяване между население- j водятъ обикновено въ работните
то знания по овощарството.

Статистически сведения за бъл-
гарските държавни железници и
пристанища прЪзъ 1912 година.
София, държавна печатница, 1914.

часове.
До колкото е било възможно и съ-

образно нарастващата нужда, Глав-
ната дирекция е увеличавала между-
градските телефонни съобщения.
ПрЬзъ 1912 год. беше иоисканъ

жавна печатница 1914 г.

Статистика на изборите за на-1 кредитч. за покачване на една ди-
родни представители за V Велико Р е к т » а телефонна верига до Варна,
народно събрание. София, дър- П о причина на войната, кредигь не

се отпустна и проекта остана нерс-
ализиранъ. Проекта не ще може
да се реализира и презъ идната го-
дина, тъй като кредитъ за тази ве-
рига, която по сегашнит-fc цени на
материалите и работата ще струва
около половинъ милионъ лева, не

На 15 декемврий въ 3 часа сл-вдъ J mutntb и какъ ба се подпомог-\се предвижда въ бюджето-проекта
пладне се откри отъ председателя' натъ тгь (рефератъ). за 1915 година,
ни, г-нъ К. Ранковъ, ХХШ-а редов-j 9. Стопанскиятъ живопгъ и\ Въ края на 1912 г., предъвидъ

МЯЛЪКЪ БЪЛЪЖНИКЪ.
ОДШ-а сесия на камарата. I 8. Положението на заная-

на сесия на камарата съ следния
дневенъ редъ:

войната (рефератъ). ; важностьта, която представлява
10. Изменяване чл. 17 отъ за-1 въ военно отношение правата те-

1. Откриване нз сесията (15. де-1 кона за търг.-индустриал. камари. |лефонна свързка между София и
кемврий т. г., 2V2 ч. поел* обедъ). I 11. По законопроекта за nap-i Варна и главно, защото сжщата

2. Отчетъ за дейностьта на бю-' ните котли. ; свързка служеше едновременно
рото презъ 1914 година. 12. Новата ж. п. сточна тарифа, за разменяване на телеграфната

13. Разглеждане направените отъ (кореспонденция отъ и за Русия,3. Отчетъ за дейностьта на сред-
ното търговско училище и на вечер-
ното училище при камарата, както
и по постройката на новото учи-
лищно здание.

4. Одобряване промените въ лич-
ния съставъ на бюрото.

5. Избиране комисии,
6. Одобряване некои протоколи

на бюрото.
7. Пргъдстоящитгь търговски

договора и тгьхната подготов-
ка (рефератъ).

г-да членовете предложения: i Главната дирекция се видт> при-
а) Законъ за бързи еждилища, нудена да отнеме директното те-

отъ г-нъ П. Ахмаковъ, Дреново и | лефонно съобщение София—Русе
отъ г-нъ К. Фетваджцевъ, Провадия. —Букурещъ и да осигури съ сжщи-

б) По умишлените фалити, отъ те линии директното телефонно съ-
г-нъ П. Ахмаковъ.

в) По закона за контрола върху

общение София—Варна. Напосле-
дъкъ събитията създадоха едно ново

златните предмети, отъ г-нъ П. положение. Причини отъ държа-
Георгиевъ, Варна. венъ характеръ налагатъ най-бър-

г) По каменовжглищната поли- j зото телефонно съобщение София
тика на държавата, отъ г-нъ д-ръ | — Русе — Букурещъ. Въ същото
Г. Петковъ, Търново. > връ-ме, телефонния трафикъ София
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—Варна, поради затварянето на
Босфора и ДарданелитЪ намаля
чувствително, и телеграфната коре-
спонденция за Русия не минава
вече прЪзъ Варна, защото кабела
е пртжжснатъ, а пр-Ьзъ Букурещъ.
Ясно е, прочее, кои и отъ какъвъ
характеръ еж причините, които
наложиха уреждането на директно
телефонно съобщение София—Ру-
се— Букурещъ, за което се зае ве-
ригата, служаща временно на Вар-
на за директно събщение съ София.

Сведенията на Търговско-инду-
стриалната камара, че по сжщата
верига между Варна и София били
включени станциигЪ ПлЪвенъ, Врат-
ца и пр., не еж точни. Между Со-
фия и Варна, когато се даде съоб-
щение, има само една посрЪдня стан-
ция гара Гор.-ОрЪховица; Плт>венъ
съ ОКОЛНИТЕ му 7 станции се съ-
общава съ София пр-Ьзъ Вратца по
една друга съвсЪмъ отделна вери-
га, която служи въ сжщото време
за съобщение съ ОЬверо-западна
България.

Отъ всичко гореизложено се
вижда, че при сегашното положе-
ние Главната дирекция не е могла
да действува друго яче и че е не-
възможно да се възстанови дире-
ктно телефонно съобщение София
— Варна.

По МИТНИШКИГБ спорове. Ми-
нистерството на финансиите съ
окржжно № 18611 до управите-
литт, на митниците съобщава, че
по силата на закона, публикуванъ
въ брой 241 отъ 24/Х т. г. на
„Държавенъ Въхтникъ", всички
срокове, освт>нъ углавно проце-
сионалнитв, дадени по закона за
митниците преди 25 юлий т. г. и
които изтичатъ между тази дата
и 25 януарий 1915 г., се продъл-
жаватъ и изтичатъ на тази послед-
ната дата.

Не се продължаватъ сроковете,
които еж дадени следъ 25 юлий
т. г., когато и да изтичатъ те. |

Сроковете, които еж дадени пре-1
ди 25 юлий т. г. и изтичатъ следъ I
25 януарий т. г., не се продъл-1
жаватъ. Те изтичатъ въ този день, I
който е определенъ въ закона за I
митниците или отъ самите митници.

Дадените срокове, които еж из-
текли преди 25 юлий т. г., не се
продължаватъ.

По износа на рапицови трици.
Министерството на финансиите

съ окржжно № 18424 до управи-
телите на митниците съобщава, че
износа на рапицовигЬ трици е
свободенъ. Те не могатъ да се
считатъ за кюспе, понеже кюспето
се получава при пресуването на

маслодайните семена и плодове,
а триците — следъ екстрахирането
на маслото отъ сжщите материали
посредствомъ разтворители (бен-
зинъ, серовжглеродъ и пр.).

Както едните, тъй и другите, се
употребяватъ за храна на добитъкъ,
или за оторяване.

Кюспето, поради големото съ-
държание на белтъчни вещества
и масло, представлява цененъ ма-
териалъ за храна на добитъкъ и
се явява въ търговията въ пресу-
вани форми.

Триците, обаче, съдържатъ мно-
го по-малъкъ % масло, развалятъ
се пб-лесно отъ кюспето и поради
това еж непригодни за храна на
добитъка, а се употребяватъ по-
вечето като материалъ за оторя-
ване. Те се явяватъ въ търговия-
та въ стрито смлено, а не въ пре-
сувано състояние.

По облагане съ вносни мита тур-
ските вина. Министерството на фи-
нансиите съ окржжно № 19143
до управителите на митниците съ-
общава, че съгласно постигнатото
съглашение между българското и
турско правителства и възъ основа
на чл. 2 отъ действуващата тър-
говска конвенция между България
и Турция, вносните мита, отстжпе-
ни за френските вина, при усло-
вията, споменати въ забележките
къмъ статии 94 и 95 отъ прило-
жение А къмъ френско-българския
търговски договоръ, ще се прила-
н къмъ вината, произходящи отъ
Турция, при сжщите условия.

Турските области, които ще се
ползуватъ отъ този режимъ, както
и митниците, които ще иматъ пра-
во да заверяватъ свидетелствата за
местопроизхождение, еж следните:

1. Одринска провинция: Одринъ,
Мустафа-Паша, Родосто, Галиполи.

2. Брусенска провинция: Гем-
лекъ, Мудания.

3. Дарданелска префектура: Дар-
данели, Кара-Бига.

4. Провинции Бейрутъ и Сирия:
Бейрутъ, Кайфа, Суръ, Триполи,
Драмска, Семда, Латакия.

5. Иерусалимъ: Яффа.
Горепоменатия режимъ влиза въ

сила отъ деня на получаване на-
стоящето.

иностранни стоки отъ стара въ но-г
ва България и обратно ще става
по следния редъ:

Пристигналите въ гара Свиленъ,
респективно въ Софлу, пощенски
колети ще се обявяватъ отъ начал-
ниците на тамошните телеграфо-
нощенски станции предъ митница-
та съ крайбрежни декларации по
установения въ закона за митни-
ците редъ.

Ако тия колети еж въ големи
количества и ще се пренасятъ въ
пълни вагони, то въ крайбрежна-
та декларация да се обявява н-ра
и числото на вагоните и общото
число на пощенските колети за
всеки вагонъ. Следъ това, митни-
цата проверява номерата и число-
на вагоните, както и колетите въ
всеки вагонъ, заверява декларация-
та, опломбирва вагоните и разре-
шава да се пренесатъ крайбрежно
по установения редъ.

По сжщия начинъ ще се по-
стжпва и когато колетите се пре-
насятъ не въ пълни вагони, а въ
отделения отъ вагони, които мо-
гатъ да се пломбиратъ.

Когато числото на колетите не
е достатъчно за образуване на
единъ пъленъ вагонъ или отделе-
ние отъ вагонъ и требва да се
пренесатъ като отделни колети,
тогава началниците на распектив-
ните телеграфо-пощенски станции
обявяватъ по крайбрежната декла-
рация колетите по число, номеръ
и марка или адресъ ; митницата ги
проверява, пломбира и предава за
пренасяне по установения редъ.

Вторите митници, Харманлии
или Софлу, при пристигането на
колетите, проверяватъ целостьта
на пломбите и количеството на ко-
летите и, ако намерятъ всичко ре-
довно, откжеватъ пломбите и про-
пускатъ колетите за по-нататъшно
пренасяне.

Изискването въ случая порж-
чителства, равни на стойностьта на
запретените за износъ стоки, ако
се пренасятъ такива, е излишно,
тъй като изпращачътъ е държавно
учреждение и възможностьта отъ
злоупотребления е изключена.

По преноса на стоки и пощен-
ски колети отъ стара въ нова
България и обратно. Министерство-
то на финансиите, съ окржжно №
18,709 до управителите на митни-
ците въ Софлу и Харманлии и до
другите, съобщава:

Пренасянето по железницата
презъ Турция на пощенските ко-
лети съ местни и натурализирани

По ревизията на търговските
договори. Предъ видъ на това, че
сега действуващите търговски до-
говори съ приложените къмъ техъ
тарифи, сключени между България
и чуждите държави, ще преста-
натъ да бждатъ въ сила въ края
на 1916 г., ако една година преди
това бждатъ денонсирани, то Ми-
нистерството на финансиите, рес-
пективно отделението на митни-
ците, съ писмото си отъ 28 окт.
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т. г., подъ № 17,525, се е обър-
нало къмъ министерството съ мол-
ба да му изпрати всички материали,
въ които се разглеждатъ въпроси
отъ тарифенъ характеръ.

Ето и самото писмо на Мини-
стерството на финансиигЪ:

„Сега действуващите търговски
договори съ приложените къмъ
тЪхъ тарифи, сключени между Бъл-
гария и чуждите държави, ще прЪ-
станатъ да бждатъ въ сила въ края
на 1916 г., ако една година преди
това бждатъ денонсирани. Известно
Ви е, че тарифните договори еж
сключени пръзъ 1905—1906 г. и!

- съставляватъ изменение на общата I
тарифа %за вносните стоки отъ 1904
г. било въ текстовете, било въ ми-
тата на последнята. Десетгодишния
периодъ отъ приложението на об-
щата и конвенционална тарифа бе
достатъченъ, за да се направи една
преценка върху влиянието, което |
този режимъ е упражнилъ върху |
стопанския животъ изобщо на стра-!
ната. ПрЪзъ тоя периодъ отделе-
нието за митниците е вървело по;
единъ планъ на действия, като е '
вземало бележка отъ всичко, което;
е предизвикало спорове за наиме-
нованията, качествата и пр. на сто-
ките и съ този материалъ, въ ог-
ледъ къмъ техническите недоста-
тъци на действуващата тарифа, то е
готово да се почне ревизия на се-
гашната обща тарифа за вносните

-стоки. Министерството на финан-
сиите, респективно отделението за
митниците, колкото грижливо и да
е изучавало тия технически недо-
статъци на тарифата, то намира за
необходимо да събере всичкия ма-
териалъ, който е отъ такъвъ ха-
рактеръ, че за сега, преко мит-
нишката тарифа, или пъкъ отъ та-
кова естество, че би спомогнало за
за разяснение на некои въпроси
отъ сжщата тарифа. Цельта ни съ
това е да имаме сгрупирано предъ

-очи всичко, което е говорено и
^писано по вносната тарифа отъ
1904 год., та измененията, които
ще се правятъ, да станатъ съ огледъ
къмъ всичкия тоя материалъ.

Длъжимъ да отбележимъ, че про-
•екто-тарифа ще има за цель да
-поправи онези недостатъци, които
еж се забелезали до сега отъ прак-
тиката, като въ сжщото време се
•направи всичко възможно за изяс-
нение качествата на стоките, които
често еж. били предметъ на спо-
рове между вносители митничари.

•Колкото се отнася до народо-сто-
панската политика на страната, коя-
то требва да намери изразъ въ
митнишкия тарифъ, то съ този въ-

•просъ има да се занимаятъ разните
-министерства и търговско-индустри-

алниия съветъ, които еж заинтере-
сувани въ стопанското развитие на
страната, което ще стане вероятно,

1 следъ като техническия проектъ
i бжде готовъ. Отбелезваме това за
избегване на недоразуменията, до-
сежно характера на предстоящата
ни работа.

Ето защо, Министерството на
финансиите Ви моли, Господине
Началнико, да му изпратите всички
материали, въ които се разглеж-
датъ въпроси отъ тарифенъ харак- ]
теръ, както и всички книжа, които j
ни биха били отъ полза за пред-1
стоящата ни работа." !

По износа отъ Русия. Въ до- j
пълнение на окржжното на мини- j
стерството съ дата 23 августъ 1914 !
год., руското императорско Мини-
стерство на външните работи има
честь да извести на българската
легация (въ Петроградъ), какво
императорското правителство има
възможность да позволи по насто-
ящемъ износа на долуизброените
артикули въ съюзните и приятел-
ски страни, чрезъ специални по-
зволителни : пшеница (на зърна) и
пшенично брашно, ечемикъ, карто-1
фи, зеленчукъ всекакъвъ видь, ]
месо свинско солено, домашни пти- •
ци и дивечъ заклани, живи домаш-
ни птици, яйца, масло, риби, тю- j
тюнъ на листове и рЪзанъ, дърва, i
семена маслодайни, каменни нжгли-:
ща, находящи се въ хамбарите на |
параходите.

Никакво позволително за износъ
не ще се дава за сега за другите
артикули, изброени въ нареждане-
то на Министерството на финанси-
ите отъ 26 юлий т. г.

Забраненъ износъ. Съ телеграма
№ 19142 отъ 20/XI 1914 г. отъ
Министерството на финансиите до
митниците е забраненъ износа отъ
царството на екстрактите отъ ке-
брахово и кестеняво дърво и на
всекакви други дебилни екстракти. |

По облагане на ликьоритЪ и j
фернета въ бурета. Министерство- i
то на финансиите, съ окржжно № |
18,610 до управителя на Бургазка-1
та митница и за сведение до дру-1
гите митници съобщава, че съгласно I
протоколното решение отъ 20 юний |
т. г. на комисията, назначена да
разглежда и се произнася по въпро-
сите, възникнали по прилагането
закона за общинските налози, Бур-
газската митница е постжпила пра-
вилно, като е обложила ликьорите
и фернета въ бурета съ общински
налогь 60 ст. на литъра по § 2
буква б на чл. 1 отъ закона за
общинските налози.

По облагане натриевия сапунь.
Министерството на финансиите, съ
окржжно № 19,075 до управителя
на Бургазската митница н за све-
дение до другите митшши, съоб-
щава, че натриевия сапунь, незави-
симо отъ състоянието въ което е
внесенъ, се облага съ общински
налогь по § 6 буква 0 на чл. 1
отъ закона за общинските налози,
съ 12 стотинки килограма.

Отнети права на индустриално
заведение. Министерството на фи-
нансиите, съ окржжно Л1' 19,076 до
управителите на митниците съоб-
щава, че правата на специални об-
лаги на предприятието за карто-
нажни изделия на Григоръ Кара-
янидисъ вь Пловдивъ угасватъ и
издаденото индустриално свиде-
телство № 289 н. г. се обезсилва.

По износа. Министерството на
търговията, промишленостьта и
труда, съ писмо Л° 11,917 отъ
17/XI 1914 г. до Варнен. търгов-
ско-индустриална камара, съобщава,
че Министерството на финансиите
е разрешило износа на триците,
кукуруза и яйцата.

Съ решение отъ 24 т. м. Ми-
нистерскиятъ съветъ допълнител-
но е разрешнль износа и на след-
ните артикули: картофи, фасулъ,
солено сушено и пушено месо, си-
рене, кашкавал'!», гъша мась, чер-
пишъ, снинн и прасета, потюионо
с1.ме, смрадлика, иаламудъ и фла-
нели.

Законъ за акционерните дру-
жества въ Турция. Съгласно единь
новъ законъ, публикуват, напо-
следъкь, анонимните и акционер-
ни дружества, съставени въ стран-
ство, които искатъ да отварятъ кло-
нове или агенции въ Турция, ще
требва да представятъ въ тукаш-
ното Министерство на търгов. и
земледелието заявление, чрезъ ко-
ето те еж длъжни да укажатъ :
наименованието на дружес твото,
кжде е съставено, поданството му
и капиталъ. Освенъ това, ще се
задлъжатъ да се съобразяватъ съ
турските закони при операциите
си въ Турция и ще трЬбва да
представятъ документи, удостове-
ряващи законното съставяне на
дружеството, неговия уставъ, как-
то и едно пълномощно за назна-
чението на единъ пълномощникъ
на дружеството за предъ ежднли-
щата.

Сжществуващите по настоящемъ
въ Турция дружества, или клоно-
ве и агенции, еж длъжни да из-
пълнятъ сжщигЬ формалности въ
единъ срокъ отъ шесть месеци, на-
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чиная -отъ деньтъ на публикуване-
то на закона.

Българското генерално консул-
сво, като съобщава гореизложеното,
моли почитаемите търговски кама-
ри да разгласятъ между заинтересу-
вани^ тия постановления на но-
вия турски законъ за дружествата.

Почетниятъ адвокатъ на консул-
ството, Г-нъ Ахмедъ Саки Бей, пи-
салището на когото се намира въ
Стамбулъ, Анатолиханъ, предлага
услугите си за изпълнение на тия
формалности по отношение на бъл-
гарските дружества.

По забраната износа отъ Ромъ-
ния. Министерството на търговия-
та, промишленостьта и труда, съ
писмо № 12169 отъ 27 ноемврий
1914 г., съобщава на търговската
камара, че ромънското правител-
ство е забранило износа изъ стра-
ната на слъднигЪ продукти и ар-
тикули: жито, брашно (съ изклю-
чение на царевичното), овесъ, съ
но, както и всички видове фураж
ни храни, нуждни за хранене на
добитъка; съестни продукти on.
растително и животинско произ-
хождение (съ изключение на ечми-
ка, царевицата, лещата, рапица-
та, лена, просото и триците); слън-
чогледовото семе, фасулъ, ко-
не, волове, вълна, всвкакъвъ видъ
рогозки, сурови кожи отъ всека-
къвъ видъ, добитъкъ, обработени
кожи и обувки, всвкакви кожени
произведения, чували непросмукае-
ми платна, платна за чували, коли
всъкакъвъ видъ, заедно съ впръ--
гаемия добитъкъ, отомобили, ве-
лосипеди, мотосиклети, камиони,
каучуци, златни монети (всвкакъвъ
видъ и въ каквато и да е опаковка),
петролнигЬ продукти, всвкакъвъ
видъ каменни вжглища, серна ки-
селина, всвкакъвъ видъ лекарства,
хирургически инструменти, разни
видове превръзки (като напр. па-
мукъ, марла и пр.), телефонни, те-
леграфически и радиотелеграфиче-
ски апарати, кабли, лопати и тър-
нокопи. Остава свободенъ, обаче,
износътъ на орехите и сушените
солени черва.

ТЪРГОВЕ.

-При Главната дирекция на же-
: пЪзницигЬ и пристанищата.

•'• 1. На 5 януарий 1915. Търгь за
доставка на дърводелски сечива по
сп. 752.

2. На 10 януарий 1915' г. Търгь
за доставка на инвентарни предме-
ти,^ на стойнослъ лева 5525.
- 3. На; 15 януарий 1915 г. търгь
за метли оризови и брестови, на
стойность 11,650 лева.

I. 4. На 27 декем. 1914 г. търгъ
за продажба на празни маслени
бурета.

I артилерийски полкъ.
На 22 дек. 1914 г. 9 часа пре-

ди пл. въ Разградското околийско
финансово управление I артил.
полкъ чрезъ комисия ще купи по
стопански начинъ 30,000 кгр. ече-
микъ. Интересуващите се да се
явятъ въ финансовото управление
въ гр. Разградъ на горнята дата и
се спазарятъ съ назначената за то-
ва комисия.

| Ечемика треба да отговаря на
; общите поемни условия.

! Зарегистровани фирми въ района
на Варненската търговско-

индустриална камара.

1. Тодоръ Аврамовъ, Търново,
който ще се занимава съ изра-
ботване на сурови кожи и разпро-
даването имъ на едро и дребно.
Определение на Търновския окр.
сждъ № 4092 отъ 19 септемврий
1914 г. „Държ. Вест." брой 247.

2. Бр. х. Маркови, Братя Ар-
наудови & C-ie. Събирателно д-во,
Нови-Пазаръ. Търговия съ купу-
ване, произвеждане и продажба на
едро и дребно на разни спиртни
питиета. Определение на Шумен-
ски окр. сждъ подъ № 2583 отъ 28
юлий 1914 г. „Държ. Вестникъ"
брой 249.

3. Бр. Лазарови отъ Ески-Джу-
мая. Търговия съ брашно, зърнени
произведения, дървенъ материалъ,
железария, машинарии, наемане
предприятия и съ експлоатиране
на собствената имъ мелница. Опре-
деление на Шуменски окр. сждъ.
№ 2751 отъ 13 августъ 1914 г.
„Държ. Вестникъ" брой 249.

4. Потребителна кооперативна
бакалница, с. Хайдаръ, Поповска
околия; търговия съ кооперативни
цели. Определение на Шуменски
окр. сждъ № 2448 отъ 16 юлий
1914 год. „Държавенъ Вестникъ"
брой 249.

5. Севи С. Железовъ отъ.село
Смядово, Шуменско. Търговия съ
колониални, манифактурни стоки
и кръчмарство. Определение на
Шуменски окр. сждъ № 3403
отъ 11 октомврий 1914- г. „Държа-
венъ Вестиикъ" брой 249.

6. Сдружение за застраховка
на едъръ рогатъ добитъкъ въ село
Кара-Махле (Шуменско). Опреде-
ление № 2582 на Шуменски окр.
сждъ. Отъ 25 юлий 1914 г. „Дър-
жавенъ Вестникъ" брой 249.

7. Българско популярно пред-
ставителство София и клонове въ
всички окржжни градове. Варнен-
ския клонъ ще се управлява и

представлява отъ г. Тодоръ Реавъ-..
Дружеството е командитно и съг
ставено съ срокъ 1 януарий 1914 г,
до 31 XII 1929 г. Предметъ на
предприятието е широко и мас—
сово представителство. Опр. №
5033 № на търговската per. 732
отъ 13 XI 1914 год. „Дър. В."
Бр. 270 при Вар. окр. сждъ.

8. Сдружаване за застраховка на;
едъръ рогатъ добитъкъ въ село
Градинарово, Провадийско.

Опр. № 4509 отъ 9 декем., 19Н
jr. per. № 730 „Дър. В." брой 246
j при Варнен. окр. сждъ. ;

9. Сдружаване за застраховка на-
едъръ рогатъ добитъкъ въ село

| Комарево, Провадийско. Опр. №
j 1669 per. № 731 отъ 14 X 191.4.
г. „Д. В." бр. 246 Варн. окр. сждъ.

10. Земледелско спестовно заемно
Д-во „Напредъкъ" с. Паскалевицъ
Търновско, основано за 15 години
опр. К° 2753 per. № 40/914 г.
отъ 30 V 914 г. „Д. В." бр. 263
при Търнов. окр. сждъ. Предпри-
ятие съ кооперативни цели.

11. Сдружаване за застраховка.
i на едъръ рогатъ добитъкъ въ с.
| Карамахле, Шуменско, опр. № 2582
per. 26 Шум. окр. сждъ. и „Д. В."
брой 247.

12. „Съгласие" земледелско спе-v
стовно заемно д-во с. Каспечанъ^.
Предметъ на предприятието е ко-
оперативни цели Опр. № 2443
per. № 19 Шум. окр. сждъ отъ
16 VII 1914 г. „Д. В." бр. 263

13. Касъровъ & Карапетровъ, с.
Стражица, Гор.-Ореховско. Фирма-
та се състои отъ Стефанъ Т. Ка-
съровъ и Стати Кара - Петровъ,

] видъ на търговията — книжарски
стоки и печатарство. Опр. № 4109-
per. 54/914 г. „Дър. В." бр. 266
Търн. О. С.

14. Софка Алек.Димитрова. Елена,-
търговия съ плетачество на фане-
ли, шалове, ржкавици, чорапи и
долни дрехи. Опр. № 4655 per.
34 „Дър. в." бр. 263 отъ 24 Х/914
Търн. О. С.

15. Земледелско спестовно заем-
но д-во „Орало" с. Акъ-Мехмедъ
Е. Джумайско. Видъ на търговия-
та—кооперативни цели. Опр. №
2465 per. № 23 отъ 19 VIII/1914
год. „Дър. в." бр. 263 Търн. О. С.

Новооснована търговска фирма
въ Илександрия. Въ гр. Алексан-
дрия (Египетъ) се е основала на-
последъкъ нова търговска фирма
Д. Салчевъ и С-ие, която ще се
занимава съ вносъ и износъ, пред-
ставителство и особно съ продаж-
ба на български произведения.;

Въ състава на фирмата влизатъ:.:
Д. Салчевъ, А. Биволаровъ, М..
Бехаровъ и Н. Конфиновъ.




